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روزنامه صبح ایران
 رییس دفتر رییس جمهوری FATF را یک موضوع بسیار مهم و کلیدی 
سیاه  لیست  در  گرفتن  قرار  گفت:  و  کرد  عنوان  کشور  اقتصاد  برای 
FATF ضربه سنگینی به اقتصاد کشور است و مردم باید نسبت به ابعاد 
مختلف آن اطلاع و آگاهی داشته باشند.  به گزارش روز سه شنبه پایگاه 
اطلاع رسانی ریاست جمهوری، محمود واعظی روز سه شنبه در جلسه 
سرمایه گذاری و توسعه استان اردبیل با تأکید بر اینکه در شرایط کنونی 
بیش از هر زمان دیگری به وحدت، همدلی و همکاری در مسیر توسعه 

کشور نیاز داریم، اظهار داشت: همکاری صمیمانه دستگاه های مختلف

 معاون اول رییس جمهوری گفت: اقتصاد ایران با وجود کارشکنی ها و 
دشمنی های آمریکا سرپا ایستاده است و سیاست های آمریکایی ها برای 
فروپاشی اقتصاد ایران با شکست مواجه شده که بیانگر ظرفیت های بالا 
و توانمندی اقتصاد کشور است.  اسحاق جهانگیری در جلسه روز - سه 
شنبه - هیات امنای فرهنگستان های کشور با اشاره به وجود اساتید 
ممتاز و برتر در فرهنگستان ها گفت: فرهنگستان های سراسر کشور با 
برخورداری از ظرفیت های علمی فراوان و بهره مندی از اساتید و نخبگان، 

می توانند در شناسایی و رفع چالش های اصلی کشور مشارکت جدی

رییس دفتر رییس جمهوری :

مردم باید به تبعات عدم پیوستن به 
FATF آگاه شوند

معاون اول رییس جمهوری: 

وضع بودجه خوب نیست، اما اقتصاد 
سرپا ایستاده است
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علی صوفی: 

نارضایتی از اصلاح طلبان به معنای 
افزایش رأی اصولگرایان نیست 

آیا »دوقطبی سازی« برای کسب رای جواب خواهد داد؟

موج سواری تندروها 
بر نارضایتی های معیشتی
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7
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عزم شان را برای بازگشت به بهارستان جزم کرده اند، دوری چهارساله از صندلی های قدرت پارلمانی و پاستور آنقدر برایشان 
سخت آمده است که حالا فکر تصاحب مرحله به مرحله کرسی های مجلس و بعد هم دولت برایشان اولویت اول و آخر باشد. 
اینبار هم بزرگان اصولگرا را کنار زده و زیر خیمه شورای ائتلاف گرد هم آمده اند و قرار است با دست فرمان اقتصادی به رقابت با 
اصلاح طلبان و حتی میانه روهای اصولگرا برخیزند. اصولگرایانی که تا دیروز خود را با عباراتی چون اصولگراتر بودن از قدیمی 

ترهای این جریان جدا می کردند و این روزها نام جریان انقلابی را بر خود نهاده اند.

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب باور دارد که تصور اینکه 
اصولگرایان پیروز قطعی انتخابات هستند، غیرواقعی است 
اصولگرایان  رأی  که  نیست  معنا  این  به  مردم  نارضایتی  و 
بیشتر از جبهه اصلاحات خواهد بود.  علی صوفی در تحلیل 

فضای انتخاباتی فعلی اظهارداشت: »اصولگرایان با یک نگاه 
پیروزی می بنند در صورتی  را در مسیر  خوش بینانه خود 
که این نگاه غیرواقعی است. آنها با چنین باوری تدارک یک 

جنگ روانی علیه اصلاح طلبان را دیده اند و سعی می کنند

وجود 2۰۰ مرکز تجاری پر خطر در تهران
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کدام طرف دروغ می گوید؟
استراتژی "فریب" در ماجرای استرا و استقلال
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معاون برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم گفت: با پیش بینی صورت گرفته، کل 
بودجه پیشنهادي براي سال 99 حدود 2هزار و 870 میلیارد تومان است. محسن رنجبر در 
نشست صمیمی معتمدین شهر مقدس قم و مدیریت شهری و آیین تکریم و معارفه معاون 
فنی و عمرانی شهردار و مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری که در سالن همایش 
های رضوان شهرداری قم برگزار شد، با تاکید بر اینکه شهرداری در تنظیم برنامه و فعالیت 
های خود نیاز به مشورت متخصصین و معتمدین شهر دارد اظهار کرد: چشم انداز بیست 
ساله شهر قم با استفاده از ظرفیت مراجع تقلید،  علما و نخبگان شهر تدوین شد و با این 
حال لازم است که با جمع بیشتری از فرهیختگان طرح های آینده در میان گذاشته شود. 
معاون برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم با اشاره به آغاز روند تدوین برنامه 5 ساله دوم 
شهرداری، تصریح کرد: به دنبال استفاده از ظرفیت و مشارکت نخبگان شهر، علما، مراجع

 شهردار قم گفت: بارها تأکید داشته ایم که کمیسیون سیما و منظر شهری به طور جدی باید 
وارد شده و اجازه پایان کار به نماهای ناهمگون با شرایط قم در این شهر داده نشود. سیدمرتضی 
سقائیان نژاد در نشست صمیمی معتمدین شهر مقدس قم و مدیریت شهری و آئین تکریم 
و معارفه معاون فنی و عمرانی شهردار و مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری که 
در سالن همایش های رضوان شهرداری قم برگزار شد، با اشاره به حواشی مختلفی که در 
دوره کاری تیم مدیریتی فعلی شهرداری قم ایجاد شد، اظهار کرد: بودجه شهرداری قم 700 
میلیارد تومان بود و امروز بودجه شهرداری به بیش از 2 هزار میلیارد تومان رسیده است و این 
در حالی است که مشکلات فراوان مالی در کشور وجود دارد. شهردار قم با تأکید بر اینکه قم 
باید در تراز شأن خود پیش برود، گفت: باید قم در حد و تراز جهان شهر شیعی ساخته شده 

و پیشرفت کند. سقائیان نژاد با بیان اینکه 25 ارگان مختلف بر شهر حکمرانی می کنند، 

معاون برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم مطرح کرد

پیش بینی بودجه 28۰۰ میلیاردی برای سال آینده
شهردار قم:

اجازه اجرای نماهای ناهمگون در قم داده نشود
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 باید جلو 
 رادیکالیسم 

را بگیریم

هشدارهای عماد افروغ:

مناسبات دولت و مرجعیت در فصل اعتدال

بازسازی ارتباط دولت با روحانیت

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

روحانی در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی تاکید کرد 

استفاده مناسب از مزیت بالای فرهنگ و 
تمدن اسلامی 

 رییس جمهوری با بیان اینکه جذب و تحمل بالای مسلمان موجب تشکیل تمدن 
اسلامی شد، گفت: فرهنگ و تمدن اسلامی یک مزیت بسیار ارزشمند است که 
متاسفانه از آن به خوبی استفاده نکرده ایم و استفاده مناسب از این ظرفیت ضروری 

است. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر سه شنبه در جلسه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، پس از ارائه گزارش کمیته فرهنگ و تمدن اسلامی از سوی دبیر این 
کمیته، طی سخنانی تاکید کرد: مهم است که در شرایط امروز، هویت ایرانی و اسلامی 
را از این طریق احیا کنیم و روحیه اعتماد را در نسل جوان جامعه برای پیشرفت کشور 
تقویت نمائیم. رییس جمهوری با بیان اینکه علت تشکیل تمدن اسلامی قدرت جذب و 
تحمل بالای مسلمانان بود، اظهار داشت: جهان اسلام همه آنچه را در کل جهان وجود 
داشت با قدرت جذب بالای خود جمع کرد، پرورش و توسعه داد و با افزودن به آن، 
تحول بزرگی ایجاد کرد. روحانی با تاکید بر اهمیت نقش وزارتخانه های آموزش و پرورش 
و علوم، تحقیقات و فناوری در آشنا کردن نوجوانان و جوانان با ظرفیت های فرهنگ و 
تمدن اسلامی، تصریح کرد: این قدرت جذب مسلمانان که باعث شد این کار بزرگ 
انجام گیرد باید برای جوانان و نوجوانان تشریح و تبیین شود که بدانند اسلام چنین 
قدرتی داشته که همه علوم را جذب کرده و با توسعه آن، تمدن ساز بوده است. رییس 
جمهوری با تاکید بر ضرورت آشنایی نسل جدید با تاریخ و تمدن پرافتخار ایران و اسلام 
گفت: علاوه بر ثبت، تشریح و تبیین ارزش های تمدن ایران و اسلام می بایست با تولید 
فیلم های کوتاه از ظرفیت های نوین ارتباطی و فضای مجازی نیز برای آشنایی جوانان 
و نسل نوپای کشور بهره برد و فضای مجازی و شبکه های اجتماعی را یک فرصت بزرگ 
تلقی کرد. روحانی در عین حال بیان کرد: البته در دنیای امروز باید در کنار کار تاریخی، 

در تولید علم نیز تلاش کرده و کارهای نوینی انجام دهیم.

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس:

نشریات کاغذی نباید کنار گذاشته شود
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: علی رغم تمایل زیاد افراد به کسب 

اطلاعات از فضای مجازی، اما نباید به کل نشریات کاغذی کنار گذاشته شود. 
سید فاطمه ذوالقدر  ، درباره علت افت نشریات کاغذی در ایران، گفت: این مسئله 
در بسیاری از کشورهای جهان هم اتفاق افتاده است به گونه ای که در کشوری چون 
سنگاپور روزنامه و مجلاتی به صورت رایگان در مترو به مردم داده می شد اما به دلیل 

گسترش فضای مجازی و استقبال مردم از این فضا، نشریات کاغذی جمع آوری شد.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر وپردیس افزود: در حال حاضر اغلب 
مردم کشورهای مختلف از طریق فضای مجازی اطلاعات روز را کسب می کنند و 
میزان استقبال آنان از نشریات کاغذی کاهش یافته است. وی ادامه داد: البته درست 
نیست که نشریات کاغذی به کل کنار گذاشته شود اما از لحاظ صرفه جویی در کاغذ 
هم ضرورت دارد که نشریات ما به اندازه نیاز منتشر شود. نماینده مردم تهران، ری، 
شمیرانات، اسلامشهر وپردیس افزود: البته هنوز افرادی در کشورمان هستند که به 
نشریات کاغذی علاقه مند هستند و اخبار و اطلاعات را از این فضا کسب می کنند 
و نمی توانیم بگوییم که کلًا نشریات کاغذی از بین رفته و کنار گذاشته شده است. 
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: البته تأکید بنده 
این است که مطبوعات کاغذی باید به اندازه نیاز جامعه و تعداد متقاضیان منتشر شود 
و نباید تیراژ این نشریات بیشتر از نیاز جامعه باشد. وی بیان کرد: در واقع میزان نشریات 
ما باید به گونه ای باشد که در استفاده از کاغذ صرفه جویی شود و از سوی دیگر نکته 
حائزاهیمت این است که باید به ذائقه افراد مختلف جامعه توجه شود و نباید به کل 

نشریات کاغذی از بین برود.

لاریجانی در دیدار دبیر ستاد مبارزه با مواد مخدر:
مواد مخدر فکر توسعه ای کشورها را ضایع می کند

رئیس مجلس نسبت به کمک قوه مقننه در مبارزه با مواد مخدر تاکید کرد و گفت: 
مواد مخدر می تواند هر فکر توسعه ای برای کشورها را ضایع کند.

علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی در دیدار با دبیر ستاد مبارزه با مواد مخدر 
نسبت به کمک قوه مقننه در مبارزه با مواد مخدر تاکید کرد و اظهارداشت: مواد مخدر 
می تواند هر فکر توسعه ای برای کشورها را ضایع کند. لاریجانی در ابتدای این دیدار 
گفت: اگرچه موفقیت هایی در مسیر مبارزه با مصرف مواد مخدر حاصل شده است 
اما تاکنون تاکتیک های هوشمندانه ای برای توقف استفاده از این مواد بکارگیری نشده 
است ولذا باید برای این موضوع فکر کرد و وقت گذاشت. رئیس مجلس، مواد مخدر 
را سم مهلکی برای کشور دانست که خانواده و نسل ها را نابود می کند و تاکید کرد 

مجلس، هر گونه کمکی برای مبارزه با مواد مخدر را وظیفه خود می داند.

تاثیر مخرب تحریم ها بر محیط زیست ایران

در سال 2019 ایران از نظر میزان تولید دی اکسید کربن و آلوده کرده زمین در جایگاه 
هشتم جهانی و بالاتر از انگلستان، فرانسه، ایتالیا، کانادا، ترکیه، مکزیک، اندونزی و... 
ایستاد. اما واقعیت های زیست محیطی ایران از این آمار هم وحشتناک تر است. زیرا با 
محاسبه نابودی آب های سطحی و زیرزمینی، جنگل ها و مراتع، بحران بسیار عمیقتری 
پیش روی این کشور است. به گفته عیسی کلانتری، وزیر سابق کشاورزی و مشاور دولت 
روحانی، با ادامه روند موجود، احتمالًا در سال های آینده قریب به پنجاه میلیون ایرانی 
ناچار به مهاجرت به خارج کشور خواهند شد. ایران وضعیت محیط زیستی بسیار شکننده 
ای دارد و در خط مقدم مبارزه با پدیده گرمایش جهانی قرار دارد. این کشور پهناور در 
کمربند بیابانی و منطقه خشک و بحران زده خاورمیانه و بین کشورهای جنگ زده نظیر 
افغانستان، عراق و سوریه قرار گرفته است. با نابودی منابع آب زیرزمینی و جنگل ها و مراتع 
منطقه و افزایش استفاده از سوخت های فسیلی، آسیب های جبران ناپذیری بر محیط 
زیست منطقه وارد شده است. در چنان شرایطی، تحریم های اقتصادی علیه ایران شرایط 
را وخیمتر می کند. این یادداشت اثرات تحریم های آمریکا بر محیط زیست ایران و آلودگی و 
گرمایش کره زمین را بررسی می کند. این موضوع چندان مورد توجه سیاستمداران و حتی 
هواداران محیط زیست قرار نگرفته است. چگونه با تحریم ایران، هوای کره زمین گرمتر و 
آلوده تر می شود و دود آن به چشم همه مردم جهان از جمله کشورهای تحریم کننده می 
رود؟ تحریم اقتصادی نوعی جنگ تمام عیار است که همه چیز را تحت تاثیر قرار می دهد. 
این تحریم ها هم مستقیماً و هم  بطور غیرمستقیم، محیط زیست ایران را تحت تاثیر قرار 

می دهد.
الف- تاثیر مستقیم تحریم ها بر سیاست های محیط زیستی ایران:

تحریم ها مستقیماً در برنامه های زیست محیطی ایران اختلال کرده است. ایران عصر 
پهلوی در زمینه محیط زیست در منطقه خاورمیانه پیشتاز بود. پس از انقلاب  و بخصوص 
پس از جنگ تحمیلی بار دیگر میلیاردها دلار در زمینه انرژی های پاک و تجدیدپذیر و 
بهره وری در زمینه استفاده از سوخت های فسیلی سرمایه گذاری شده است. تکنولوژی 
انرژی های پاک و تجدیدپذیر در اختیار کشورهای پیشرفته است. اکنون در شرایط تحریم 
که درآمد دولت به شدت کاهش یافته و تحریم بانکی راه را حتی بر خرید دارو و غذا بسته 
است، واردات تکنولوژی های پیشرفته زیست محیطی و انرژی های پاک و تجدیدپذیر نیز 
متوقف شده است. طراحان آمریکایی تحریم ها، معافیت هایی برای واردات دارو به ایران 
اعلام کرده اند. گرچه با توجه به تحریم بانکی، معافیت واردات دارو غیر ممکن است و فقط 
روی کاغذ از تحریم ها معاف است و در حد یک ژست تبلیغاتی می ماند. لکن تحریم های 
زیست محیطی و واردات تکنولوژی های پیشرفته در زمینه انرژی های تجدیدپذیر حتی در 
حد ژست تبلیغاتی نیز مشمول معافیت نشده اند. فعالان زیست محیطی سطح بین الملل 
و داخل آمریکا نیز تاکنونی واکنشی به تحریم های زیست محیطی ایران و تبعات سنگین 

آن در گرمایش زمین و آلودگی جهان نداشته اند.
ب- تاثیر غیرمستقیم تحریم ها بر محیط زیست ایران:

تحریم های اقتصادی نیز نوعی جنگ ویرانگر محسوب می شوند. در شرایط جنگ، 
دولتها معمولًا بر نیازهای فوری و کوتاه مدت تمرکز می کنند. آنها اولین کاری که می کنند 
حذف یا کاهش بودجه های زیست محیطی است. مردم نیز برای تامین نیازهای اولیه 
خود به طبیعت روی می آورند و برای بهره برداری حداکثری از منابع طبیعی به رقابت بر 
می خیزند و محیط زیست از اولویت های دولتها و مردم کنار گذاشته می شود. در چنان 
شرایطی، نهادهای حافظ محیط زیست تحت فشار قرار می گیرند که استانداردهای 
زیست محیطی را نادیده بگیرند و مانع فعالیت های اقتصادی مخرب نشوند. رسانه ها و 
افکار عمومی نیز در شرایط جنگ اقتصادی به نیازهای فوری توجه دارند و به پیامدهای 
طولانی مدت تخریب محیط زیست همچون گرمایش زمین و نابودی منابع طبیعی – که 

سرمایه نسلهای آتی هستند – توجه ندارند.
/دکترای مطالعات آمریکا، دانشگاه تهران

ظریف: 

در کنار سلطنت عمان می مانیم
 وزیر امور خارجه در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: »دو کشور همسایه ایران 
و عمان از گذشته تا بحال پیوسته روابط بسیار گرمی باهم داشته اند، در کنار سلطنت 
عمان می مانیم؛ حکومتی مستحکم و ملتی قدرتمند.«  محمد جواد ظریف که برای دیدار 
و گفت و گو با مقامات عمان به مسقط پایتخت این کشور سفر کرده است،   امروز در حساب 
کاربری خود در توییتر نوشت: »دیروز و امروز برای گفت و گو و مشورت با مقام ها عالی رتبه 
سلطنت عمان در خصوص روابط دوجانبه و مسائل منطقه ای و بین المللی، از مسقط 
دیدن کردم.«وزیر امور خارجه با یادآوری این که ایران و عمان از گذشته تا بحال پیوسته 
دو کشور همسایه ای بوده اند که روابط بسیار گرمی با هم داشته اند، تصریح کرد: در کنار 

سلطنت عمان می مانیم.

دست خالی تندروها برای اصلاحات اقتصادی

 در نظر دارد تعداد 23 دستگاه خودرو سبک، سنگین و موتورسیکلت را از طریق مزایده عمومی به فروش برساند.
متقاضیان می توانند جهت بازدید و دریافت فرم شرایط در مزایده و لیست کامل اموال در زمان و محل اعلامی به شرح ذیل مراجعه و یا 

جهت کسب اطلاعات با شماره تماس 2-02537604370 داخلی های 2 یا 6 تماس حاصل نمایند.
زمان بازدید:

روزهای شنبه 98/10/07 لغایت دوشنبه 98/10/09 از ساعت 8 صبح لغایت 15 عصر به مدت 3 روز
تاریخ انصراف: 98/10/10 

 تاریخ بازگشایی پاکت ها: 98/10/11
اعلام نتیجه مزایده: 1398/10/14

محل بازدید و دریافت پیشنهاد:
قم، کیلومتر 5 جاده قم جعفریه، جنب پارکینگ سینا، پارکینگ شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر قم

 ضمناً بازدیدکنندگان محترم می توانند لیست خودروها را در بخش مزایده – مناقصه سایت ستاد مبارزه با مواد مخدر به آدرس 
WWW.dchq.ir  هم ملاحظه نمایند.

یادآوری:
الف( کلیه هزینه های جانبی از قبیل: عوارض سالانه شهرداری، مالیات مشاغل و نقل و انتقال سند و... به عهده برنده مزایده خواهد بود.

ب( خودرو فاقد پلاک تحویل می گردد و جابجایی و نقل و انتقال آن از محل پارکینگ به مراکز شماره گذاری در کلیه نقاط کشور، بر 
عهده خریدار می باشد.

ج( برنده مزایده موظف است ظرف مدت هفت روز نسبت به واریز وجه پیشنهادی به حساب اعلامی اقدام نماید.

یک سازمان دولتی در استان قم
اگهی مزایده شماره 98/2 

عکس/ محمد علی موحدی

شماره شناسه: 
709725

راه چاره بازگشت به دهه اول انقلاب است

انقلاب نمی شود؛ کشور متلاشی می شود

آنقدر روی اعصاب مردم راه نروید

 باید منتظر یک دولت پوپولیستی باشیم

اسفندیار خدایی*
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اخبار

فصل خوبِ فحش دادن! 
خطاست.  روزها  این  فضای  در  سرگردان  خشم  انکار 
انکار هر حقیقی خطاست. مثل کسی که مقابل پذیرش 
بیماری اش مقاومت می کند و تنها فایده این کار، دادن 
فرصت به بیماری برای عمیق تر و وسیع تر شدن است. برای 

اینکه در سلول های تکثیر شود و برای درمان دیرتر شود. وقتی آدم ها نومید و خشمگین 
می شوند دیگر کسی حوصله تحلیل ندارد. تیتر را می خوانند و فحش می دهند، عکس را 
می بینند و فحش می دهند، راه می روند و فحش می دهند، دیوار کوتاهی را پیدا می کنند 

و فحش می دهند، آدم بی خطری پیدا می کنند و فحش می دهند.
نومیدی و خشم در کسی که توان تغییر و تاب تحمل ندارد »فحش« خلق می کند. این 
کار نوعی برون ریزی رنج و زهری است که استخوان می سوزاند. آدم ها نمی توانند آن را زیر 
پوست شان انبار کنند، به جایی می رسند که برای خلاصی از آن زهر باید به کسی فحش 

بدهند، فریادی بزنند، اشکی بریزند یا به خدا پناه ببرند.
رفتار انسان ها مقابل فشارها متفاوت است. یکی صبوری و شکوری پیشه می کند، 
یکی زندگی اش را می ریزد توی چمدان و می رود هر آنجا که به جز اینجا سرایش شود، 
یکی سکته می کند و می میرد، یکی میوه های وجودش پژمرده می شوند و در خودش فرو 
می رود، یکی به خیابان می آید، یکی به بیابان سر می گذارد.... تصور اینکه همه مثل هم 

رفتار کنند عقلانی نیست اما این روزها فصل خوب فحش دادن است!
»میدونم فحش، درمان نیست اما آدم رو سبک می کنه«. این را خیلی از کسانی 
می گویند که در شبکه های اجتماعی به همه می تازند، هیچ جمله ای را بدون فحش 
شروع نمی کنند، بدون فحش تمام نمی کنند. هم به استرماچونی فحش می دهند هم 
به هیات مدیره استقلال و وزارت ورزش، هم به اصلاح طلب، هم اصولگرا، هم به کسی 
که می گوید نباید ناامید شد و هم به کسی که نومیدانه می نالد، هم به هنرمندی که کنار 
مردم است، هم به آن یکی که انگار در کره دیگری زیست می کند... فحش می دهند و 
سبک می شوند. دستکم این بار رنج را از روی دوش خودشان برمی دارند و روی دوش 

دیگری می اندازند.
بسیاری از این فحش دادن ها دیگر نشانه بی ادب بودن فرد نیست. این نوع جدیدی از 
فحش است. انگار مکانیسمی است برای کاستن از رنج خود. اگر کسی حوصله کند و 
برود در توئیتر زیر نوشته های مسئولان دولتی و غیردولتی را بخواند به این نتیجه می رسد 
که انگار این فحش دادن گاهی همان »حق آخ گفتن« است. شاید محترمانه و مودبانه 

نباشد اما واقعیت دارد. 
روزنامه نگار و فعال سیاسی، سینماگر و فوتبالیست، فعال اجتماعی داخل کشور و 
دل نگران آن طرف مرز این روزها فحش می خورند. فرقی ندارد که در ایجاد شرایط فعلی 
کشور مسئولیتی داشته باشند یا نه، از چپ و راست، از نوچوان و پیر، از زن و مرد فحش 

می خورند...
برای کسی که »واقعاً« می خواهد حال مردم را بفهمد، این روزها »فحش« هم جیوه 
درون دماسنج است. سرعت بالا رفتن آن طبیعی نیست. چیزی زیر پوست این شهر، این 
کشور، این مردم در حال جوشیدن است... البته شاید کسانی هم معتقدند »فحش« باد 
هواست و از کتک کاری بهتر است! مردم فحش بدهند سبک می شوند و فکرهای ناجور 

توی سرشان جولان نمی دهد!

هشدارهای عماد افروغ:

 باید جلو رادیکالیسم را بگیریم 

 عماد افروغ، استاد جامعه شناسی و فعال سیاسی فضای جامعه و سیاست ایران 
را رادیکال توصیف کرد و گفت: رادیکالیسم در جامعه ما ریشه دوانده است؛ از این 
رادیکالیسم هم می توان قرائت چپگرایانه و هم می توان قرائت به اصطلاح محافظه کارانه 

داشت؛ جامعه ما یا به سمت تفکیک می رود و یا به سمت اقتدارگرایی و انسجام.
 این جامعه شناس با بیان اینکه ریشه های این رادیکالیسم هم ساختاری و هم فردی 
است گفت: برای بررسی هر نوع رادیکالیسم باید آن را به گذشته ارجاع داد و نمی توان 
آن را به صورت مستقل از گذشته مورد بررسی کرد. اگر ما فضای رادیکال داریم و پیش 
بینی من این است که در فضای انتخاباتی هم این فضای رادیکالیزه را شاهد خواهیم بود؛ 

ریشه این رادیکالیسم دولت فعلی و وضع فعلی جامعه است.
 این فعال سیاسی اصولگرا ادامه داد: دولت ها در نظام سیاسی ایران چه قبل از انقلاب 
و چه بعد از انقلاب جایگاه ویژه ای دارند؛ اگر دولت یک سویه پیش رود یعنی به برخی 
نیازها توجه کند و به برخی دیگر از نیازها بی توجه باشد باید منتظر افراط باشد. کمااینکه 

اگر به دولت های پس از جنگ نگاه کنیم مدام شاهد افراط و تفریط بوده ایم. 
ممکن است مردم در انتخابات آینده حضور کمرنگ داشته باشند

در گفت وگو با جماران افروغ ادامه داد: وقتی به سمت فرد گرایی می رویم باید منتظر 
جمع گرایی باشیم. وقتی به سمت جمع گرایی می رویم باید منتظر فردگرایی باشیم. 
مثلا اصلاح طلبان مدعی هستند که هرگاه مردم در انتخابات حضور پرشور داشته باشند 
به آنها رای می دهند. اما سوال پیش می آید چرا هر وقت دولتهای اصلاح طلب سر کار 
می آیند حضور مردم در انتخابات های بعدی کمرنگ می شود؟ این اتفاق هم بعد از زمان 
ریاست جمهوری آقای خاتمی افتاد و هم اینکه ممکن است مردم در انتخابات آینده 

حضور کمرنگی داشته باشند.
وی ادامه داد: برخی می پرسند دلایل حضور کمرنگ مردم را به چیزهای دیگری 
ارجاع می دهند که البته من هم تا حدی با آنها موافقم. اما شما سیاست متعادلانه ای را 
پیش نبردید. مردم وقتی دلسرد و ناامید می شوند کمتر پای صندوق می آیند؛ ریشه این 

ناامیدی و کمرنگ شدن اعتماد مردم چیست؟
 باید منتظر یک دولت پوپولیستی باشیم

این فعال سیاسی افزود: بر حسب پیمایش های ملی دولت فعلی مردم بیشترین بی 
اعتمادی را به دولت نشان داده اند. این بی اعتمادی منتج به حضور کمرنگ مردم در 
انتخابات می شود. این یکی از دلایل عمده است. مشخص است که شما سیاست های 
یک سویه ای را پیش گرفته اید. شما به عدالت توجه نکردید. وقتی به عدالت توجه نمی 
کنید مردم خواهان عدالت می شوند، اینجا ریشه های پوپولیسم شکل می گیرد و به طور 
طبیعی باید منتظر یک دولت پوپولیستی باشیم. اما ریشه این دولت پوپولیستی قابل 

انتظار در کجاست؟
وی طرح این پرسش که در دولت فعلی چقدر عدالت و امحای نابرابری اجتماعی 
مطرح شد؟ افزود: چقدر به نتیجه پیمایش های ملی خود دولت فعلی که مهمترین 
دغدغه مردم اقتصادی است استناد شد؟ مردم عملا چیزی ندیدند. به این ترتیب 
طبیعی است که واکنش نشان دهند به سمت و سوی دیگر و خلاف آنچه تبلیغ می شود 

سمت و سو پیدا کنند. 
 آنقدر روی اعصاب مردم راه نروید

وی افزود: این مساله در سطح کلان هم وجود دارد؛ آنقدر روی اعصاب مردم راه نروید. 
این شکاف نظر و عمل فقط برخورد پلیس نیست. در بین ادارات، خود مقامات اداری 
و سیاسی کشور هم هست. یک چیزی را می گویند اما چیز دیگر عمل می کنند. ما 
باید واقعا به مبانی انقلاب اسلامی که آزادی، اخلاق، عدالت و معنویت بود برگردیم. آنها 
اندیشه های امام راحل است که انقلاب اسلامی را رهبری کرد. اما متاسفانه ما آنها را رها 
کرده ایم. این فعال سیاسی با بیان اینکه دردی به نام مصلحت اندیشی به جان ما افتاده 
است گفت: مصلحت اندیشی های کاذب به نام نظام، انقلاب اسلامی و حکومت است 
اما عملا در جهت منافع اشخاص و گروه ها و جناح هاست و این مصلحت سنجی کار ما 

را به اینجا رسانده است.
راه چاره بازگشت به دهه اول انقلاب است

به اعتقاد افروغ، راه چاره رجعت و بازگشت به مبانی انقلاب اسلامی و بازگشت به دهه 
پرشور اول انقلاب اسلامی است. در دهه اول انقلاب همه حق خودشان را می شناختند 
کسی حق تبعیض و برخورد ناروا نداشت. همه حساب می بردند. دولتمرد و پلیس 
حساب می بردند؛ چرا که مردم آگاه بودند. مردم به حق خود واقف بودند و حق خود 
را مطالبه می کردند. یاد داستانی می افتم که حضرت امام نیز به آن استناد کرده اند؛ 
خلیفه دوم مسلمین می گوید اگر روزی خطا کردم آن را به من بگویید، در حضورش یک 

نفر بلند می شود و می گوید با همین شمشیر راستت می کنیم.
انقلاب نمی شود؛ کشور متلاشی می شود

این نماینده سابق مجلس با بیان اینکه فکر نکنید که ترس دوام می آورد گفت: ترس 
در نهایت منجر به طغیان می شود. امام می فرماید در زمان شاه یک آجان حکومت می 
کند. ما الان این را داریم می بینیم. ما به یک رجعت نیاز داریم؛ اگر امروز رجعت کنیم 
بهتر از فرداست، فردا دیر می شود. من نگران این نیستم که فردا انقلاب می شود یا 
به تعبیر امام یک یوم الله اتفاق می افتد، که اتفاقا خوب است. اما انقلاب نمی شود؛ 
انقلاب سازماندهی و رهبری دارد. ما هم با شناختی که از مردم ایران داریم می دانیم که 
اگر انقلاب شود چه صبغه ای خواهد داشت. اما انقلاب نمی شود بلکه کشور متلاشی 

می شود.
افروغ در پایان گفت: من نمی دانم چه کسی از متلاشی شدن کشور سود می برد. باید 
جلوی فضای رادیکالیسم را گرفت. اما برای جلوگیری از آن اول ریشه یابی باید و سپس 

به مبانی انقلاب اسلامی بازگردیم.

علی صوفی: 

نارضایتی از اصلاح طلبان به معنای افزایش 
رأی اصولگرایان نیست 

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب باور دارد که تصور اینکه اصولگرایان پیروز قطعی انتخابات 
هستند، غیرواقعی است و نارضایتی مردم به این معنا نیست که رأی اصولگرایان بیشتر از 
جبهه اصلاحات خواهد بود.  علی صوفی در تحلیل فضای انتخاباتی فعلی اظهارداشت: 
»اصولگرایان با یک نگاه خوش بینانه خود را در مسیر پیروزی می بنند در صورتی که این نگاه 
غیرواقعی است. آنها با چنین باوری تدارک یک جنگ روانی علیه اصلاح طلبان را دیده اند و 
سعی می کنند با این حربه مردم را بیش از پیش از انتخابات دلسرد کنند. به هر حال انکارناپذیر 
است که اکنون متأسفانه به دلیل حوادث آبان ماه موج نارضایتی به شدت تشدید شد و مردم 
انتظاری که از دولت داشتند برآورده نشد. مردم به وعده های آقای روحانی دست نیافتند و 
به این دلیل نسبت به عرصه سیاسی دلزده شده اند. مردم با یک رأی قاطع آقای روحانی را 
انتخاب کردند اما هرچه زمان پیش رفت دولت بی عمل تر شد. فراکسیون امید مجلس هم 
زیر سوال است که چرا نتوانست آن طور که باید خواسته های رأی دهندگان را محقق کند. به 
چنین دلایلی گرایش مردم به صندوق رأی کم شده است و این موضوع هم به اصولگرایان 
و هم به اصلاح طلبان بازمی گردد. یعنی اصولگرایان نمی توانند تصور کنند که چون مردم 
از روند دولت رضایت ندارند، پس به آنها رأی می دهند«. صوفی ادامه داد: »اصولگرایان 
همواره از حاشیه امنی برخوردار بوده اند و آن تأیید صلاحیت توسط شورای نگهبان بوده 
است و همیشه از ابتدا می توانند پیش بینی کنند که چه تعداد نامزد در چه حوزه های انتخابیه 
خواهند داشت اما اصلاح طلبان از این شرایط محرومند و همواره دغدغه ردصلاحیت دارند 
و نمی توانند برای خود انتخابات را پیش بینی کنند. اکنون انتظار آن است که شورای نگهبان 
برای افزایش مشارکت مردم در انتخابات تعداد زیادی از اصلاح طلبان را تأیید صلاحیت کند 
تا مردم قدری به انتخابات امیدوار باشند. از سوی دیگر این احتمال وجود دارد که در آینده 
نزدیک توافق های بین المللی رخ دهد که نتایج مثبت آن در انتخابات هم نمایان شود«. او در 
پاسخ به این پرسش که آیا ناامیدی مردم از دولت و حتی جبهه اصلاحات باعث افزایش رأی 
اصولگرایان می شود یا خیر، اظهار کرد: »خیر، به هیچ وجه کاهش سبد رأی اصلاح طلبان 
به معنی افزایش سبد رأی اصولگرایان نیست. هر دو جریان سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا 
عملکردهایی داشته اند و مردم آنها را قضاوت می کنند؛ به معنای دیگر عملکرد مخرب و 
سراسر منفی دولت احمدی نژاد را پای روحانی نمی نویسند و عملکرد ضعیف روحانی را هم 
بر گردن اصولگرایان نمی گذارند و طبیعتا با عملکرد شخصی مانند احمدی نژاد نمی سنجند. 
هر دو جبهه هم مخاطبانی دارند که برای مطالباتشان به نامزد مورد نظرشان رأی داده اند. 
مطالبات افرادی که به روحانی رأی داده اند به هیچ وجه در پایگاه اصولگرایی یافت نمی شود؛ 
به اصولگرایان رأی  از دولت روحانی رضایت ندارند، قطعا  بنابراین در شرایطی که مردم 
نخواهند داد و در چنین شرایطی به سمت تحریم می روند«. او در پایان درباره اینکه ممکن 
است اصولگرایان با تکیه بر سبد رأی ثابت خود بتوانند انتخابات را پیروز شوند، گفت: »اکنون 
طیفی از اصولگرایان هم از شرایط کلی ناراضی اند و چندان میلی به انتخابات ندارند و تصور 

نکنید که سبد رأی اصولگرایان ثابت باقی مانده و آنها حتما برنده انتخابات خواهند شد«.
 

وزیر آموزش و پرورش تشریح کرد

نحوه جبران ساعات درسی مدارس در 
تعطیلات اخیر

وزیر آموزش و پرورش ضمن تشریح تدابیر آموزش و پرورش برای جبران عقب ماندگی 
درسی دانش آموزان در ایام تعطیلی مدارس به علت آلودگی هوا، درباره اصلاح تقویم آموزشی 
و تعطیلات زمستانی مدارس گفت: ما موافق اصلاح تقویم آموزشی هستیم اما به تنهایی 
نمی توانیم در این باره تصمیم بگیریم.  محسن حاجی میرزایی درباره تدابیر آموزش و پرورش 
برای جبران عقب ماندگی درسی دانش آموزان در ایام تعطیلی مدارس به علت آلودگی هوا 
اظهار کرد: همچنان که تحصیل فرزندان برای ما اهمیت دارد، سلامت شان نیز حائز اهمیت 
است.  وی افزود: تدبیر مسئولان در کارگروه اضطرار که آموزش و پرورش نیز به عنوان یک 
عضو در آن حضور دارد این است که در این روزهای آلودگی هوا که معمولا تا قبل از نیمه دی 
ماه با آن روبروییم به علت آسیب پذیری بیشتر کودکان، مدارس تعطیل باشند. وزیر آموزش 
و پرورش با اشاره به ضرورت چاره اندیشی برای جبران ساعات آموزش و عقب ماندگی های 
درسی گفت: شورای عالی آموزش و پرورش مصوبه ای دارد که به شورای مدارس اختیار داده 
تا درباره جبران ساعات آموزش تدبیر کرده و تصمیم گیری کنند. حاجی میرزایی ادامه داد: از 
جمله راهکارهای موجود می توان به استفاده از ظرفیت روزهای پنجشنبه و اختصاص ساعات 
بیشتری به فعالیت آموزشی در طول روز اشاره کرد. خرداد ماه، پایان سال تحصیلی است و از 
آن سو نمی توانیم زمان تحصیلی را طولانی تر کنیم. وی همچنین در پاسخ به این پرسش که 
وضعیت مرخصی معلمان در این ایام چه می شود؟ گفت: معلمان ما به علت سه ماه تعطیلی 
تابستان، مرخصی ندارند. اگر هم تعطیلاتی پیش می آید، باید برای جبران ساعات آموزشی 

از دست رفته تمهید و به روش های مختلف آن را جبران کنند.
موافق تغییر تقویم آموزشی هستیم 

وی درباره پیشنهاداتی مبنی بر اصلاح تقویم آموزشی و تعطیلات زمستانی مدارس با توجه 
به تکرار تعطیلی های ناشی از آلودگی هوا در سال های اخیر اظهار کرد: این ایده سال هاست 
مطرح است و در دولت نیز مورد بحث و توافق قرار گرفته است. حتی دولت لایحه ای را در این 
باره در دو سه سال اخیر به مجلس ارسال کرد که با آن موافقت نشد. سازمان میراث فرهنگی 

نیز به علت جذابیت های گردشگری زمستانه متقاضی تعطیلات زمستانی مدارس است.
وزیر آموزش و پرورش افزود: ما به تنهایی نمی توانیم در این باره تصمیم بگیریم و تقویم 
آموزشی را تغییر دهیم. حتی زمان شروع سال تحصیلی نیز دارای مصوبه مجلس است و ما 
به علت محدودیت ها، نیازمند قانون در این زمینه هستیم. حاجی میرزایی افزود: این موضوع 
هفته گذشته نیز دوباره در مجلس مطرح شد و برخی بر به جریان انداختن دوباره لایحه 
مذکور تاکید داشتند. ما هم موافق هستیم اما اگر قرار باشد تصمیمی در این باره گرفته شود 

باید مسیر قانونی خود را طی کند.

حسین کمالی: 

رد صلاحیت ها گسترده باشد، اصلاح طلبان 
لیست نمی دهند

 دبیرکل حزب اسلامی کار تاکید داشت که شورای نگهبان اجازه دهد برای کارا تر شدن 
مجلس انتخابات منطقی و دموکراتیک برگزار شود. 

حسین کمالی درباره شرایط و فضای رقابتی یازدهمین دوره انتخابات مجلس، شورای 
اسلامی گفت: احزاب و گروه های اصلاح طلب اعلام کردند که در انتخابات شرکت می کنند 
اما اینکه لیستی برای انتخابات داشته باشند به عملکرد شورای  نگهبان و هیات های اجرایی 

که تقریبا توسط شورای نگهبان انتخاب شده اند، بستگی دارد.
وی ادامه داد: اگر لیست اصلاح طلبان قابل عرضه باشد و کسانی را برای مطرح کردن 
داشته باشند آن را مطرح خواهند کرد، اما اگر رد صلاحیت ها به شکل گسترده باشد و افرادی 
هم که ثبت نام کردند رد صلاحیت شوند طبیعتا کاندیدایی باقی نمی ماند که بخواهند ارائه 
بدهند؛ این در حالی است که بسیاری از افراد شاخص با احتمالی که درباره چگونگی رفتار 

شورای نگهبان در تایید صلاحیت ها می دادند حتی در ثبت نام انتخابات هم شرکت نکردند.
رئیس سابق خانه احزاب بیان کرد: اصلاح طلبان اگر لیستی برای ارائه نداشته باشند، 
و درباره  انتخابات رای خواهند داد  و فقط در  مانند سایر آحاد جامعه است  حضورشان 
چگونگی رای دادن و اینکه از مردم دعوت کنند که به چه کسی رای بدهند اظهار نظر نکرده 
و موضوع را به عهده خود آنان وا می گذارند. وی با بیان اینکه با ادامه این روند در دوره قبل، 
مجلس آینده ناکارآیی بیشتری خواهد داشت، تاکید کرد: در حقیقت شورای نگهبان نخبگان 
اصلاح طلب را رد صلاحیت کرد و از سویی هم، دیگر مردم به بخش عمده ای از چهره های 
و  توانایی، تخصص  فاقد  به مجلسی رسیدیم که  بنابراین  ندادند  شاخص اصول گرا رای 
کارایی لازم بود. نماینده ادوار مجلس خاطرنشان کرد: اگر بررسی صلاحیت های مجلس 
یازدهم با همین روندی که دیده می شود پیش برود و روش موجود اصلاح نشود، مجلس 
آینده ناکاراتر از مجلس فعلی خواهد بود و حتی اگر مردم هم بیایند و رای بدهند به دلیل 
نداشتن توانایی، مردم در آینده سرخوردگی بیشتری پیدا خواهند کرد. وی اضافه کرد: در 
شرایطی وضعیت تغییر خواهد کرد که شورای نگهبان از گزینش های موجود دست بردارد 
و در حقیقت اجازه دهد انتخابات به صورت دموکراتیک و منطقی برگزار شود؛ یعنی اجازه 
دهند کسانی که ثبت نام کرده  اند، در صورتی که توسط دادگاه صالحه از حقوق سیاسی و 
اجتماعی محروم نشده  باشند، تایید شوند و بتوانند در معرض رای مردم قرار گیرند. وی افزود: 
در مجلس دهم اصولگرایان دو برابر اصلاح طلبان تقصیر دارند و باید پاسخگو باشند، برای 
اینکه آنها در اکثریت بودند که این فجایع و مشکلات به وجود آمده و اصلاح طلبان با یک سوم 
آرا نمی توانستند نقش اساسی داشته باشند. وزیر کار دولت سازندگی و اصلاحات درباره ورود 
نماینده ای از جامعه کارگری به مجلس، گفت: باید مجلسی داشته باشیم که با کار، تلاش 
و تولید آشنا و همراه باشد و از زحمت کشان دفاع کند. وی یادآور شد: اگر مجلسی داشته 
باشیم که یقه سفید ها آن را تشکیل داده باشند و حرف های شیرین و لوکس بزنند اما با کار و 

تلاش بیگانه باشند، جامعه روی رستگاری نخواهد دید.

یک عضو فراکسیون امید مجلس:

تندروها با افزایش مشارکت مردم در 
انتخابات حذف می شوند

یک عضو شورای مرکزی فراکسیون امید با تاکید بر این که »انتخابات مجلس شورای اسلامی 
پرشور خواهد بود«، گفت که مردم ما تندروی را دوست ندارند قطعا با افزایش مشارکت مردم 
تندروها هم حذف خواهند شد.  پروانه مافی در ارزیابی از کاندیداهای ثبت نام کرده برای 
انتخابات مجلس یازدهم اظهار کرد: با توجه به افزایش 30 درصدی تعداد داوطلبان و رسیدن 
آن به 16 هزار نفر می توان پیش بینی کرد که مشارکت هم افزایش پیدا می کند، چون افزایش 
ثبت نام ها در افزایش مشارکت تاثیر دارد. وی ادامه داد: طبیعتا رقابت اصلی هم بین گروه ها 
و جناح های مختلف سیاسی، احزاب و انتخابات است. انتخابات نسبتا پرشوری خواهیم 
داشت و حالتی که فکر می کردیم انتخابات خیلی سرد است رخ نمی دهد. نماینده مردم 
تهران در مجلس شورای اسلامی با اشاره به ثبت نام کاندیداها از طیف های مختلف سیاسی 
تاکید کرد: با توجه به این که مردم تندروی را دوست ندارند، با افزایش مشارکت مردم تندروها 
هم حذف خواهند شد به نظرم این دوره چنین اتفاقی خواهد افتاد حتی حضور تندروها 

باعث افزایش مشارکت و به دنبال آن تغییر معادلات می شود.

 معاون اول رییس جمهوری گفت: اقتصاد ایران با وجود کارشکنی ها و دشمنی های آمریکا 
سرپا ایستاده است و سیاست های آمریکایی ها برای فروپاشی اقتصاد ایران با شکست مواجه 

شده که بیانگر ظرفیت های بالا و توانمندی اقتصاد کشور است. 
اسحاق جهانگیری در جلسه روز - سه شنبه - هیات امنای فرهنگستان های کشور با 
اشاره به وجود اساتید ممتاز و برتر در فرهنگستان ها گفت: فرهنگستان های سراسر کشور 
با برخورداری از ظرفیت های علمی فراوان و بهره مندی از اساتید و نخبگان، می توانند در 
شناسایی و رفع چالش های اصلی کشور مشارکت جدی داشته باشند و به دولت کمک 

کنند.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به برگزاری جلساتی با حضور روسای 13 دانشگاه 
بزرگ و برتر کشور در خصوص چالش های اصلی پیش رو خاطرنشان کرد: پس از برگزاری 
این جلسات، کارگروه هایی با عضویت نمایندگان و اساتید این دانشگاه ها تشکیل شد 
و این کارگروه ها نشست هایی را در خصوص موضوعات و مسائل مختلف برگزار کردند و 

راهکارهایی را نیز برای برون رفت از مشکلات پیش روی کشور به دولت پیشنهاد داده اند.
وی افزود: ظرفیت گسترده علمی موجود در فرهنگستان های کشور ایجاب میکند که 
اساتید و نخبگان فعال در این فرهنگستان ها نیز در تدوین راهکارهای برون رفت از مشکلات 

پیش روی کشور مشارکت جدی تر داشته و پیشنهادات خود را به دولت ارائه دهند.
 شکست سیاست های آمریکایی ها برای فروپاشی اقتصاد ایران

جهانگیری با اشاره به شرایط سخت بودجه دولت و اینکه وضعیت بودجه دولت از دوران 
دفاع مقدس نیز سخت تر است، گفت: ممکن است برخی نهادها و مراکز نظیر فرهنگستان 
های کشور احساس کنند که دولت در تخصیص بودجه، توجه کافی به آنها ندارد اما با توجه 
به کاهش درآمدها و محدودیت های فراوان بودجه دولت، تقریباً تمامی دستگاه ها و سازمان 
ها با کمبود بودجه مواجه هستند که امیدوارم دولت بتواند با بکارگیری روش های مناسب، 

وضعیت بودجه را بهبود بخشیده و سهم بودجه فرهنگستان های کشور را افزایش دهد.
معاون اول رییس جمهوری ضمن تاکید بر این که موضوع بودجه عمومی دولت و موضوع 
اقتصاد دو موضوع مهم هستند، تصریح کرد: به رغم آنکه بودجه دولت به دلیل کاهش 
درآمدهای نفتی وضعیت خوبی ندارد اما بحمدالله با صبوری و بزرگی مردم و تلاش مدیران 
کشور و همت بخش خصوصی، اقتصاد کشور با وجود کارشکنی ها و دشمنی های آمریکا 
سرپا ایستاده است و سیاست های آمریکایی ها برای فروپاشی اقتصاد ایران با شکست مواجه 

شده که بیانگر ظرفیت های بالا و توانمندی اقتصاد کشور است.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در این جلسه با اشاره به اینکه در فرهنگستان های کشور 
شرایط گفتگو میان نخبگان و اساتید رشته های مختلف دانشگاهی از استان های مختلف 
کشور وجود دارد، گفت: امکان گفت وگوهای بین رشته ای در فرهنگستان های کشور 

فرصتی است که زمینه را برای مشارکت فرهنگستان ها در حل ابرچالش های کشور فراهم 
می کند.

در این جلسه که وزرای بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، علوم، تحقیقات و فناوری، 
رییس سازمان امور اداری و استخدامی، معاون حقوقی رییس جمهور، مشاور رهبر انقلاب 
در امور بین الملل و دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز حضور داشتند، گزارش های 
حسابرسی و صورت های مالی سال 97 فرهنگستان های کشور مورد بررسی قرار گرفت و به 
تصویب رسید. در این نشست همچنین بودجه تفصیلی سال 9۸ فرهنگستانها که به تایید 
سازمان برنامه و بودجه رسیده بود، تصویب شد و ساختار سازمانی فرهنگستان هنر با 130 

پست سازمانی نیز به تصویب رسید.
در این جلسه همچنین با واگذاری ساختمان نیمه تمام مرکز همایش های فرهنگستان ها 
به موزه علم و فناوری وابسته به وزارت علوم، تحقیقات و فناوری برای مدت 20 سال موافقت 
شد. همچنین اصلاح ماده 25 آئین نامه مالی و معاملاتی فرهنگستان ها در خصوص 
انتصاب مدیر مالی از بین کارکنان رسمی دولت با حکم رییس فرهنگستان به تصویب رسید 

و تعدادی از پیشنهادات اداری مالی و حوزه پشتیبانی فرهنگستان ها نیز تصویب شد.
در ادامه این نشست روسای فرهنگستان های علوم،  زبان و ادب فارسی، علوم پزشکی و 
هنر نیز هر کدام گزارشی از عملکرد فرهنگستان خود ارائه کردند و به تشریح برنامه های 5 

ساله فرهنگستان ذی ربط، منطبق با برنامه 5 ساله توسعه کشور پرداختند.

معاون اول رییس جمهوری: 

وضع بودجه خوب نیست، اما اقتصاد سرپا ایستاده است

را یک موضوع   FATF رییس جمهوری دفتر  رییس   
و  اقتصاد کشور عنوان کرد  برای  و کلیدی  بسیار مهم 
گفت: قرار گرفتن در لیست سیاه FATF ضربه سنگینی 
به اقتصاد کشور است و مردم باید نسبت به ابعاد مختلف 

آن اطلاع و آگاهی داشته باشند. 
به گزارش روز سه شنبه پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
جلسه  در  سه شنبه  روز  واعظی  محمود  جمهوری، 
سرمایه گذاری و توسعه استان اردبیل با تأکید بر اینکه در 
شرایط کنونی بیش از هر زمان دیگری به وحدت، همدلی 
و همکاری در مسیر توسعه کشور نیاز داریم، اظهار داشت: 
و  یکدیگر  با  مختلف  دستگاه های  صمیمانه  همکاری 
حضور و مشارکت فعال بانک ها در انجام پروژه ها به ویژه 
در دوره تحریم و فشارهای حداکثری دشمنان، بیش از 
پیش تقویت شده است. واعظی شرایط کنونی کشور را به 
واسطه تحریم های ظالمانه بسیار سخت و دشوار توصیف 
کرد و گفت: در تمام تجربه فعالیت سیاسی خود سراغ 
ندارم که کشوری اینچنین تحت فشار و تحریم اقتصادی 
یکجانبه قرار گرفته باشد و یک دولت با قلدری تمام در 

مسیر فعالیت اقتصادی کشوری مانع تراشی کند.
وی گفت: در شرایط کنونی و برای عبور از مشکلات، 
باید بیش از گذشته به توانایی های داخلی و تولیدات و 
صنعت بومی خود اتکا کنیم و این مسیری است که دولت 
به طور همه جانبه آن را در پیش گرفته است و امروز با 
حمایت های انجام شده بسیاری از قطعات و مواد اولیه ای 

که وارد می کردیم، در داخل کشور تولید می شود.
 تخریب دولت تخریب نظام است

رییس دفتر رییس جمهوری افزود: متأسفانه نزدیک 
شدن به زمان انتخابات مجلس شورای اسلامی، برخی 
انداخته  فکر  این  به  را  و گروه های سیاسی  از جناح ها 

و  استقبال مردم  تخریب کنند موجب  را  اگر دولت  که 
رای آوری آنها خواهد شد در صورتی که توجه ندارند که 
تخریب دولت در اذهان عمومی در نهایت تخریب بخشی 
از نظام است و در صورتی که ادامه یابد، نتیجه آن ناامیدی 
مردم است و با ایجاد چنین شرایطی بدون تردید شاهد 

مشارکت باشکوه در انتخابات نخواهیم بود.
واعظی با اشاره به اهمیت تصویب دو لایحه مانده در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام خاطر نشان کرد: مجلس 
شورای اسلامی هر دو لایحه دولت را در این زمینه تصویب 
کرده  و شورای نگهبان نیز در این راستا به وظیفه خود 
عمل کرده است، متأسفانه یک سال است که این لوایح در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به دلایل مختلف معطل 

مانده است.
 قرار گرفتن در لیست سیاه FATF ضربه 

سنگینی به اقتصاد کشور است
یک  مسأله  این  گفت:  جمهوری  رییس  دفتر  رییس 
موضوع بسیار مهم و کلیدی برای اقتصاد کشور است 
ضربه  می تواند  بگیریم  قرار  سیاه  لیست  در  چنانکه 
 "FATF " سنگینی به اقتصاد کشورمان باشید. متأسفانه
را سیاسی کرده اند و این مسأله قطعاً به ضرر کشور است 
و مردم باید نسبت به ابعاد مختلف آن اطلاع و آگاهی 
داشته باشند و همه مسئولان و فعالان اقتصادی وظیفه 
دارند که تبعات آن را برای مردم تبیین و تشریح کنند. 
وی خاطرنشان کرد: در موضوع مخالفت با دو لایحه با 
توجه به اینکه علاوه بر مردم، بیشترین آسیب را فعالان 
خصوص  در  لذا  می شوند،  متحمل  کشور  اقتصادی 
ابعاد آن با مردم سخن بگویید به نحوی که مخالفان باید 
به مردم و فعالان اقتصادی پاسخگو باشند. رییس دفتر 
رییس جمهوری با بیان اینکه به رغم تمامی مشکلات 

اقتصادی، در هر استان ده ها هزار میلیارد طرح افتتاح و 
به بهره برداری می رسد، اظهار داشت: امروز نیازمند ایجاد 
و تقویت امید در جامعه هستیم و بدون تردید چنانچه 
مردم به اینده امیدوار باشند، می توان بر همه مشکلات 
غلبه کرد. واعظی با اشاره به ظرفیت های استان در حوزه 
اظهار داشت: مصمم  و معدن،  کشاورزی، گردشگری 
بانک های  که  خوبی  هماهنگی  و  همکاری  با  هستیم 
کشور با یکدیگر دارند، همه ظرفیت ها را در راستای رفاه 
رییس جمهوری  رییس دفتر  فعال کنیم.  بیشتر مردم 
اضافه کرد: استان اردبیل با توجه به برخورداری از مرز 
مشترک با کشور جمهوری آذربایجان می تواند به مرکزی 

برای صادرات کالاهای مختلف به قفقاز و روسیه باشد.
واعظی با بیان اینکه حمایت و تقویت بخش خصوصی 
از جمله سیاست های جدی دولت است، گفت: باید تا 
جایی که امکان دارد، دولت را از تصدی گری خارج کرده 
و شرکت های مختلف را در اختیار بخش خصوصی واقعی 
قرار دهیم و تا زمانی که چنین اتفاقی نیفتد تحولی نیز در 

اقتصاد صورت نخواهد گرفت.
رییس دفتر رییس جمهوری با بیان اینکه اشتغال جزو 
اولویت های اصلی دولت است، گفت: برای ایجاد اشتغال 
چه  هر  را  متوسط  و  کوچک  بنگاه های  بایستی  پایدار 
بیشتر مورد حمایت قرار دهیم و در این راستا اقدامات 
زیادی انجام شده و مصمم هستیم اینگونه اقدامات را با 
قوت ادامه دهیم. واعظی همچنین حمایت از استارتاپ ها 
و شرکت های دانش بنیان را مورد تأکید قرار داد و گفت: 
امروز با اقتصاد سنتی هیچ کشوری در دنیا نمی تواند 
اقتصاد  سمت  به  هستیم  ناچار  و  برسد  اهدافش  به 
دانش بنیان پیش برویم و این نیز جزو اولویت های دولت 

بوده و آن را با جدیت پیگیری می کنیم.

رییس دفتر رییس جمهوری :
مردم باید به تبعات عدم پیوستن به FATF آگاه شوند

 - تحلیلگر مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری گفت: آمریکایی ها منتظرند 
ایران در مدت باقیمانده اقدامی برای تصویب لوایح FATF نکند تا وارد لیست سیاه شود. 
ورود به لیست سیاه فشاری که امروز به ایران وارد می شود را تشدید می کند و آمریکا، ایران 

را به عنوان ناقض نرم های جهانی به تصویر می کشد. 
»دیاکو حسینی« عصر روز سه شنبه در نشست تصویب لوایح FATF و آثار و پیامدهای 
آن بر حکمرانی مالی و تجارت بین المللی ایران که در مرکز تحقیقات راهبردی برگزار شد، 
افزود: در یک سال اخیر صحبت های مخالفان و موافقان را شنیده و با استدلال هایشان 

آشنا هستیم. ولی فکر می کنم دچار مشکل بخشی نگری و سیاسی نگریستن شده ایم.
حسینی با بیان اینکه دولت از هر تصمیم مجمع تشخیص مصلحت نظام حمایت 
می کند چرا که نمی خواهد آن را به شکاف دیگر تبدیل کند، اظهار داشت: اگر از بالا به 
موضوع نگریسته شود، درباره یک پارادایم برای حکمرانی ایران حرف می زنیم. استدلال 
مخالفان حول دو محور است؛ نکته اول آنها این است که FATF دور زدن تحریم را سخت تر 
می کند و بخش دوم این است که به محور مقاومت آسیب می زند. حتما دور زدن تحریم ها 

و کمک به محور مقاومت دشوارتر می شود ولی غیرممکن نمی شود.
این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه حرف دولت آن است که باید تصمیم سخت 
را بگیریم، تصریح کرد: اصولا ما از دشواری ها فرار کرده و آسان ترین راه را برای حکمرانی 
انتخاب کرده ایم. پذیرش FATF بخشی از مسیر جامعه پذیر کردن ایران در نظم بین المللی 
است. برای آمریکا که از نظر کمی از پرقانون ترین  کشورها است، فقط قدرت موجب نشده 
به حکمرانی در عرصه جهانی ادامه دهد بلکه به خاطر کسب قدرت و حکمرانی در نظم 
پیچیده بین المللی است. حسینی با بیان اینکه آمریکا از طریق وزارت خارجه اش تامین 

مالی تروریسم را انجام می دهد، خاطرنشان کرد: آنها این کار را هم شیک و قانونی انجام 
می دهند. نمونه آن را در اوکراین و حمایت از گروه های تروریستی در سوریه مشاهده 
می کنیم. اگر ما بخواهیم به جامعه پذیری بین المللی ادامه بدهیم، باید سلسله مقررات 
جهانی را هم بپذیریم. وی افزود: با پیوستن به FATF، تحریم ها دشوارتر دور زده می شوند 

هرچند FATF مانند آژانس بازرس ندارد بلکه از ما مدارک می خواهد.
این تحلیلگر ارشد مرکز بررسی های استراتژیک با بیان اینکه اگر می خواهیم به عنوان 
قدرت منطقه ای ظهور کنیم باید سلسله مقررات جهانی را نه تنها در عرصه اقتصادی بلکه 
در عرصه سیاسی را هم بپذیریم، ابراز داشت: قطعا دور زدن تحریم ها و کمک به محور 
مقاومت دشوارتر می شود ولی باید مهارت هایمان را افزایش دهیم. آمریکایی ها منتظرند 
ایران در مدت باقیمانده، اقدامی نکند و وارد لیست سیاه شود. ورود به لیست سیاه فشاری 
که امروز به ایران وارد می شود را تشدید می کند و آمریکا، ایران را به عنوان ناقض نرم های 
جهانی به تصویر می کشد. حسینی اضافه کرد: این مساله همان حمایت های اندک و 
ناچیز از ایران را هم می کاهد و کار را برای طرفین جهت فرار از مسئولیت هایشان آسان 

می کند و بر بازارهای مالی فشار وارد می کند.
وی با بیان اینکه امروز بدترین زمان برای تصویب لوایح FATF است ولی بدترین زمان 
برای ورود به لیست سیاه هم است، عنوان کرد: هر تصمیمی برای FATF بپذیریم، حتما 
سخت است ولی باید دید در بلندمدت چه جایگاه و شرایطی داریم. من فکر می کنم اگر 
مصلحت اندیشانه فکر کنیم جنگ تبلیغاتی با آمریکای ترامپ حیاتی است و اگر قبول 
نکنیم، فشار روانی و آسیب های زیادی را می پذیریم پس لوایح FATF در کوتاه مدت به 

مصلحت است.

تحلیلگر مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری: 

ورود ایران به لیست سیاه فشارها را بر ایران تشدید می کند

احسان محمدی*

رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش با تاکید بر این که امکان بازگویی بسیاری از 
اقدامات ارتش را نداریم گفت: ارتش جمهوری اسلامی ایران در راستای حفظ و ارتقای اقتدار 
نظام اسلامی، اقدامات راهبردی متعددی انجام داده که در آینده و به مرور و به اقتضای زمان 

به عرض امت شریف ایران اسلامی خواهد رسید. 
امیر دریادار حبیب الله سیاری، رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش به همراه معاونان 
هماهنگ کننده نیروها و تعدادی از معاونان ستاد آجا با هدف تقویت توانمندی های آجا و 
بررسی مشکلات و وضعیت اعتبارات بودجه ای، عصر امروز در کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی حضور یافت. وی با حضور در کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، با 
ارائه گزارشی از عملکرد و نقش ارتش در تامین امنیت مرزها و حوادث غیرمترقبه، مسائل 

آمادی و عمرانی آجا در سال 99 را تشریح کرد.
امیر دریادار سیاری گفت: نیروهای تابعه ارتش جمهوری اسلامی ایران در راستای انجام 
امنیت ملّی  تأمین  و  از مرزهای زمینی، هوایی، دریایی  ماموریت های محوله در صیانت 

اقدامات خطیری را انجام می دهند.
ثغور کشور، رصد  و  از حدود  ارتش  زمینی  نیروی  روزی دلاورمردان  وی حراست شبانه 
لحظه ای کارکنان نیروی پدافند هوایی با پشتیبانی و تلاش خستگی ناپذیر تیزپروازان نیروی 
هوایی ارتش برای تأمین امنیت آسمان این مرز و بوم و برقراری امنیت آب های داخلی و 
خطوط مواصلاتی در آب های دوردست از جمله ماموریتهای دریادلان نیروی دریایی ارتش 
عنوان کرد. معاون هماهنگ کننده ارتش با اشاره به اینکه امکان بازگویی بسیاری از اقدامات 
ارتش را نداریم، افزود: ارتش جمهوری اسلامی ایران در راستای حفظ و ارتقای اقتدار نظام 
اسلامی، اقدامات راهبردی متعددی انجام داده که در آینده و به مرور و به اقتضای زمان به 

عرض امت شریف ایران اسلامی خواهد رسید.
امیر دریادار سیاری، وضعیت اعتبارات بودجه ای ارتش جمهوری اسلامی ایران در قانون 
ضرورت  و  بازنشستگان  شاغل،  کارکنان  حقوقی  مشکلات  و  تشریح  را  سال 9۸  بودجه 

همسان سازی حقوق آنان را برای اعضای جلسه بیان کرد.

امیرسیاری: 

امکان بازگویی بسیاری از اقدامات ارتش را نداریم

 رئیس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات در نشست 
مشترک این جبهه با هیات رئیسه فراکسیون امید مجلس 
با انتقاد از رد صلاحیت 100 نفر از اصلاح طلبان، گفت: 
مایوس  درپی  روانی  جنگ  با  افراطیون  که  شرایطی  در 
کردن مردم از حضور در انتخابات هستند تنها راه عقلانی 
احزاب  همه  اتحاد  و  درونی  انسجام  سیاست ورزی  برای 
اصلاح طلب است.  به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی 
حزب مردم سالاری، »مصطفی کواکبیان« در جلسه مشترک 
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات و هیات رئیسه فراکسیون 
امید مجلس شورای اسلامی با اشاره به رد صلاحیت حدود 
اجرایی  هیات های  سوی  از  اصلاح طلبان  از  نفر   100
در سراسر کشور اظهار داشت: حتما پیگیر این موضوع 

هستیم و از هیات های نظارت شورای نگهبان می خواهیم با 
بی طرفی کامل و رعایت عدالت و قانون نگذارند هیچ  حقی 

از داوطلبان انتخابات مجلس یازدهم تضییع شود.
دبیر کل حزب مردم سالاری در ادامه این نشست که روز 
گذشته برگزار شد با بیان اینکه ما در انتخابات به دنبال ارائه 
لیست واحد هستیم، تاکیدکرد: در شرایطی که عده ای از 
عناصر افراطی با ایجاد جنگ روانی به دنبال مایوس کردن 
مردم از حضور در عرصه انتخابات هستند تنها راه عقلانی 
برای سیاست ورزی در شرایط کنونی انسجام درونی و اتحاد 
همه احزاب اصلاح طلب است و هرکسی در چنین شرایطی 
از یأس و ناامیدی و تفرقه و اختلاف دم بزند، قطعا نمی تواند 
که  می دانیم  و  بداند  اصلاحات  جبهه  همراه  را  خودش 

مجلس دهم به رغم خدمات فراوان دچار ضعف هایی هم 
بوده است که به دلیل نداشتن اکثریت پارلمانی فراکسیون 
اصلاح طلبان نباید این ضعف ها را به پای اصلاحات نوشت.
کارنامه  فراکسیون  این  اعضای  هرچند  افزود:  وی 
جداگانه ای از عملکرد مثبت در طول مجلس دهم داشته اند 
اما در جمع بندی مجموع عملکرد فراکسیون نیز ما به نتایج 
مثبتی خواهیم رسید. عضو هیات رئیسه فراکسیون امید 
از  مورد  چندین  و  قانونی  طرح  ده ها  به  اشاره  با  مجلس 
تحقیق و تفحص و سوال از وزرا و تذکرات کتبی و شفاهی 
و پیگیری امور مردم قول داد در نشست دیگری با حضور 
از  کاملی  گزارش  تهران  نمایندگان  مجمع  رئیسه  هیات 

عملکرد نمایندگان تهران مطرح شود.

رئیس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات:

 افراطی ها در پی دلسردکردن مردم هستند
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آلودگی هوا و حفظ سلامت چشم ها

چگونه از چشم هایمان در هوای آلوده 
مراقبت کنیم؟

چشم، اندام ظریفی است که در معرض هوا قرار دارد. از این رو بیشتر از سایر قسمت های 
بدن مستعد آلوده شدن است؛ اما واکنش چشم نسبت به آلودگی های موجود در هوا در 
طیف بسیار جزئی تا تحریک شدید و درد مزمن قرار می گیرد؛ چشم حتی با لنزهای تماسی 

باز هم نسبت به چنین تأثیراتی بسیار حساس است.
شدت ناراحتی ایجاد شده در چشم توسط آلودگی هوا به سطح هیدروکربن ها و نیتریک 
اکسیدهای موجود در هوا بستگی دارد. هیدروکربن ها که به صورت خاص معروف به ایجاد 

تحریکات چشمی اند، شامل C4 و اولفین های C5 می شوند.
مه دود چیست و چه اثری بر سلامتی می گذارد؟

مه دود لایه ای ضخیم از هواست که وقتی آلودگی هوا زیاد است، نزدیک به زمین تشکیل 
می شود. مه دود پدیده ای معمول در شهرهایی است که ترافیک زیادی دارند. مه دود زمانی 
تشکیل می شود که نور خورشید در پایین اتمسفر با گازها واکنش می دهد. برخی از افراد 
نسبت به تأثیرات مه دود، حساس ترند، مثلًا آن هایی که مشکلات قلبی یا ریوی دارند. اولین 
علامت مشکل ناشی از مه دود در سلامتی، تحریک بینی، گلو، ریه ها و چشم هاست. در 

برخی موارد، تنفس و سیستم تنفسی نیز تحت تأثیر قرار می گیرد.
آلرژی و آسیب  اثر گذاشته و سبب  بر چشم ها  آلودگی شدید به صورت مه دود،  این 
می شود. هوای آلوده و بی کیفیت حاوی گازهای مضری مانند کربن مونوکسید، نیتروژن 
دی اکسید و ذرات زبر غبار است که باعث می شوند خیلی از افراد دچار قرمزی و آبریزش 
چشم ها و آلرژی های گوناگون چشمی شوند. شایع ترین مشکلات چشمی ناشی از مه دود 

و راه های کنترل آن را در ادامه می خوانید:
علائم مشکلات چشمی ناشی از آلودگی هوا

- قرمزی - خشکی - آبریزش - ترشح - آلرژی همراه با خارش شدید، ترشح، تورم پلک ها 
و به سختی باز نگه داشتن چشم ها - افزایش احتمال عفونت چشم ها - خارش - سوزش - 
احساس سنگ ریزه در چشم - مشکل در بینایی شامل اشتباهات شکست نور و اختلال در 

دیدن رنگ ها - آب مروارید - سرطان
سندرم خشکی چشم )DES(، شایع ترین مشکل چشم در ارتباط با آلودگی هواست 
که در زنان بالای 50 سال دو برابر بقیه روی می دهد. در این سندرم سطح چشم ملتهب و 

خشک می شود، خصوصاً اگر بیمار از لنز نیز استفاده کند.
ورم ملتحمه مرتبط با افزایش سطح نیتروژن دی اکسید نیز از دیگر مشکلات شایع 
چشمی در زمان آلودگی هواست. افرادی که مدت طولانی تری در فضای باز و بیرون 

هستند بیشتر در معرض این مشکلات چشمی قرار دارند.
چه باید کرد؟

درمان علائم چشمی بدون عفونت و آلرژی، فقط خنک کردن چشم ها با شستن آن ها به 
آرامی با آب تمیز و سپس استفاده از کمپرس سرد است.

استفاده از قطره های اشک مصنوعی برای مرطوب کردن چشم ها و عینک آفتابی نیز 
راهکارهای مفیدی هستند.

تا زمانی که چشم ها به طور کامل درمان نشده اند از لنز استفاده نکرده و چشم ها را آرایش 
نکنید.

چند نکته
- البته طلایی ترین قانون محافظت از چشم ها در هوای آلوده این است که از قرار گرفتن 
در معرض آلاینده های مضر اجتناب کنید. روزهایی که سطح آلودگی بالاست، سعی کنید 
در خانه بمانید، خصوصاً در ساعات اولیه صبح که سطح آلاینده ها بیشترین است. در 
مواردی که نمی توانید از قرار گرفتن در معرض هوای آلوده اجتناب کنید و حتماً باید بیرون 
بروید، از عینک های محافظتی استفاده کنید تا میزان قرار گرفتن چشم هایتان در معرض 

عوامل آلودگی را به حداقل برسانید.
- دست هایتان را مکرراً بشویید و سعی کنید به چشم هایتان دست نزنید.

- آب و مایعات بیشتری بنوشید زیرا کمک می کند به میزان کافی اشک تولید کنید. 
نوشیدن آب و مایعات فراوان واقعاً ضرورت دارد؛ زیرا عوامل بیرونی مانند مه دود، احتمال 
خشکی و تحریک چشم ها را افزایش می دهند. - رژیم غذایی سالمی در پیش بگیرید. 
مصرف اسیدهای چرب امگا 3، سبزیجات برگ دار، هویج، اسفناج، بادام و گردو، توت و 
ماهی برای حفظ سلامت چشم ها در روزهای آلوده بسیار مفیدند. - وقتی بیرون هستید از 
عینک آفتابی استفاده کنید. اشعه ماوراءبنفش در روزهای آلوده آسیب بیشتری به چشم ها 
می زند. عینک آفتابی هایی که کناره هایشان هم حفاظ دارند برای روزهایی که هوا آلوده 
است، مناسب ترند. - چشم ها را نمالید. - از قطره ی اشک مصنوعی استفاده کنید تا 
رطوبت چشم هایتان حفظ شود. - از کامپیوتر و تبلت و موبایل کمتر استفاده کنید )به دلیل 
نور آبی( و در فواصلی که با این ابزار کار می کنید استراحت نمایید تا چشم هایتان کمتر 

خشک و خسته شوند.
- در صورتی که خارش و ناراحتی چشمتان ادامه پیدا کرد به پزشک متخصص چشم 
مراجعه کنید. - در صورت قرمزی و ناراحتی چشم از لنزهای تماسی استفاده نکنید، 
مگر اینکه پزشکتان اجازه ی چنین کاری را به شما داده باشد. - در روزهای آلوده از آرایش 
چشم ها خودداری کنید. خط چشم و ریمل معمولًا آلرژی را تشدید می کنند و ممکن است 
سبب عفونت نیز بشوند. ضمناً قبل از خواب با یک پاک کننده ی مخصوص آرایش چشم، 

چشم ها را تمیز کنید.

مطالعات نشان می دهد؛

از مصرف این گیاه دارویی غافل نشوید
 

مطالعات اخیر محققان آمریکایی نشان می دهد گزنه گیاهی مفید با خواص درمانی 
بسیار زیادی است که در درمان مفاصل استفاده می شود همچنین گزنه با کاهش سطح 
مواد شیمیایی التهابی در بدن و با دخالت در نحوه انتقال سیگنال های درد به بدن عملکرد 

خوبی دارد.
در این مطالعه نشان داده شده است که گزنه برای درمان ماهیچه ها و مفاصل دردناک، 
آرتروز، اگزما، نقرس و کم خونی استفاده می شود؛ همچنین گزنه برای درمان مشکلات 
عفونت های  خیم(،  خوش  پروستات  یا  )هایپرپلازی  پروستات  اولیه  مراحل  در  ادراری 

دستگاه ادراری، تب یونجه )رینیت آلرژیک( به کار برده می شود.
خواص گزنه در درمان پروستات

مطالعات انجام شده در خصوص فواید گیاه گزنه دراین تحقیق نشان داده است که 
گزنه برای درمان پروستات علائمی از جمله کاهش جریان ادرار، افتادگی مثانه و مداوم 
ادرار کردن که در اثر فشار غده پروستات بر روی مجرای ادراری ایجاد می شود موثر است 
همچنین گزنه در کاهش رشد برخی سلول های پروستات با فیناستراید )دارویی که معمولًا 

برای پروستات یا BPH تجویز می شود( تاثیر چشمگیری دارد.
 گفتنی است؛ این گیاه بر خلاف فیناستراید از اندازه پروستات کم نمی کند. توجه به این 
نکته ضروری است که افراد مبتلا به BPH)هایپرپلازی خوش خیم پروستات( نباید خود را با 

گزنه درمان کنند و برای تشخیص و یا رد سرطان پروستات به پزشک مراجعه کنند.
گزنه و درمان آرتروز

این مطالعات نشان داده است که در گذشته از ساقه و برگ گیاه گزنه برای درمان آرتروز و 
تسکین درد عضلات استفاده شده است به این صورت که با استفاده از برگ گزنه به صورت 

موضعی در ناحیه دردناک مفاصل از هرگونه درد رهایی پیدا می کردند.
خواص گزنه برای بهبود تب یونجه

در این مطالعه نشان داده شده است که گزنه به کاهش عطسه و خارش درافراد مبتلا به 
تب یونجه کمک می کند. همچنین در مطالعات دیگری مشخص شده است که 57% از 
بیماران گزنه را در تسکین آلرژی موثر اعلام کردند و نسبت به دیگر داروهای مناسب برای 
بهبود آلرژی گزنه را دارای ارزش فراوانی دانسته اند. پزشکان در این مطالعه توصیه می کنند 
که افراد می توانند قبل از شروع فصل تب یونجه، گیاه گزنه را به صورت خشک شده و بخارپز 

برای تسکین حساسیت های آلرژن استفاده کنند.
سایر خواص گزنه

در این مطالعه نشان داده شده است که گزنه می تواند قند خون را کاهش دهد و از 
این جهت بیماران دیابتی در مصرف گزنه باید دقت بیشتری داشته باشند و به صورت 
مرتب قند خون خود را کنترل کرده همچنین گزنه می تواند در کاهش فشار خون تاثیر 
به سزایی داشته باشد البته در خصوص اثبات این نتایج نیازمند به تحقیق و مطالعه 

بیشتر است.
عوارض جانبی مصرف گیاه گزنه

گزنه را می توان به اشکال مختلفی از جمله دمنوش، عصاره مایع و پماد موضعی استفاده 
کرد البته استفاده از گیاهان دارویی همواره می توانند عوارض جانبی نیز به همراه داشته 
باشند و یا اینکه با عملکرد داروهای دیگر در تعامل نباشد به همین منظور مصرف هریک از 

این گیاهان بنا به تشخیص پزشک متخصص باید مصرف شود.
محققان در این مطالعه اشاره کردند که مصرف بیش از اندازه گیاه گزنه می تواند سبب 
ناراحتی هایی از جمله معده دردهای خفیف، احتباس مایعات، اسهال و کهیر شود بنابراین 
به سبب حساسیت های آلرژیک تماس با این گیاه نیازمند دقت فراوانی است همچنین گزنه 

هرگز نباید به عنوان پماد بر روی زخم های باز استفاده گردد.

سلامت 

بارها  بارها و  برای بیشتر ما پیش  آمده که در طول زندگی 
افکاری مزاحم و ناخواسته به سراغمان آمده و با تکرار و سماجت 
سعی در ایجاد دغدغه ذهنی و ناراحتی در ما داشته اند ولی ما 
با مدیریت به  موقع و بی اهمیتی به آن ها شکستشان دادیم و 
از ما فردی وسواسی بسازند. در  و  اجازه ندادیم پیروز شوند 
افراد وسواسی افکار، تصورات، تخیلات و تجسماتی ناخواسته و 
محدود به موضوعی خاص، آن قدر در ذهنشان تکرار می شود که 
باعث نگرانی، استرس، اضطراب و ایجاد حس گناه در فرد شده 

و در نهایت آن ها را از فعالیت و تعاملات اجتماعی بازمی دارند.
چند نمونه از وسواس های فکری:

1. وسواس در پاکیزگی و نظافت
2. وسواس از نگرانی های مداوم

3. وسواس نظم و تقارن
4. وسواس شمارش

5. وسواس افکار و رفتار خرافه
6. وسواس نگرانی از آسیب به خود یا دیگران

7. وسواس دله دزدی
۸. وسواس نگرانی و فکر کردن بیش  از حد به گذشته و آینده

9. وسواس مذهبی
10. وسواس تعصب شدید

11. وسواس میل به نشان دادن بدن، بدشکلی و ...
اختلال وسواس ممکن است با ترکیبی از عوامل ژنتیکی، 

عصبی، رفتاری، شناختی و محیطی ایجاد شود.
دلایل ژنتیکی

وسواس فکری معمولًا ارثی است و اگر یکی از اعضای خانواده 
به این اختلال مبتلا باشد احتمال اینکه سایر اعضای خانواده 
نیز به این اختلال مبتلا شوند بین 27 تا 47 درصد است و حدود 
40 درصد افرادی که در دوران کودکی به وسواس مبتلا بوده اند 

در اوایل بزرگ سالی درمان می شوند.
دلایل خود ایمنی

عفونی  گلودرد  کودکان  در  وسواس  بروز  دلایل  از  یکی 
استرپتوکوکی هستند. طی تحقیقاتی که در سال های اخیر 
صورت گرفته، سایر عوامل بیماری زا مانند باکتری های مسئول 
بیماری Lyme و ویروس آنفولانزای H1N1 نیز با شروع سریع 

وسواس در کودکان همراه بوده اند.
علل رفتاری

این تئوری رفتاری نشان می دهد که افراد مبتلابه وسواس، 
اشیا خاص یا موقعیت هایی را با علت ترس خود مرتبط می کنند 
و این ترس و دوری ممکن است در دوره ای از استرس شدید 
آغاز شود مانند شروع یک کار جدید یا درست بعد از پایان یافتن 
یک رابطه مهم. افراد مبتلابه وسواس فکری زمانی که بین یک 
شی و احساس ترس خود، ارتباط برقرار می کنند به جای مقابله 

یا تحمل ترس از آن شی دوری می کنند.
علل شناختی

و ناخواسته عذاب  افکار مزاحم  از  اوقات  بیشتر مردم گاهی 
می کشند اما این مشکل برای مبتلایان به وسواس فکری بسیار 
مراقبت  وظیفه  که  مادری  مثال  عنوان   به   است  اغراق آمیزتر 
از کودک خود را دارد ممکن است یک سری افکار مزاحم به 
سراغش بیاید که به  عمد یا تصادفی به کودک خود آسیب برساند. 
در حالت عادی فرد می تواند این فکرها را از سر خود بیرون کرده و 
چشم پوشی کند؛ اما افراد مبتلا به وسواس به این افکار مزاحمی 
که در سر دارند به عنوان یک تهدید می نگرند و آن را فاجعه آمیز و 

واقعی تفسیر کرده و به وسواس خود ادامه می دهند.
دلایل عصبی

تکنیک های تصویرداری از مغز به محققان اجازه داده است 
که فعالیت مناطق خاصی از مغز را مطالعه کنند و به این نتیجه 
برسند که برخی از قسمت های مغز در افراد مبتلا به وسواس 

در مقایسه با افراد عادی متفاوت است ولی با وجود این یافته ها 
و  توسعه  با  چگونه  تفاوت ها  این  که  نیست  مشخص  دقیقاً 
پیشرفت وسواس مرتبط اند. عدم تعادل سروتونین و گلوتامات 

در مغز ممکن است در پیشرفت وسواس مؤثر باشند.
دلایل محیطی

مطالعات نشان می دهد که افراد مبتلا به وسواسِ فکری اغلب 
قبل از شروع بیماری، وقایع استرس زا و آسیب زای زندگی شان 
را گزارش و اعلام کرده اند. عوامل استرس زای محیطی ممکن 
مطالعات  طی  باشند.  آن  پیشرفت  و  وسواس  محرک  است 
روان پزشکان آسیب های مغزی در کوکان و نوجوانان با افزایش 
خطر ابتلا به وسواس فکری همراه است. 30 درصد از کودکان 
6 تا 1۸ ساله ای که آسیب مغزی را تجربه کرده اند به وسواس 
فکری مبتلا می شوند. تعدادی دیگر از اختلالات روان پزشکی 
و عصبی مانند افسردگی و اضطراب نیز در کنار این بیماری 

می توانند رخ دهند.
راهکارهایی برای متوقف کردن افکار وسواسی

1. شناسایی و پذیرش افکار وسواسی
افکار وسواسی خود را شناسایی و بررسی کنید تا بفهمید 
که آن ها چگونه به وجود آمده اند و در حال حاضر شما با آن ها 
کنید  قبول  باشید  صادق  خودتان  با  می کنید.  رفتار  چگونه 
که این افکار جز ایجاد ناراحتی و مزاحمت برای شما کاری 

نمی کنند.
2. پرکردن خلأهای زمانی

تا جایی که می توانید اوقات فراغت زیادی نداشته باشید و آن ها 
را با انجام فعالیت های دلخواهتان پُر کنید. با افزایش فعالیت، 

افکار مزاحم و سمج کمتر به سراغ شما خواهد آمد.
3. به مسیر خود برگردید

بزرگراه  یک  در  که  است  ماشین  یک  ذهنتان  کنید  تصور 
مشغول رانندگی است زمانی که افکار وسواسی به ذهنتان آمد 
به  سادگی تایید کنید که از جاده اصلی خارج و وارد جاده خاکی 
شده اید در این مواقع به خودتان بگویید باید ماشین را به مسیر 
اصلی اش بازگردانم و هر 5 ثانیه یک  بار آن تمرین را تکرار کنید.

4. فرمان ایست
برخی از متخصصان وسواس برای درمان آن توصیه کرده اند 
که زمانی که با افکار وسواسی مواجه شدید علامت ایست را 
تجسم کنید. برای کمک به این کار می توانید علامت و نشانه 
ایست را روی مچ دستتان حک کنید و زمان مواجه  شدن با افکار 

وسواسی به آن نگاه کنید.
5. تغییر موقعیت دهید

تغییر  می آورد  هجوم  ذهنتان  به  وسواسی  افکار  که  زمانی 
موقعیت دهید و به آن ها بها ندهید. تغییر گاهی باعث راندن 
افکار وسواسی می شود. مثلًا اگر در حال پیاده روی هستید و 
افکار وسواسی به ذهنتان هجوم آورده است به منزل برگشته و 
استراحت کنید، اگر در میهمانی هستید بهانه گرفته و به اتاق 

دیگری بروید.
6. قرار گرفتن در موقعیت 

این شامل قرار گرفتن در معرض موقعیت ها و اشیایی است که 
باعث ترس و اضطراب در شما می شود. این کار سبب می شود 
تا باگذشت زمان، اضطراب ناشی از این نشانه ها کاهش یافته و 

درنهایت از بین بروند.
7. گفتگو درمانی یا روان درمانی

گفتگو یکی از مؤثرترین روش ها در درمان وسواس است که 
هدف آن کمک به فرد مبتلاست تا بتواند شیوه فکر و رفتار خود 
را تغییر دهد. در گفتگو با اشخاص مبتلا به اختلال وسواس 
فکری باید برایشان تفهیم کنیم که به این افکارِ  ناخواسته و 
تکراری به  عنوان افکاری مزاحم بنگرند و احساس گناه نداشته 

و به  جای آن سعی در توقف آن داشته باشند.

افراد مبتلا به سندرم خروجی قفسه سینه ممکن است بی حسی یا گزگز در دست و 
همچنین ضعف در گردن یا بازو را تجربه کنند.

بی حسی در دست می تواند به دلایل مختلفی شکل بگیرد که از موارد خفیف تا جدی 
را در بر می گیرند. نشستن یا خوابیدن در وضعیتی نامناسب می تواند جریان خون را 

محدود کرده یا فشار اضافه بر یک عصب وارد کند و به بی حسی در دست منجر شود.
اما بی حسی دست بدون دلیلی مشخص ممکن است به یک شرایط سلامت زمینه ای 
مانند آسیب عصبی، فتق دیسک، یا بیماری قلبی عروقی اشاره داشته باشد. از دلایل 

جدی بی حسی دست می توان به حملات قلبی و سکته های مغزی اشاره کرد.
در ادامه با هشت دلیل احتمالی بی حسی در دست و درمان های آنها بیشتر آشنا 

می شویم.
گردش خون ضعیف

بروز انسداد یا زیر فشار قرار گرفتن رگ های خونی می تواند در گردش خون به و از 
قلب اختلال ایجاد کند. گردش خون ضعیف می تواند دلیل بی حسی و احساس گزگز 

در دست ها و پاها باشد.
کاهش جریان خون می تواند موجب علائم دیگری مانند موارد زیر شود:

- سردی دست ها و پاها
- پوست به شدت رنگ پریده یا آبی

- تورم در پاها
- خستگی

- مفصل یا عضله درد
گردش خون ضعیف به خودی خود یک بیماری در نظر گرفته نمی شود، اما می 
تواند به واسطه کم تحرکی طی روز رخ دهد. همچنین، این شرایط می تواند علامتی از 

بیماری های دیگر از جمله موارد زیر باشد:
آترواسکلروز )تصل شرایین( زمانی رخ می دهد که رسوبات کلسترول به نام پلاک در 
رگ های خون انباشته می شوند. شکل گیری پلاک می تواند موجب سخت و باریک 

شدن رگ های خونی شود که جریان خون را محدود می کند.
لخته های خون به واسطه به هم پیوستن سلول های خون به یکدیگر و تشکیل یک 
توده نیمه جامد شکل می گیرند. لخته های خون می توانند موجب انسداد نسبی یا 

کامل درون یک رگ خونی شوند.
بیماری سرخرگ محیطی نوعی از آترواسکلروز است که به واسطه تشکیل پلاک در 

سرخرگ های موجود در دست ها و پاها شکل می گیرد.
دیابت می تواند بر دستگاه گردش خون تاثیرگذار باشد زیرا سطوح بالای قند خون به 

شکل گیری پلاک و آسیب رگ های خونی منجر می شود.
درمان گردش خون ضعیف به دلیل زمینه ای این شرایط بستگی دارد. پوشیدن 
باندهای فشرده ساز می تواند به کاهش تورم در اندام ها کمک کند. ورزش نیز می تواند 

به بهبود گردش خون کمک کند.
افرادی که دارای لخته های خون بزرگ یا چندین سرخرگ مسدود هستند ممکن 
است به انجام عمل جراحی برای اصلاح این شرایط نیاز داشته باشند. پزشکان می 
توانند داروهایی را نیز برای درمان بیماری زمینه ای که ممکن است عامل گردش خون 

ضعیف باشد، تجویز کنند.
نوروپاتی محیطی

نوروپاتی محیطی شامل شرایطی می شود که به سیستم عصبی محیطی آسیب می 
رساند. سیستم عصبی محیطی اطلاعات را بین سیستم عصبی مرکزی - مغز و نخاع - و 

دیگر قسمت های بدن رد و بدل می کند.
نوروپاتی دیابتی موجب علائم مختلفی می شود که به اعصاب تحت تاثیر قرار گرفته 
بستگی دارند. به طور کلی، افرادی که به نوروپاتی دیابتی مبتلا هستند ممکن است 

موارد زیر را تجربه کنند:

- بی حسی یا گزگز در دست ها و پاها
- افزایش حساسیت به لمس و تغییرات دمایی

- ضعف عضلانی
- پرش های عضلانی غیر قابل کنترل

- از دست دادن عضله
- تعریق بیش از حد

- احساس گرما یا سرما
شرایط مختلفی می توانند به نوروپاتی دیابتی منجر شوند که از آن جمله می 

توان به موارد زیر اشاره کرد:
- دیابت

- بیماری های خودایمنی
- آسیب دیدگی هایی که موجب شکستگی یا دررفتگی استخوان می شوند

- آترواسکلروز، واسکولیت و انواع دیگر بیماری قلبی عروقی
- بی تعادلی های هورمونی

- بیماری کلیوی یا کبدی
B12 کمبود ویتامین -

- برخی انواع سرطان و روش های درمان سرطان
سندرم خروجی قفسه سینه

سندرم خروجی قفسه سینه به گروهی از شرایط که عصب و رگ های خونی که از بین 
استخوان ترقوه و دنده اول عبور می کنند را زیر فشار قرار می دهند، ارجاع می شود.

افراد مبتلا به سندرم خروجی قفسه سینه ممکن است بی حسی یا گزگز در دست و 
همچنین ضعف در گردن یا بازو را تجربه کنند.

ورزش های فیزیوتراپی که عضلات سینه و پشت را تقویت می کنند می توانند به بهبود 
وضع اندامی و کاهش فشار بر اعصاب و رگ های خونی که از این مجرا عبور می کنند، 

کمک کند.
پزشک می تواند برای پیشگیری از تشکیل لخته های خون و کاهش درد برای بیمار 
دارو تجویز کند. همچنین، وی ممکن است در صورت عدم بهبود علائم از طریق 

فیزیوتراپی یا مصرف دارو، عمل جراحی را توصیه کنند.
تنگی کانال نخاع در قسمت گردن

تنگی کانال نخاع گردن زمانی رخ می دهد که فضای توخالی کانال نخاع باریک شده 
و بر نخاع فشار وارد می کند. این اعمال فشار می تواند موجب بی حسی یا ضعف در 
دست ها یا پاها شود. همچنین، این شرایط می تواند موجب احساس درد در گردن 

و پشت شود.
افراد مبتلا به اسپوندیلوز گردن، آرتریتی که بخشی از ستون فقرات که در ناحیه گردن 
قرار دارد را تحت تاثیر قرار می دهد، می توانند به تنگی کانال نخاع گردن مبتلا شوند. 
آسیب دیدگی های گردن و پشت و شکل گیری تورمورها در ستون فقرات نیز می توانند 

به این شرایط منجر شوند.
پزشکان تنگی کانال نخاع گردن را از طریق تجویز دارو، بریس های پشت، فیزیوتراپی 

و عمل جراحی درمان می کنند.
فتق دیسک

فتق دیسک زمانی رخ می دهد که هسته نرم دیسک از طریق یک ترک به قسمت 
بیرونی آن راه می یابد.

فتق دیسک می تواند به اعصاب اطراف فشار وارد کند که ممکن است موجب بی 
حسی یا درد در دست شود.

برای فتق دیسک شامل داروهای مسکن، فیزیوتراپی و عمل  گزینه های درمان 
جراحی می شوند.

میگرن همی پلژیک

افراد مبتلا به میگرن همی پلژیک ضعف یا فلج موقت در یک سمت از بدن خود را 
تجربه می کنند. این علامت می تواند پیش یا همراه با سردرد شکل بگیرد. افراد ممکن 

است بی حسی یا گزگز در دست، پا، یا یک سمت صورت را تجربه کنند.
همچنین، میگرن موجب سردردهای شدید و تپشی می شود که می تواند یک یا هر 

دو سمت سر را تحت تاثیر قرار دهد.
علائم میگرن همی پلژیک از خفیف تا شدید متغیر هستند. یک دوره شدید میگرن 

همی پلژیک می تواند موجب علائم دیگری از جمله موارد زیر شود:
- سردرگمی

- از دست دادن حافظه
- تغییرات شخصیتی

- تشنج
پزشکان ممکن است داروهای مسکن و داروهای ضد التهاب غیر استروئیدی را برای 

درمان میگرن تجویز کنند.
حمله قلبی

یک حمله قلبی زمانی رخ می دهد که قلب به میزان کافی خون سرشار از اکسیژن را 
دریافت نمی کند. یک لخته خون یا شکل گیری پلاک می تواند موجب انسداد نسبی 
یا کامل در یک یا تعداد بیشتری از رگ های تامین کننده خون مورد نیاز قلب شود و به 

یک حمله قلبی منجر شود.
در موارد نادر، یک حمله قلبی می تواند به واسطه اسپاسم های سرخرگ کرونر که 
موجب انقباض رگ و محدود شدن جریان خون به قلب می شود، رخ دهد. در صورت 
عدم دریافت اکسیژن کافی، عضله قلب ممکن است آسیب دیده یا به طور کامل 

عملکرد آن متوقف شود.
از شایع ترین علائم یک حمله قلبی می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- درد یا ناراحتی در یک یا هر دو دست
- فشار شدید در سینه

- درد در قسمت بالای شکم که ممکن است شبیه سوء هاضمه یا سوزش سردل 
احساس شود

- تنگی نفس
از دیگر علائمی که باید مورد توجه قرار بگیرند می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- درد یا بی حسی در پشت، شانه ها، گردن یا فک
- احساس سبکی سر یا غش

- حالت تهوع و استفراغ
- تعریق

یک حمله قلبی شرایطی جدی است. اگر فکر می کنید خود یا فردی دیگر یک حمله 
قلبی را تجربه کرده است بلافاصله با مرکز فوریت های پزشکی )115( تماس بگیرید.

پزشکان برای بازگشایی سرخرگ مسدود و بازگرداندن جریان خون به قلب تلاش 
خواهند کرد. روش درمان به محل انسداد، وضعیت سلامت کلی فرد، و مدت زمان 

سپری شده از آغاز حمله قلبی بستگی خواهد داشت.
سکته مغزی

یک سکته مغزی زمانی رخ می دهد که چیزی جریان خون به بخشی از مغز را محدود 
یا به طور کامل مسدود کند.

سکته های مغزی اغلب موجب بی حسی در یک دست، پا یا یک سمت صورت می 
شوند. از دیگر علائم سکته مغزی می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- سردرد شدید و ناگهانی
- تغییرات در بینایی

- سردرگمی
- دشواری در تکلم

- سرگیجه
- از دست دادن هماهنگی

دو نوع اصلی از سکته مغزی وجود دارند:
سکته های مغزی ایسکمیک زمانی رخ می دهند که لخته های خون یا رسوبات چربی 

درون یک رگ خونی شکل گرفته و جریان خون به مغز را محدود می کنند.
سکته های مغزی هموراژیک زمانی رخ می دهند که یک رگ خونی در مغز پاره شده و 

خونریزی به بافت های اطراف وجود داشته باشد.
یک سکته مغزی شرایطی جدی است و نیازمند درمان پزشکی فوری است.

پزشک می تواند یک سکته مغزی ایسکمیک را با داروهای ترومبولیتیک که لخته های 
خون را حل می کنند، درمان کند. اگر فردی یک سکته مغزی هموراژیک را تجربه کرده 
باشد، پزشک باید رگ خونی آسیب دیده را ترمیم کند که برای انجام این کار ممکن است 

به انجام عمل جراحی نیاز باشد.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟

بی حسی دست یک علامت شایع برای بسیاری از مشکلات سلامت جزئی، مانند 
قطع موقت گردش خون است، اما می تواند نشانه ای از مسائل جدی تر مانند سکته 

مغزی یا حمله قلبی نیز باشد.
افرادی که در معرض خطر بالای بیماری قلبی عروقی قرار دارند یا دارای سابقه ابتلا به 
آن هستند، در صورت مواجهه با بی حسی یا گزگز در دست بدون دلیلی مشخص باید 

بلافاصله کمک پزشکی دریافت کنند.
بی حسی پایدار در دست بدون دلیلی مشخص می تواند به یک مشکل پزشکی زمینه 
ای اشاره داشته باشد که ممکن است به درمان از طریق فیزیوتراپی یا عمل جراحی 

نیاز داشته باشد.

مقابله با افکار وسواسی

دلایلی عجیب که منجر به وسواس می شوند

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟

وقتی دست بی حس می شود؛ از دلایل تا درمان

آگهی تغییرات
 شرکت اوراسیا پترو انرژی کاران ایپکچی با مسئولیت محدود به شماره ثبت 

16113 و شناسه ملی 1400۸04۸532 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ 2۸/02/139۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : شعبه شرکت در خوزستان 
به آدرس: شهرستان خرمشهر ، بلوار نقدی ، کوچه شهید رحیمی ، پلاک 269 
به شماره ملی  ایپکچی  آقای محمد جواد  با مدیریت  کدپستی 6414۸53۸۸4 

0940990۸06 تاسیس گردید . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )706979(

فاطمه میرزا جعفری*
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

تاخیر در طرح های اقتصاد مقاومتی
 پذیرفتنی نیست

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت سند مادر استان در مسیر توسعه، 
و  تعریف  مقاومتی  اقتصاد  محور  بر  باید  توسعه ای  اسناد  بقیه  و  است  مقاومتی  اقتصاد 

برنامه ریزی شود. 
مهرداد غضنفری روز سه شنبه در جلسه کارگروه تولید و اشتغال بیان کرد: محور اصلی 
فعالیت های دستگاه های اجرایی اقتصاد مقاومتی است اما این به معنی فراموشی برنامه های 

جاری دستگاه های اجرایی نیست.
استان  به  مقاومتی  اقتصاد  های  پروژه  اجرای  برای  اعتباری  گونه  هیچ  داد:  ادامه  وی 
اختصاص پیدا نمی کند بلکه مهمترین مساله در این بین اولویت بندی در اجرای پروژه های 

عمرانی، تولیدی و اشتغال زایی می باشد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اضافه کرد: پروژه های اقتصاد مقاومتی باید 

بر محور وظایف ذاتی دستگاه های اجرایی برنامه ریزی شود.
غضنفری بیان کرد: برغم اینکه پروژه های اقتصاد مقاومتی سال جاری سه ماه با تاخیر به 

استان ابلاغ شد اما پیشرفت های انجام شده در پیشبرد این طرح ها معقول و منطقی است.
وی گفت: پروژه های اقتصاد مقاومتی باید در زمان بندی مشخص شده محقق شوند، عقب 

ماندن از برنامه زمان بندی قابل قبول نخواهد بود.
وی عنوان کرد: دبیرخانه کارگروه اقتصاد مقاومتی محل بررسی و رفع مشکلات برنامه های 
عملیاتی پروژه های ابلاغ شده بوده و باید دستگاه های اجرایی در تنظیم برنامه های خود 

ارتباط لازم را با دبیرخانه داشته باشند.
وی تصریح کرد: پروژه های اقتصاد مقاومتی از جمله وظایف ذاتی دستگاه های اجرایی با 
اولویت های ویژه است، تصور اینکه طرح های اقتصاد مقاومتی خارج از وظایف ذاتی دستگاه 
ها باشد اشتباه است. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم در پایان بیان کرد: 
دستگاه های اجرایی باید نسبت به معطل ماندن برخی پرونده های اشتغال آفرینی در سطح 

بانکهای استان مستندات قابل قبولی ارائه دهند.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم اعلام کرد

سرمایه گذاری هزار میلیارد تومانی در منطقه نمونه گردشگری نایه 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم  نیز در این جلسه با اشاره به روند 
عمرانی طرح منطقه نمونه گردشگری روستای نایه گفت: برای بهره برداری از این طرح 

اقتصاد مقاومتی یکهزار میلیارد تومان سرمایه گذاری به عمل آمده است. 
حمید یزدانی بیان کرد: تصریح کرد: با بهره برداری کامل از این طرح گردشکری 25 شغل 

به صورت مستقیم در روستای نایه بخش خلجستان ایجاد می شود.
وی عنوان کرد: فاز نخست منطقه نمونه گردشگری نایه در بخش خلجستان قم تا پایان سال 

به بهره برداری خواهد رسید.
یزدانی اضافه کرد: این پروژه اقتصاد مقاومتی در حال حاضر 32 درصد پیشرفت فیزیکی 

داشته و برای تکمیل تمام فازهای آن اعتباری بالغ بر 4 میلیارد ریال مورد نیاز می باشد.
بخش خلجستان با وسعت یک هزار و 100 کیلومترمربع و جمعیتی بالغ بر 10 هزار تن 
در شرایط عادی و 50 هزار تن در فصول خاص، به مرکزیت شهر دستجرد یکی از بخش های 

پنج گانه قم است که با مرکز استان حدود 75 کیلومترمربع فاصله دارد.
بخش خلجستان دارای 2 دهستان دستجرد و قاهان و 52 روستاست، همچنین در این 

بخش، 33 روستا دارای شورای اسلامی و 27 روستا دارای دهیاری فعال می باشد.
این بخش دارای آب وهوای معتدل کوهستانی است و به لحاظ داشتن محیط زیستی سرشار 
از لطافت و زیبایی و گردشگاه های طبیعی و بکر، منطقه ای ممتاز برای گردشگری به حساب 
می آید. مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم عنوان کرد: تعهد امسال اداره 

میراث فرهنگی،صنایع دستی و گردشگری قم راه اندازی 5 باب واحد اقامتی می باشد.
وی اضافه کرد: برغم این تاکنون ۸ واحد اقامتی در قم راه اندازی شده و تا پایان سال هم ۸ 

واحد دیگر به مرحله افتتاح و بهره برداری خواهد رسید.
یزدانی بیان کرد: با بهره برداری از این ۸ طرح جدید تا پایان سال 44 شغل جدید در استان 
ایجاد خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: برای بهره برداری از این 16 طرح گردشگری در 

مجموع 240 هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری صورت گرفته است.
واحد  این 16  اظهار داشت:  قم  و گردشگری  فرهنگی، صنایع دستی  میراث  مدیرکل 

گردشگری در حال حاضر در مجموع ۸7 درصد پیشرفت فیزیکی دارند.
یزدانی با اشاره به حجم سرمایه گذاری انجام گرفته از ابتدای سال جاری در پروژه های 
گردشگری قم گفت: در شش ماه نخست امسال 211 میلیارد ریال سرمایه گذاری برای بهره 
برداری از این طرح ها صورت گرفته است. وی در پایان با اشاره به روند توسعه زیرساخت های 
گردشگری قم خاطرنشان گرد: سال گذشته 2۸ پروژ گردشگری در قم به بهره برداری رسید و 

با افتتاح این 16 طرح جدید زیرساخت های گردشگری قم بهبود پیدا می کند.
در جلسه کارگروه تولید و اشتغال استان که به ریاست معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری قم برگزار شد آخرین روند پیشرفت فیزیکی پروژه های ابلاغی و موانع و مشکلات 

پیشبرد برنامه های مشخص شده بررسی شد.
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

6 هزار هکتار طرح اصلاح الگوی کشت در قم اجرا شد
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم  نیز دراین جلسه گفت: اصلاح الگوی کشت در 
دشت های شریف آباد و ساوه در6 هزار و 250 هکتار از طرح های برجسته اقتصاد مقاومتی 

اجرا شده استان درسال جاری است. 
عباس پورمیدانی افزود: تا پایان سال 2 هزار و ۸۸1 هکتار از اراضی کشاورزی استان به 
سیستم های نوین آبیاری مجهز می شوند. وی گفت:  برای تجهیز اراضی کشاورزی قم به 
سیستم های نوین آبیاری 43 میلیارد ریال هزینه خواهد شد. وی عنوان کرد: توسعه گلخانه ها 
و گیاهان دارویی در12 هکتار به ارزش 39 میلیارد ریال هم از دیگر پروژه های امسال اقتصاد 
مقاومتی جهاد کشاورزی قم می باشد. پورمیدانی اضافه کرد: احداث این 12 هکتار ویژه 
گیاهان دارویی 30 درصد پیشرفت فیزیکی به همراه داشته است. وی گفت:  اصلاح الگوی 

کشت در این دو دشت تاکنون 40درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
100 هکتار گلخانه جدید در قم احداث می شود

وی همچنین با بیان اولویت اقتصادی استان درتوسعه کشت گلخانه ای گفت: تا پایان سال 
جاری 100 هکتار گلخانه در قم احداث و به بهره برداری خواهد رسید.

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم بیان کرد: با بهره برداری از این 100 هکتار گلخانه جدید، 
ظرفیت کشت گلخانه ای قم به بیش از 500 هکتار افزایش می یابد.

وی اضافه کرد: عبور قم از مرز 500 هکتار کشت گلخانه ای در حالی رخ داده که تا چند 
سال گذشته مجموع زیرساخت های کشت گلخانه ای این استان کمتر از 32 هکتار بوده است.
پورمیدانی گفت: جهش و رشد قم در توسعه کشت گلخانه ای به دلیل شرایط اقلیمی و کم 
آبی حاکم بر این استان رضایت بخش و مطلوب است. وی همچنین با اشاره به موضوع مزارع 
گل محمدی اظهار کرد: در مجموع 650 هکتار مزرعه کشت گل محمدی درقم توسعه یافته 

است.
خوشه پوشاک قم توسعه می یابد

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم نیز دراین جلسه بیان کرد: توسعه 
خوشه پوشاک یکی از طرح های مهم اقتصاد مقاومتی قم در سال جاری است.

عزیزالله قربانی افزود: 4 هزار و 400میلیون ریال برای توسعه خوشه پوشاک در قم سرمایه 
گذاری می شود. وی تصریح کرد: توسعه خوشه پوشاک استان قم تاکنون 12 درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته و انتظار می رود در دوره جدید مدیریت شرکت شهرک های صنعتی روند 
توسعه آن رضایت بخشتر شود. وی همچنین گفت: درراستای بهبود وضعیت اقتصادی 
استان و اجرای بهتر سیاست های اقتصاد مقاومتی طرح آموزش مهارتی و مدیریتی ذینفعان 
خوشه های کسب و کار در قم در حال اجرا می باشد. در جلسه کارگروه تولید و اشتغال استان 
که به ریاست معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم برگزار شد آخرین روند پیشرفت 

فیزیکی پروژه های ابلاغی و موانع و مشکلات پیشبرد برنامه های مشخص شده بررسی شد.

رئیس امور اجرایی مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم؛

۱۹۱ میلیون تومان صدقه به صورت 
الکترونیکی در قم جمع آوری شد 

رئیس امور اجرایی مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم گفت:جمع آوری صدقات 
از طریق USSD از ماهی یک تا دو میلیون تومان به ماهی تا 2۸ میلیون تومان رسیده است. 

سید جواد وزیری نژاد با اشاره به جمع آوری صدقات به صورت الکترونیکی در استان قم 
گفت: جمع آوری صدقات از طریق USSD از ماهی یک تا دو میلیون تومان به ماهی تا 
2۸ میلیون تومان رسیده است. وزیری نژاد ادامه داد: تبلیغات برای افزایش رقم جمع آوری 
صدقات الکترونیکی در استان قم انجام دادیم، طی هفت ماه نخست سال جاری 191 میلیون 

تومان صدقه به صورت الکترونیکی جمع آوری شد.
رئیس امور اجرایی مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم افزود: صدقات جمع آوری 
از صندوق های صدقات معابر در استان در مناطقی همچون پیرامون حرم حضرت معصومه 

)س(، عوارضی اتوبان قم-تهران و میدان شهید مطهری بیشتر از مناطق دیگر است.
او  ادامه داد: جمع آوری کمک های مردمی در سرفصل های مختلف در مناسبت های 
گوناگون و روز های سه شنبه، پنج شنبه و جمعه در مکان هایی همچون اطراف حرم حضرت 
معصومه )س(، مسجد مقدس جمکران و مصلی قدس صورت می گیرد. وزیری نژاد با اشاره 
به پیشرو بودن مردم منطقه نیروگاه در پرداخت صدقات عنوان کرد: فراوانی صندوق صدقات 
خانگی در منطقه نیروگاه بیشتر از مناطق دیگر شهر قم است و رقم جمع آوری شده از 
صندوق های صدقات خانگی در این منطقه نسبت به مناطق دیگر شهر بالاتر است. رئیس 
امور اجرایی مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم یادآورشد: از ظرفیت حضور زائرین و 
نمازگزاران در مکان های مذهبی استان برای کمک به کمیته امداد استفاده می شود، رقم این 

کمک ها در مناسبت هایی همچون عید غدیر بیش از هر روز های دیگر است.

رییس مرکز جهاد کشاورزی قمرود قم:

شرایط برای توسعه کشاورزی در قمرود مهیاست
 رییس مرکز جهاد کشاورزی قمرود قم گفت: 1۸ هزار و 700 هکتار زمین زراعی در این 
منطقه وجود دارد و شرایط برای توسعه کشاورزی درآن مهیاست. حسن سفیدگر بیان کرد: با 
وجودآنکه از قمرود به عنوان منطقه کمتر توسعه  یافته یاد می شود اما کشاورزی درآن با روند رو 
به رشدی جریان دارد و ظرفیت های بالقوه منطقه دراین حوزه درحال شناسایی جهت استفاده 
حداکثری است. وی با اشاره به اینکه حدود 900 کشاورز و دامدار دراین منطقه فعالیت 
می کنند، گفت: عمده محصولات زراعی منطقه جو و یونجه و 90 درصد محصول باغات آن نیز 
در سطح سه هزار و 900 هکتار، پسته است، دامداری نیز در بخش پرورش دام سبک همچون 

بز و گوسفند و دام سنگین ازجمله شتر و گاو در منطقه رواج دارد.

اجتماعی

 رییس سازمان برنامه وبودجه استان قم  خبرداد

اجرای ۲۱ طرح شاخص اقتصادی مقاومتی در قم
رییس سازمان برنامه وبودجه استان قم گفت: 21 طرح شاخص اقتصاد مقاومتی از تابستان 

سال جاری در این استان در حال اجرا می باشد.
محمود نوربخش روز سه شنبه در کارگروه تولید و اشتغال قم بیان داشت: طرح های اقتصاد 
مقاومتی قم در بخش های کشاورزی، صنعت، گردشگری، کمیته امداد، اشتغال روستایی، 
پارک علم و فناوری، جهاد دانشگاهی، امور اقتصاد و دارایی و شرکت شهرک های صنعتی 
در حال اجراست. وی خاطرنشان کرد: هدف از اجرای طرح های اقتصاد مقاومتی در قم 

اولویت دار شدن طرح های اقتصادی و اشتغال زایی در مقایسه با طرح های جاری است.
وی تاکید کرد: تمام دستگاه های اجرایی باید برنامه عملیاتی طرح های اقتصاد مقاومتی 

خود را به صورت کامل تدوین کرده و گزارش های خود را بر مبنای آن ارائه دهند.
81 طرح آماده سرمایه گذاری در قم شناسایی شده است

مدیرکل امور اقتصاد و دارایی قم نیز با اشاره به روند آماده سازی دستگاه های استان در 
برپایی همایش بین المللی فرصت های سرمایه گذاری و رونق تولید استان گفت: ۸1 طرح 
شناسایی شده است. عادل علی پور بیان کرد: ازاین بین 16 طرح در بخش زیربنایی، 16 طرح 

کشاورزی، 25 طرح صنعتی، 14 طرح گردشگری و 10 طرح عمرانی است.
وی عنوان کرد: بیش از 10 هزار و 643 میلیارد تومان ارزش برآورده شده فرصت های 
سرمایه گذاری قم بوده و انتظار می رود بیش از 5 هزار اشتغال جدید از این همایش بین المللی 
نصیب استان شود. وی ابراز کرد: در همایش فرصت های سرمایه گذاری و رونق تولید قم صرفا 

طرح های آماده سرمایه گذاری به سرمایه گذاران داخلی و خارجی عرضه خواهد شد.
علی پور ادامه داد: ظرفیت قم در ارائه طرح های آماده سرمایه گذاری بسیار بیشتر از این ۸1 

مورد بوده و تا زمان برگزاری این همایش در سال 99، این طرح ها به 2 برابر افزایش می یابد.
مدیرکل امور اقتصاد و دارایی قم اضافه کرد: برای بررسی موانع و ظرفیت های استان در 
برگزاری همایش فرصت های سرمایه گذاری بیش از 30 جلسه تخصصی با حضور مسئولان 
و  دارایی  امور  ارزیابی  بیان کرد: شاخص های  برگزارشده است. وی  اجرایی  دستگاه های 
اقتصادی استان از رتبه بیست و نهم در سال های گذشته با ارتقای عملکرد و جذب سرمایه گذار 
به رتبه دوازدهم کشوری ارتقا یافته است. وی در ادامه با اشاره به طرح الکترونیکی کردن فرایند 
صدور مجوز واگذاری اراضی ملی گفت: سه میلیارد ریال برای این طرح در استان در نظر 
گرفته شده است. مدیرکل امور اقتصاد و دارایی قم اضافه کرد: اجرای این طرح در استان 
قم در حال حاضر 15 درصد پیشرفت فیزیکی دارد. وی عنوان کرد: طرح الکترونیکی کردن 
صدور مجوز واگذاری اراضی الگویی در سطح استان قم با استفاده از تجربه های استان های 
دیگر تدوین شده است. وی ابراز کرد: این سامانه تا 2 ماه آینده آماده بهره برداری شده و تا 6 ماه 

آینده در صورت ابلاغ از سوی وزارتخانه متبوع به صورت عمومی اجرایی می شود.
25 واحد راکد صنعتی قم به مدار تولید بازمی گردد

معاون امور صنایع و معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیزدراین جلسه  با اشاره به 
طرح های اقتصاد مقاومتی این سازمان بیان کرد: تا پایان سال جاری 25 واحد راکد صنعتی 

استان به مدار تولید بازخواهد گشت.
عبدالرضا شاملی اضافه کرد: برای احیای این واحدهای راکد صنعتی درمجموع بیش 
از 125 میلیارد تومان هزینه خواهد شد. وی بیان کرد: تکمیل ۸5 طرح توسعه ای جهت 
افزایش ظرفیت های اسمی و تنوع تولید هم در راستای طرح های اقتصاد مقاومتی در قم اجرا 
می شود. وی خاطرنشان کرد: در 6 ماه نخست سال جاری 53 طرح توسعه ای استان تکمیل 
گردیده است. شاملی بیان داشت: افزایش میزان صادرات استان یکی دیگر از طرح های مهم 
اقتصاد مقاومتی قم در سال جاری است. معاون امور صنایع و معادن سازمان صنعت، معدن 
و تجارت قم اظهار داشت: عدم تحقق کمک هزینه های اعزام و پذیرش هیات تجاری و عدم 

حضور در نمایشگاه های خارجی از موانع مهم در دستیابی به این هدف کلان استان است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم  خبرداد

اختصاص 194 میلیارد تومان برای طرح های اشتغال زایی روستایی
 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم نیزدراین جلسه  با اشاره به اختصاص 194 میلیارد 
تومان برای طرح های اشتغال زایی روستایی استان گفت: تاکنون 141 میلیارد تومان از این 

اعتبارات جذب شده و به مرحله پرداخت رسیده است.
مصطفی کاویانی بیان کرد: 43 میلیارد تومان از این اعتبارات در بخش حمایتی و بقیه 

اعتبارات در حوزه غیرحمایتی به طرح های اشتغال آفرینی روستایی پرداخت شده است.
اشتغال زایی  اعتبارات طرح های  از  از 75 درصد  بیش  درمجموع  کرد:  وی خاطرنشان 

روستایی قم در سال جاری به متقاضیان پرداخت گردیده است.
وی عنوان کرد: برای ایجاد اشتغال در سطح روستاهای قم کمیته امداد استان 36 میلیارد 

تومان طرح معرفی کرده است.
کاویانی اضافه کرد: 16 میلیارد تومان از طرح های معرفی شده کمیته امداد قم به دلیل عدم 

توجیه اقتصادی و همچنین مشکل تامین ضمانت در بانک های عامل معطل مانده است.
سامانه گردشگری سلامت در قم راه اندازی می شود

مدیر مرکز خدمات تخصصی فناوری اطلاعات پزشکی جهاد دانشگاهی قم نیز در این 
جلسه بیان کرد: سامانه گردشگری سلامت قم در دست تدوین بوده و 60 درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد. علی رضا جعفری ادامه داد: تا پایان دی ماه بارگذاری اطلاعات پزشکی موردنیاز 

در سامانه گردشگری سلامت قم تکمیل می شود.
وی اضافه کرد: در این سامانه، اطلاعات 50 پزشک متخصص استان به زبان های فارسی، 

عربی، انگلیسی و روسی بارگذاری شده است.
وی خاطرنشان کرد: همچنین در رابطه با سامانه گردشگری استان قم تاکنون اطلاعات 4 

هتل استان بارگذاری شده است.
جعفری تصریح کرد: نرم افزار موبایلی سامانه سلامت قم در دست طراحی و بارگذاری برای 

استفاده بیماران خارجی می باشد.

مدیرعامل شرکت برق منطقه مازندران و گلستان  خبرداد

بهره برداری از سه نیروگاه توسط بخش 
خصوصی تا پایان سال

مدیرعامل شرکت برق منطقه مازندران و گلستان گفت که تا پایان سال جاری سه نیروگاه 
مقیاس کوچک با حجم سرمایه گذاری بیش از پنج هزار و ۸00 میلیارد ریالی توسط بخش 

خصوصی در مازندران به بهره برداری می رسد.
حسین افضلی افزود : ساخت 2 نیروگاه اکنون تمام شده و منتظر بهره برداری هستیم و یک 

نیروگاه دیگر هم در حال تکمیل است.
وی توضیح داد : نیروگاههای آماده بهره برداری یکی در شهرک صنعتی رجه بابل و دیگری 

در بابلسر است که زمان بهره برداری در مجموع 5۸ مگاوات انرژی برق وارد مدار می کنند .
مدیرعامل برق منطقه مازندران و گلستان گفت: نیروگاه بابل توسط سرمایه گذار داخلی و 
با هزینه 2 هزار میلیارد ریالی ساخته شده است که 14 میلیون دلار آن تسهیلات دولتی برای 

خرید تجهیزات بوده است.
وی افزود : نیروگاه بابلسر نیز توسط سرمایه گذاری چینی و با حجم سرمایه گذاری 2 هزار 

میلیارد ریالی و تماما از محل آورده خود سرمایه گذار ساخته شده است.
افضلی همچنین از بهره برداری نیروگاه 25 مگاواتی چمستان نور تا پایان سال خبر داد و 
گفت که این نیروگاه نیز با سرمایه گذاری بخش خصوصی داخلی و با هزینه حدود یکهزار و 
۸00 میلیارد ریالی در حال ساخت است که پیش بینی می کنیم قبل آغاز سال جدید وارد 

مدار شود.
وی افزود: با افتتاح این سه نیروگاه برق ، انرژی مورد نیاز 30 هزار خانوار و بیش از 120 هزار 

نفر تامین می شود.
افضلی با اشاره به اینکه از ابتدای سال تا کنون حدود 20 مگاوات انرژی برق نیروگاه های 
مقیاس کوچک بخش خصوصی در این منطقه وارد مدار شد ، گفت: برنامه ما این است که 

امسال بخش خصوصی بتواند 103 مگاوات انرژی برق وارد مدار کند.
 مازندران به خاطر جریان داشتن 120 رشته رودخانه به طول بیش از پنج هزار کیلومتر در آن، 

مسعتدترین استان برای ایجاد نیروگاههای مقیاس کوچک جهت تامین برق مورد نیاز است.
بر اساس گزارش های رسمی ، هم اکنون 454 مگاوات ظرفیت برق آبی کوچک در مازندران 

وجود دارد که آماده واگذاری به بخش خصوصی است.
نیروی برق آبی گسترده ترین شکل استفاده از انرژی های تجدیدپذیر محسوب می شود.این 
نوع نیروگاه ها در مقیاس بزرگ بیشتر از 10 مگاوات در اطراف سدها  و نیروگاههای کوچک 

کمتر از 10 مگاوات در مسیر رودخانه ها احداث می شود.

مدیر آبفا نجف آباد :

بانوان نقش مهمی در کاهش ومدیریت  
مصرف آب دارند 

بیش از 1700 نفر از بانوان شهرستان نجف آباد در پویش ملی بانوی آب با محوریت زنان و 
مدیریت مصرف آب حضور یافتند 

درابتدا این مراسم مدیر آبفا نجف آباد با اشاره به تعداد انشعاب های آب در شهرستان نجف آباد 
گفت: بیش از صد هزار و 435 فقره انشعاب آب در شهر های نجف آباد،کهریزسنگ،علویجه 
،گلدشت ،جوزدان واگذار شده  از این مشترکین می خواهیم که در مصرف بهینه آب نهایت 

دقت را به خرج دهند.
علیزاده با بیان اینکه مردم شهرستان نجف آباد تحت پوشش طرح آبرسانی اصفهان بزرگ 
قرار دارند اظهار داشت:در حال حاضر مصرف سرانه آب در شهرستان نجف آباد حدود 155 
لیتر در شبانه روز است ولی با این وجو د می خواهیم که مشترکین آب مصرف  شرب را با 
حساسیت بیشتری مدیریت کنند تا مصرف سرانه آب در شهرستان نجف آباد به 120 لیتر در 
شبانه روز کاهش یابد. وی اعلام کرد: در چند سال اخیر آبفا نجف آباد با  در نظر گرفتن برنامه 
های فرهنگی ،فنی و مهندسی توانست مصرف سرانه آب شرب را به 155 لیتر در شبانه روز 

کاهش دهد چرا که این رقم در گذشته  حدود 200 لیتر در شبانه روز بوده است. 
مدیر آبفا نجف آباد به نقش بانوان در مصرف صحیح آب اشاره کرد و خاطرنشان ساخت: 
بررسی ها حاکی از آن است که بیش از ۸0 درصد آب شرب در بخش خانگی توسط بانوان 
مصرف می شود بنابراین اگر بانوان آب را درست مصرف کنند قطعا میزان سرانه آب در 

شهرستان کاهش قابل توجهی را بدنبال خواهد داشت.
وی در ادامه به حذف قبوض کاغذی آب بهاء در استان پرداخت و تصریح کرد: برای تهیه 
هرقبض آب بهاء حدود 5 لیتر آب مصرف می شد بنابراین باحذف قبوض کاغذی آب بهاء به 

نوعی در مصرف آب صرفه جویی میشود .
.وی ادامه داد: زنان نقش مهمی در مدیریت مصرف آب ایفا می کنند به دلیل وجود همین 
نقش، زنان دارای دانش قابل توجهی در ارتباط با منابع آب هستند و بنابراین کلید موفقیت 
برنامه ها و سیاست های توسعه منابع آب محسوب می شوند. دلیل اینکه زنان بیشتر از دیگر 

اعضا خانواده در منزل با آب سروکار دارند مجری تغییر فرهنگ آب محسوب می شوند.

17 تن ازصادرکنندگان برگزیده سال97 و همچنین تعدادی از خادمان صادرات قم 
روز سه شنبه با حضور استاندارقم  وحمید زادبوم رییس سازمان توسعه تجارت ایران با 

اهدای لوحی در سالن امام علی)ع( اتاق بازرگانی قم تجلیل شدند.
استاندار قم دراین آیین گفت: فاصله حرف تا عمل در مسئولان بسیار زیاد است و 

برخی قوانین هم هیچ تناسبی با نیازهای صادراتی ندارد.
"بهرام سرمست" ، فاصله حرف تا عمل در مسئولان را بسیار زیاد دانست و افزود: 
حرف و فکر مشترک میان مسئولان و صادرکنندگان وجود ندارد و این موجب شده تا 

قوانین تصویب شده، هیچ تناسبی با نیازهای صادراتی نداشته باشد.
وی همدلی و هم فکری میان مسئولان و صادرکنندگان استان را ضروری دانست و 
اظهار داشت: در کشور مشکلی به نام کمبود قانون وجود ندارد بلکه با قوانین موازی و 

قوانین مزاحم مواجه هستیم که باید این قوانین شناسایی و اصلاح شوند.
سرمست، شناسایی قوانین مزاحم و ارائه پیشنهادها و راهکاری های اجرایی را از 
جمله اولویت های مدیریت استان دانست و گفت: حرف و وعده مدیران باید به عنوان 
یک سند باشد که مسئولان هر وعده ای که دادند تمام همت خود را برای اجرای آن 
به کار گیرند. وی با بیان اینکه در دنیای کنونی با پیوند و ارتباط تنگاتنگ میان ارکان 
اقتصادی مواجه هستیم، اظهار داشت: صادرات، تولید و اقتصاد در کشور در ارتباط با 
اقتصاد جهانی شکل می گیرد و باید این موضوع را قانون گذار، مجری و صادرکنندگان 

باور داشته باشند.
استاندار قم، ادامه داد: توسعه صادرات در شرایط کنونی دارای الزام های مختلفی از 
جمله توجه به اقتصاد دانش بنیان، تجارت الکترونیک و کیفی سازی کالاهای تولیدی 

و کاهش هزینه های تولیدی است.
سرمست با اشاره به ایجاد شورای گفت و گوی بخش خصوصی و دولت در استان 
گفت: باید مسئولان خود را پایبند به مصوبه های شوراهای و کارگروه های اقتصادی 

استان بدانند.
وی با بیان اینکه باید مسئولان استان به اهداف برنامه های تدوین شده استان پایبند 
باشند و تمام همت خود را تحقق این اهداف به کار گیرند گفت: صادرات استان در 
هشت ماه نخست امسال از نظر وزنی نسبت به سال گذشته افزایش ولی از نظر ارزش 
ارزی کاهش یافته است که باید تمام همت مسئولان تحقق اهداف صادراتی استان تا 

پایان سال باشد.
استاندار قم، ادامه داد: احداث وتکمیل نماشگاه های دائمی استان، نمایشگاه فرش 
و همچنین برند سازی محصولات راهبردی قم در دستور کار مدیریت استان است که 

باید تمام مدیران استان یکپارچه از این سیاست ها تبعیت و حمایت کنند.
وی، با بیان اینکه استانداری پشتیبان و همدل صادر کنندگان قم است گفت: در 
شرایط جنگ اقتصای کنونی، مدیریت استان از برگزاری نمایشگاه های تخصصی به 

منظور توسعه صادرات استان حمایت و پشتیبانی می کند.
 رییس سازمان توسعه تجارت کشورمطرح کرد 

40تخصیص هزار میلیارد ریال برای توسعه صادرات کشور 
رییس سازمان توسعه تجارت کشور  نیز دراین آیین با بیان اینکه 40 هزار میلیارد 
ریال اعتبار برای توسعه صادرات کشور تخصیص داده شده ، گفت: این اعتبار درقالب 
تسهیلات با نرخ 14 و نیم درصد توسط چندین بانک عامل و صندوق توسعه صادرات از 

دی ماه 9۸ تا شهریور سال آینده تخصیص و قابل پرداخت است.
حمید زادبوم افزود:  با وجود همه مشکلات و تنگناهای شدید اقتصادی آمار صادرات 
هشت ماه کشور 27 میلیارد دلار و آمار واردات حدود 2۸.3 میلیارد دلار بوده  که این 

حجم از مبادلات اقتصادی درشرایط سخت تحریم شگفت آور است.
وی با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی با توجه به ظرفیت های متعددی که دارد، 
توان عبور از تحریم های شدید کنونی را دارد، ادامه داد: مبادلات تجاری 50 میلیارد 
با  آبانماه  تا  امسال  ابتدای  از  و کشورهای مختلف  دلاری میان جمهوری اسلامی 
وجود محدودیت های سخت اقتصادی تحمیلی به کشور برای بسیاری از کارشناسان 

اقتصادی دنیا شگفت انگیز می باشد.
زادبوم گفت: نقشی که رزمندگان درجنگ تحمیلی انجام داده اند، امروز تولیدکنندگان 

درجنگ تحمیلی اقتصادی دشمن درحال ایفا هستند.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، با بیان اینکه بیش از 70 درصد از صادرکنندگان 
کشور، موفق به بازگرداندن ارز ناشی از صادرات خود شده اند افزود: بازگشت ارز ناشی 
از صادرات بستر لازم برای تامین ارز مورد نیاز تامین کالاهای مورد نیاز کشور و رونق 

صادرات را فراهم می کند.
وی با تاکید برضرورت اهتمام تمام صادرکنندگان به بازگرداندن ارز ناشی از فعالیت 
اقتصادی خود ادامه داد: مکانیسم تحریم بر مبنای خروج ارز از کشور و جلوگیری از 
ورود مجدد آن به کشور کار می کند که باید برای از کار انداختن این مکانیسم، تمام 

صادرکنندگان همت لازم برای بازگشت ارز ناشی از صادرات را به خرج دهند.
رییس سازمان توسعه تجارت کشور ادامه داد: مدت تعهد ارزی برخی محصولات 
درکشور درحال اصلاح است به گونه ای که این تعهد ارزی برای صادرکنندگان فرش به 
12 ماه افزایش یافته و درتلاش هستیم تا برای محصولاتی که با مشکل بازگرداندن ارز 
مواجه هستند، تصمیم مناسب اتخاذ شود. وی با اشاره به قانون جدید مالیات برارزش 
افزوده برای سال 9۸ و99 گفت: براساس این قانون، سازمان مالیاتی موظف است 
درقبال صادر کنندگانی که موفق شوند تا 70 درصد از تعهد ارزی خود را انجام دهند، 
به سرعت ارزش افزوده را به صادرکنندگان بازگرداند و اگر این تعهد کمتر از 70 درصد 

باشد ، به همان میزان تعهد انجام شده ، ارزش افزوده به آنان بازگردانده خواهد شد.
زادبوم با بیان اینکه از دی ماه امسال ، میزان تمام تعهدات ارزی صادرکنندگان درقالب 
سامانه ای به روز می شود، ادامه داد: تاکنون رقمی بالغ بر 3 هزارو 250 میلیارد ریال 
از ارزش افزوده به صادرکنندگانی که به تعهد ارزی خود عمل کرده اند، بازگردانده 
شده است. وی بازگرداند آرامش در زمینه قوانین اقتصادی و صادراتی به کشور را از 
جمله اولویت های وزارت صنعت، معدن و تجارت دانست و ادامه داد: این اولویت در 
سال جاری به طور جدی مورد تاکید قرار گرفته به گونه ای که در هیچ بخشنامه ای برای 

تعهد ارزی صادرکنندگان ابلاغ نشده و در حوزه قوانین سالی با ثبات را داشته ایم.
زادبوم ادامه داد: در شرایط کنونی، تامین مواد اولیه و کالاهای اساسی از جمله 
اولویت های کشور در واردات است که در زمینه واردات کالاهای اساسی وضعیت کشور 

امسال از هر زمانی دیگری مناسب تر است.
وی گفت: برای سال 99 کارگروهی در کشور برای تنظیم مواد غذایی مهم مورد نیاز 
تشکیل شده است که دراین کارگروه عوارض 10 مواد غذایی مهم در ماه های مختلف 
متناسب با میزان مصرف کشور و نحوه تولید محصول در داخل در ماه های آینده 
تصمیم گیری می شود. وی ، همسایگی جمهوری اسلامی با 15 کشور را از جمله 
ظرفیت های مهم برای توسعه صادرات دانست و تاکید کرد: این کشورها در سال رقمی 
بالغ بر یک هزار و 160 میلیارد دلار واردات دارند که بر افزایش سهم ایران در این بازارها 

مطالعات مختلفی درسطح کلان انجام شده است.
زادبوم ادامه داد: بر اساس مطالعات انجام شده، علاوه بر 24 میلیارد دلار صادرات 
فعلی، 100 میلیارد دلار ظرفیت برای افزایش صادرات در کشور وجود دارد که در صورت 
اینکه تولیدکنندگان محصولات خود را متناسب با نیاز این بازارها تولید کنند، به سادگی 

می توان سهم ایران در بازارهای همسایه را چند برابر کرد.
رییس سازمان توسعه تجارت کشور، افزود: برخلاف تصور که افغانستان و عراق به 
ایران دانسته می شود، مطالعات نشان  برای  تجاری  عنوان مهمترین ظرفیت های 
صادراتی  ظرفیت های  مهمترین  دارای  ترکیه  و  پاکستان  کشورهای  که  می دهد 

همسایه های پیرامونی کشور هستند.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

صادرات به 15 کشور همسایه اولویت صادراتی قم است
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز دراین آیین گفت: از ابتدای 
امسال تا آبانماه 1۸۸ هزار تن کالا به ارزش 154 میلیون دلار از قم صادر شده که این 
رقم نسبت به سال گذشته از نظر ارزش ارزی کاهش ولی از نظر وزنی 24 درصد افزایش 

داشته است.
محمود سیجانی افزود: هدف گذاری میزان صادرات استان درسال جاری رشد 20 
درصدی نسبت به سال گذشته داشته است که درتلاش برای تحقق این هدف تا پایان 

امسال هستیم.

وی گفت: برنامه راهبردی استان درحوزه رونق تولید و اقتصاد مقاومتی در هشت 
محور و 2۸ برنامه عملیاتی با اولویت توسعه صادرات تعریف شده است.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم،افزود: ماهانه کارگروه توسعه صادرات 
دراستان تشکیل و برای رفع دغدغه صادرکنندگان تصمیم های خوبی دراین کارگروه 

انجام که تاکنون 70 درصد مصوبه های این کارگروه درقم اجرایی شده است.
وی گفت: از ابتدای امسال تاکنون پنج هیات تجاری از کشورهای لبنان، سوریه، 
عراق ، پاکستان و عمان در نمایشگاه های تخصصی استان حضور داشتند که پیش 
بینی می شود تا پایان سال 2 هیات اعزام دیگر از ظرفیت های اقتصادی قم بازدید 

خواهند کرد.
سیجانی، با بیان اینکه ایجاد پنج شرکت مدیریت استان درقم هدف گذاری شده است 
گفت: سه شرکت محصول محور در زمینه کفش، فرش و همچنین شیرینی و شکلات 

و همچنین یک شرکت کشور محور با اولویت قزاقستان دراستان درحال انجام است.
وی با بیان اینکه تا زمانی که کد مبدا تولید اجباری نشود، سهم استان ها در صادرات 
به درستی تعیین نمی شود، ادامه داد: صنایع فلزی، لوازم خانگی، مواد غذایی، صنایع 

شیمیایی، کفش، دمپایی و فرش مهمترین کالاهای صادراتی استان است.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم تاکید کرد: صادرات به 15 کشور همسایه 
اولویت صادراتی قم است که در این راستا تا سال 1400، ارزش صادرات استان به 350 

میلیون دلار هدف گذاری شده است.
وی، اظهار داشت: ثبت سفارش کالا از سال گذشته به استان ها تفیض شد که بر این 

اساس زمان ثبت سفارش دراستان حداکثر به 4۸ ساعته کاهش یافته است.
سیجانی، ادامه داد: ظرفیت های موجود در سوریه و همچنین فرصت طلایی عضویت 
ایران در اتحادیه اوراسیا از جمله اولویت هایی است که باید در دستور کار بازرگانان و 
تولیدکنندگان استان قرار گیرد که در این راستا برگزاری کارگاه های آموزشی در روزهای 

آینده در استان برگزار می شود.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم، جایگزینی حمل و نقل ریلی به جای 
تاکنون چند شهرک صنعتی  اولویت اقتصادی استان دانست و گفت:  را  جاده ای 
دراستان به شبکه ریلی متصل و اتصال 2 شهرک صنعتی شکوهیه و سلفچگان دردست 

اقدام است.
وی تامین نقدینگی حوزه تولید به ویژه صادرکنندگان را از جمله چالش های حوزه 
تولید در استان دانست و افزود: دوران بازپرداخت و نرخ این تسهیلات در راستای 

حمایت از تولید باید در کشور بازنگری شود.
 رییس اتاق بازرگانی استان قم:

تنگ نظری، مانعی در راه توسعه استان قم شده است
 رییس اتاق بازرگانی استان قم نیز دراین آیین گفت: با وجود تاکید مقامات ارشد کشور 
در حمایت از تولید کنندگان وجود نگاه های تنگ نظرانه برخی مدیران محلی موجب 

شده است تا توسعه در استان با موانعی مواجه باشد.
ابوالفضل خاکی با بیان اینکه دستورالعمل ها و قوانین موجود کشور هیچ تناسبی با 
جنگ تمام عیار اقتصادی کنونی علیه کشور ندارد، ادامه داد: تحول در حوزه بازرگانی 

کشور جز با تغییر رویه ها و همچنین تغییر در روش مجریان محقق نمی شود.
وی با اشاره به حجم چالش های ایجاد شده نظام ظالمانه استکباری علیه جهوری 
های  سیاست  اتخاذ  کشور،  کنونی  شرایط  در  گفت:  اخیر  های  سال  در  اسلامی 

هوشمندانه  برای توسعه ایران اسلامی بیش از هر زمان ضروری است.
خاکی، تامین سرمایه ثابت و درگردش را از جمله مشکل های صنعت استان دانست 
و گفت: ارتباط مستمر و موثر سیستم بانکی با صادرکنندگان و تولیدکنندگان در شرایط 

کنونی در رفع چالش های واحدهای صنعتی بسیار ضروری است.
وی با تاکید بر اینکه واحدهای بدهکار و در آستانه رکود نیازمند توجه ویژه سیستم 
بانکی استان هستند، خاطر نشان کرد: تعهدات ارزی صادرکنندگان، تصفیه حساب 
های ناعادلانه، الزام بازرگانان به بازگشت ارز صادراتی با فرمول ناعادلانه موجب شده از 

جمله موضوع هایی است که حل این موضوع ها بسیار ضروری باشد.
خاکی، با بیان اینکه با وجود تاکید وزارت صنعت، معدن و تجارت در حمایت از 
تولیدکنندگان، متاسفانه سیستم بانکی همراهی خوبی در این زمینه ندارد، افزود: عظم 
راسخ، برنامه راهبردی و تلاش مضاعف همراه با تعصب ملی در حمایت از تولیدات ملی 

بیش از پیش نیاز است.
وی اظهار داشت: اتاق بازرگانی آسیب شناسی نظام بازرگانی استان و ارائه راهبردهای 
حل این چالش ها به مسئولان استان را مسئولیت خود می داند تا از ظرفیت های 

قانونی موجود برای رفع چالش های حوزه بازرگانی قم به خوبی استفاده شود.
رییس اتاق بازرگانی قم تاکید کرد: سنگ اندازی ها و اتخاذ برخی تصمیم هایی 
نادرست از جمله منوط کردن اختصاص ارز دولتی توسط بانک مرکزی به تسویه ارز 

حاصل از صادرات چالش هایی در حوزه اقتصادی ایجاد کرده است
 رییس ستاد عملیاتی پشتیبانی از جبهه مقاومت :

فرصت برای حضور شرکت های ایرانی در سوریه مناسب است
رییس ستاد عملیاتی پشتیبانی از جبهه مقاومت نیز دراین آیین گگفت: ایران از 
برای حضور  و فرصت  این کشور می باشد  بازسازی  برای  اولویت های دولت سوریه 

شرکت های ایرانی در این عرصه مناسب است.
سردار ابوالفضل احمدوند ، با بیان اینکه ستاد پشتیبانی جبهه مقاومت اقدام های 
موثری برای تسهیل تجارت میان ایران و سوریه انجام داده است، گفت: توافق نامه 
تجارت آزاد میان ایران و سوریه به امضا رسیده است که در این راستا اتاق مشترک میان 

ایران و سوریه و سازمان توسعه روابط تجاری ایران و سوریه ایجاد شده است.
احمدوند، با اشاره به ایجاد میز بازرگانی سوریه در قم گفت: ساختمانی در دمشق 
برای تسهیل روابط بازرگانی ایران و سوریه ایجاد شده است که در این ساختمان، اتاقی 

برای روابط اقتصادی قم با سوریه در نظر گرفته شده است.
وی گفت: تعرفه صادراتی میان ایران و سوریه بین صفر تا چهار درصد است که این 
امتیاز و فرصتی مناسب برای بازرگانان، تولیدکنندگان و مجموعه های اقتصادی کشور و 

استان قم برای رونق تولید است. 
 رییس اتحادیه صادرکنندگان استان قم :

تنها راه نجات اقتصادی کشور، رونق صادرات است 
رییس اتحادیه صادرکنندگان استان قم نیزدراین آیین با بیان اینکه همراهی میان 
تولیدکنندگان و مدیران ارشد استان بسیار نزدیک است گفت:درراستای حمایت از 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان قم هیچ مشکلی دراستان وجود ندارد بلکه مهمترین 

چالش ها در این زمینه، موضوع های تحمیلی درسطح کلان کشور است.
حسن آقاجانی، میزان صادرات کشور را معیاری مناسب برای رونق تولید دانست و 
ادامه داد: افزایش صادرات به معنای رونق تولید، کاهش واردات و تقویت پول ملی است 
که باید در شرایط اقتصادی کنونی، تقویت صادرات به عنوان یک اولویت دردستور کار 

مسئولان کشور قرارگیرد.
وی ادامه داد: کشورهای دنیا تا 37 درصد به عنوان مشوق برای صادرکنندگان خود 
تخصیص داده اند، این درحالی است که نه تنها مشوقی برای صادرکنندگان در کشور 
وجود ندارد، بلکه مجلس شورای اسلامی حذف ارزش افزوده از صادرات را دردستور کار 
دارد. رییس اتحادیه صادرکنندگان قم با بیان اینکه صادرکنندگان نیاز به حمایت های 
جدی سیاست مداران و قانون گذاران کشور دارند، اظهار داشت: وضع قوانین آنی و 
بدون کار کارشناسی آفت حوزه تولید و صادرات شده است و این موجب شده تا روند 

صادراتی کشور درسال های اخیر همواره کاهشی باشد.
آقاجانی با بیان اینکه افغانستان و عراق ظرفیت های مناسبی برای توسعه صادرات 
دراختیار ایران قرار داده اند، تاکید کرد: تنها راه نجات اقتصادی کشور، رونق صادرات 

است واگر این موضوع محقق شود تمام اهداف اقتصادی کشور نیز محقق می شود.
وی ادامه داد: در صورت حمایت های قانونی و همچنین تصویب برخی قوانین در 
راستای حمایت از صادرات، اتاق بازرگانی این قول را می دهد که تا 40 میلیارد دلار، 

بازارچه های مرزی را برای فروش کالاهای تولیدی کشور فعال کند.
رییس اتحادیه صادرکنندگان قم اظهار داشت: با استفاده از تجارب تاجران و بازرگانان 
موفق استان و کشور، شرکتی آموزشی، علمی و عملی برای تربیت صادرکنندگان موفق 
و کاربلد دراستان درحال تشکیل است که این اقدام مناسب برای رونق صادرات در 

استان می باشد.

استانداردر آیین تجلیل از صادرکنندگان برگزیده قم:

 برخی قوانین تناسبی با نیازهای صادراتی ندارد
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وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد

خروج صنعت خودرو از وضعیت بحرانی 
گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر   
که  قطعه سازی  و  خودروسازی  صنایع 
بیش از 600 هزار نفر به طور مستقیم در 
بحرانی  وضعیت  از  دارند،  اشتغال  آنها 
سال گذشته خارج شده است؛ به طوری 
که امروز تولید خودرو سر و سامان یافته 
آشتی  خودروسازان  با  سازان  قطعه  و 

کرده اند.
به  پاسخ  دیروزدر  رحمانی«   »رضا 
پرسش »امیر خجسته«  نماینده همدان 
و  خودروها  کاذب  قیمت  درخصوص 
خودرو  بازار  های  تلاطم  نیافتن  کاهش 
در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
افزود: زمان حضور اینجانب در وزارت صنعت، تولید خودرو در کشور در شرف تعطیلی 

بود، به طوری که مهر، آبان و حتی آذرماه پارسال یک سوم این روزها تولید می کردیم.
به گفته وی، علاوه بر این مساله، دو خودروساز بزرگ کشور افزون بر 20 هزار میلیارد 
تومان بدهی فقط به قطعه سازان داشتند، همچنین بیش از یک میلیون دستگاه خودرو 

پیش فروش و تعهد ایجاد شده بود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان داشت:  اکثر ثبت نام کنندگان خودرو از مردم عادی 
بودند که با فروش اموال و دارایی های خود به خرید خودرو اقدام کرده بودند، خودروسازان 

نیز از این محل 24 هزار میلیارد تومان از مردم دریافت کرده بودند.
وی خاطرنشان کرد: در این شرایط با برخی اقدامات از جمله ارائه برنامه اصلاحی این 
صنعت، امروز تولید روزانه خودروسازان به بیش از چهار هزار دستگاه در روز افزایش یافته 

است، تولید سامان یافته و تعهدات خودروسازان به مرم کاهش یافته است.
رحمانی گفت: کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی در این زمینه ورود کرده و به 

بازدید میدانی پرداخت و از نزدیک با مشکلات خودروسازان آشنا شدند.
وی گفت:  امروز کشورهای مختلف برای تولید خودروهای به روز و با کیفیت تر، سرمایه 
گذاری کرده اند و باید گفت در درازمدت راهی جز سرمایه گذاری، اصلاح ساختارها و 

ارتقای داخلی سازی وجود ندارد.
صنعت سالیانه به سه هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری نیاز دارد 

وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شد: بررسی ها نشان می دهد در 10 سال گذشته 
هیچ سرمایه گذاری اساسی در صنعت خودرو انجام نشده، در حالی که این صنعت 

سالیانه حداقل به سه هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری نیاز دارد.
وی توضیح داد: شرکت های کره ای هیوندایی و کیاموتورز، سالیانه 10 میلیون دستگاه 
تولید خودرو دارند، اما با طراحی پلتفرم مشترک هزینه هایشان را کاهش دادند و نظیر 

چنین کاری در کشورمان هم آغاز شده است.
رحمانی افزود: امروز شرکت های زیادی که به شکل زنجیره ای با هم پیوند دارند و تابعه 
اقماری خودروسازان به عنوان عواملی برای بالا بودن قیمت خودروها محسوب می شود.
وی تصریح کرد: لازم است املاک غیرتولیدی، شرکت های تابعه و شرکت های اصلی 
خودروسازان بتدریج واگذار شوند که مجوز این اقدامات اخذ شده و اقدام های عملی در 

دست اجرا قرار دارد.
این مقام مسوول یادآوری کرد: دیماه پارسال روزانه شاهد تجمعات متقاضیان دریافت 
خودرو در مقابل وزارت صنعت یا مجلس شورای اسلامی بودیم و بیشتر تحت تاثیر فضای 

رسانه ای و درخواست های مردمی بودیم.
وی تاکید کرد:  باید به جایگاه واقعی این صنعت و همچنین برنامه های اصلاحی که 
آغاز شده، توجه کرد؛ برنامه هایی که تولید امروز خودروسازان را نسبت به آذرماه پارسال 

سه برابر کرده است.
رحمانی اضافه کرد: موضوع قیمت خودرو را همواره چند عامل مانند شمارگان تولید، 
ادغام خودروسازان، هزینه های تمام شده و مالی تاثیرگذار است، اما در دوره اخیر به جز 

این عوامل، بخشی از تقاضا واقعی نبود.
وی گفت : یک نوبت هنگام پیش فروش پراید، در مدت 10 دقیقه بیش از 260 هزار نفر 

متقاضی خرید شدند که بسیاری از آنها مصرف کننده واقعی نبودند.
وزیر صنعت خاطرنشان کرد:  متوسط مصرف واقعی خودرو در شرایط عادی یک 
میلیون و 200 هزار دستگاه در سال است، این رقم سال گذشته به سختی به بیش از 
900 هزار دستگاه رسیدو برای امسال تولید 960 هزار دستگاه برنامه ریزی شده و سال 
99 نیز تولید بیش از یک میلیون دستگاه برای دو خودروساز بزرگ کشور برنامه ریزی 

شده است.

صدور ۳.۸عدد کارت بانکی به ازای هر ایرانی
تعداد 321 میلیون و 763 هزار عدد انواع کارت بانکی تا پایان آبان ماه در کشور صادر 
شده که نشان می دهد به ازای هر ایرانی، 3.۸6 عددکارت بانکی وجود دارد که بخش 

عمده ای از آنها بدون استفاده است.
جمعیت کشور اکنون به حدود ۸3 میلیون نفر رسیده و در مقابل 321 میلیون و 763 
هزار عدد کارت بانکی در قالب کارت برداشت، اعتباری، هدیه و کارت پول الکترونیک 

توسط شبکه بانکی کشور صادر شده است.
بررسی آمار بانک مرکزی نشان می دهد که شمار کارت های بانکی صادر شده در آبان 

9۸ نسبت به خرداد امسال حدود 21 میلیون عدد کاهش داشته است.
بانک ملی ایران با صدور بیش از 66 میلیون عدد انواع کارت بانکی در رده نخست صدور 

انواع کارت بانکی قرار دارد.
جزییات صدور کارت های برداشت، اعتباری و هدیه

بر اساس گزارش اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی تا پایان آبان ماه بالغ بر 219 
میلیون و 335 هزار و 326 عدد کارت بانکی از نوع برداشت در شبکه بانکی صادر 
شده که بانک ملی ایران با تعداد 39 میلیون و 547 هزار و 967 عدد کارت، بیشترین 
صدور کارت برداشت در میان بانک ها و موسسات مالی و اعتباری کشور را داشته است. 

بانک های ملت، سپه و صادرات در رده های بعدی قرار دارند.
بانک خاورمیانه کمترین تعداد کارت برداشت را در شبکه بانکی صادر کرده است.

همچنین تا پایان آبان ماه ماه بالغ بر دو میلیون و 9۸6 هزار و 125 عددکارت بانکی 
از نوع اعتباری در شبکه بانکی صادر شده که بانک ملت با تعداد یک میلیون و 245 
هزار و 145عددکارت، بیشترین صدور کارت اعتباری در میان بانک ها و موسسات مالی 

و اعتباری کشور را داشته است.
آمار بانک مرکزی همچنین نشان می دهد حدود 97 میلیون و 461 هزار و 39 عدد 
کارت خرید یا هدیه در سطح کشور توسط شبکه بانکی صادر شده که بانک ملی ایران با 
صدور 26 میلیون و 235 هزارعدد کارت هدیه در رتبه نخست این جدول قرار گرفته و پس 

از آن نیز بانک های پارسیان و ملت قرار دارند.
حدود یک میلیون و 9۸0 هزار عدد کارت پول الکترونیک نیز توسط بانک ها و موسسات 
مالی و اعتباری در دوره مورد بررسی صادر شده که عمده بازار کارت پول الکترونیک در 

اختیار بانک ملت است.

مقام مسئول در وزارت اقتصاد و دارایی:

شهرداری ها طلب از دولت را با اوراق تسویه 
بانکی تهاتر کنند

 رییس مرکز مدیریت بدهی ها و دارایی های مالی عمومی وزارت امور اقتصادی و دارایی 
گفت: شهرداری ها می توانند با استفاده از اوراق تسویه بانکی هرچه سریع تر نسبت به 

تهاتر بدهی ها اقدام کنند.
و  اداری  دستگاه های  مدیران  شهرداران،  همایش  در  سه شنبه  روز  بنانی  مهدی 
ذی حسابان شهرداری های استان سمنان در ارتباط با اسناد خزانه اسلامی  و اوراق 
تسویه  در سالن فجر سازمان مدیریت و برنامه ریزی این استان افزود: شهرداری ها یکی 
از طلبکاران دولت به شمار می روند و با توجه به اینکه مردم خدمت گیرنده  از این بخش 

هستند، دولت پیگیر رفع مشکلات مالی این بخش است.
وی بیان کرد: ایجاد هرگونه مشکلات مالی در روند فعالیت شهرداری ها سبب نقص در 

ارائه خدمات به مردم می شود.
رییس مرکز مدیریت بدهی ها و دارایی های مالی عمومی وزارت امور اقتصادی و دارایی 
ادامه داد: اقدام های دولت در راستای برطرف  سازی هرگونه مشکلات و مطالبات مالی 

شهرداری ها است.
وی تصریح کرد: از سال 94 با تصویب قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام 
مالی کشور، به دولت اجازه داده شد تا از محل طلبی که به افراد دارد، بدهی آنها به دولت 

را تسویه کند.
رییس مرکز مدیریت بدهی ها و دارایی های مالی عمومی وزارت امور اقتصادی و دارایی 
خاطرنشان کرد: بر همین اساس وزارت امور اقتصادی و دارایی نیز مکلف شد تا با تولید 
اوراق تسویه، بر اساس مبلغی که در قانون بودجه هر سال تعیین می شود، این روند را 

اجرایی کند.
به گفته وی، در قانون بودجه سال 96 حدود پنج هزار میلیارد تومان برای اوراق تسویه 

اختصاص یافت که همه آن استفاده شد.
بنانی به قانون بودجه سال 97 اشاره و خاطرنشان کرد: در این قانون یک بخش جدید 
نیز اضافه و به دولت اجازه داده شد تا از محل بدهی بانک ها به بانک مرکزی و طلب 
بانک ها از اشخاصی که دولت به آنها بدهکار است، تا سقف 100 هزار میلیارد تومان 
اوراق تسویه صادر کند که در سال 97 حدود 33 هزار و 400 میلیارد تومان از این محل 
استفاده شد. رییس مرکز مدیریت بدهی ها و دارایی های مالی عمومی وزارت اقتصاد و 
دارایی به منظور شرکت در همایش شهرداران، مدیران دستگاه های اداری و ذی حسابان 

شهرداری های استان سمنان سفری یک روزه  به این استان داشت.

گزارش: محمدجواد صابری

سود مرکب و بدهی انباشت شده، دادن تسهیلات به واحد های تولیدی را به باتلاقی 
برای کارفرمایان و صاحبان واحد های تولیدی تبدیل کرده است. معوقات بانکی منجر به 
ورشکستگی تولیدکنندگان، ضبط شدن کارخانه ها و کارگاه ها از طرف بانک ها، تعطیلی 

واحد های تولیدی و درنهایت بیکاری کارگران شده است.
 اگر چند دقیقه ای در سامانه اموال مازاد بانک ها جست و جو کنید چندین و چند 
کارخانه در شهر های مختلف کشور برای خرید پیدا خواهید کرد! به دنبال طرح این 
موضوع که بانک ها باید از بنگاه داری خارج شوند، آنها موظف شدند، اموال و دارایی های 
مازاد خود را بفروشند. مجموع این اموال و دارایی ها به حدود100 هزار میلیارد تومان 
می رسد و در مرحله نخست قرار است 17 هزار میلیارد تومان از این اموال به فروش برسد. 
از این منظر که قرار است بالاخره بانک ها دست از بنگاه داری بردارند و به رسالت واقعی 
خود برگردند، اتفاق خوبی رخ داده است، اما وقتی کمی در ماجرا ریز شویم سوالاتی 
برای مان پیش می آید: این اموال و دارایی ها از کجا آمده؟ آیا با فروش حدود یک پنجم 

اموال و دارایی های مازاد بانک ها در آینده نزدیک شاهد کاهش حجم آنها خواهیم بود؟
واقعیت این است که بانک ها به دلیل معوقات بانکی، کارخانه ها و کارگاه های تولیدی 
را بلعیده، کارفرمایان را خانه نشین و کارگران را بیکار کرده اند. البته در یکی دو سال اخیر 
تلاش شده جلوی این روند گرفته شود. از طرفی مسئولان، از جمله مسئولان قضایی، 
تاکید می کنند نباید کارخانه ای را به بهانه معوقات بانکی بست و از طرف دیگر مجلس 
قانونی را گذرانده که با اجرای آن تسویه معوقات بانکی تسهیل می شود. با این همه و 
حتی اگر خوش بینانه تصور کنیم که فعلا روند جانشینی تملیک کارخانه ها و کارگاه های 
تولیدی موقتا متوقف شده، اما روند انباشت بدهی وجود دارد و علاوه بر آن کارخانه های 
تعطیل شده به دلیل جانشینی تملیک در بسیاری از نقاط کشور در حال خاک خوردن 

هستند.
داستان از چه قرار است؟

در  است.  وحشتناک  آورده اند  تولیدی  بنگاه های  سر  بانکی  تسهیلات  که  بلایی 
سال های اخیر بانک ها موظف شده اند بخشی از تامین مالی واحد های تولیدی را برعهده 
بگیرند. بر اساس لایحه بودجه ای که دولت به مجلس تقدیم کرده، این روند در سال آینده 
نیز ادامه دارد و حتی شرایط ممکن است بدتر هم بشود. بررسی لایحه بودجه سال 99 
نشان می دهد که سهم منابع نظام بانکی در تامین مالی بودجه از سهم نفت نیز بیشتر 
شده است. قاعدتا بخشی از این منابع باز هم به صورت وام به کارفرمایان و صاحبان 
مشاغل خرد و متوسط داده می شود؛ کارفرمایانی که همین حالا هم زیر بار سود بالای 
بانکی کمر خم کرده و کار بسیاری از آنها به ورشکستگی کشیده است. داستان از این 
قرار است که وضعیت بد اقتصادی باعث شده بسیاری از واحد های تولیدی با مشکل 

تامین نقدینگی مواجه شوند.
جمشید عدالتیان شهریاری فعال کارفرمایی می گوید: از زمان ریاست جمهوری 
احمدی نژاد مدام شاهد ایجاد شوک های ارزی و قیمتی بودیم و این شوک ها تا امروز هم 
مدام اتفاق افتاده است. برای مثال سال گذشته یک مرتبه قیمت ارز چند برابر شد. نتیجه 

این اتفاق افزایش نیاز به سرمایه در گردش بنگاه های تولیدی است. آنها مجبورند برای 
تامین این سرمایه از بانک ها وام بگیرند.

او ادامه می دهد: سود در نظر گرفته شده 1۸ درصد است و امسال و در راستای 
اجرای تبصره 1۸ قرار شد وام با بهره 15 درصد داده شود. مخارج جنبی را که درنظر 
بگیریم، تولیدکننده وامی با بهره بیش از 20 درصد دریافت می کند، اما شرایط اقتصادی 
کشور به گونه ای است که سود تولید به میزان سود بانکی نیست. نتیجه این می شود که 

تولیدکننده قادر به بازپرداخت وام خود نیست و گرفتاری از همین جا شروع می شود.
این فعال کارفرمایی روندی را که منجر به ورشکستگی، مصادره اموال و در نتیجه از 
دست رفتن هستی یک کارفرما می شود، اینطور شرح می دهد: معوقات بانکی کارفرما 
باعث می شود او مشمول سود مرکب شده و با بدهی انباشته شده ای رو به رو باشد. وقتی 
او نمی تواند این بدهی را پرداخت کند بانک سراغ مصادره اموال او می رود. معمولا اینطور 
است که بانک اول اموال سهل الوصول تر مانند خانه و زمین را مصادره می کند و در مرحله 
بعد به کارخانه یا کارگاه فرد می رسد. در واقع وام دریافتی که فرد با هدف رونق کسب و 
کارش دریافت کرده او را به باتلاق بدهی های انباشته کشیده و از هستی ساقط می کند.
اتفاق عمدتا برای کسب و کار های کوچک و متوسط رخ  اینکه این  با اشاره به  او 
می دهد، می گوید: کارخانه های بزرگ بدهی دارند، بازهم وام می گیرند و کسی هم 
سراغ ضبط اموال شان نمی شود. این بنگاه های کوچک و متوسط هستند که در چرخه 
وحشتناک مصادره اموال قرار می گیرند. بانک هم بعد از مصادره کارخانه معمولا آن را 
تعطیل می کند و با قیمت کمی به فروش می گذارد. تا وقتی که کسی پیدا شود و کارخانه 
را بخرد آن بنگاه تعطیل است و کارگران آن هم بیکار هستند. با قیمت های عجیب و 
غریب هم که گذاشته شده و با شرایط بد اقتصادی معلوم نیست دوباره این واحد تولیدی 
راه بیفتد. در این جریان فساد های کلان ایجاد می شود، یعنی کسی که کارخانه 10 
میلیاردی را سه میلیارد می خرد، دیگر به فکر راه اندازی کارخانه نیست، بلکه اموال و 

زمین آن را می فروشد و پولی به جیب می زند.
زنگ خطری که به صدا درآمده است

پیدا کردن آمار دقیقی از کارخانه ها و کارگاه های در تملک بانک ها کار بسیار مشکلی 
است. آمار شفافی در این زمینه وجود ندارد و به دلیل اینکه هر روز ممکن است کارگاه یا 
کارخانه در تملکی واگذار شود و در مقابل هر روز هم ممکن است کارخانه یا کارگاهی به 
تملک بانکی درآید، نمی توان آمار و ارقام دقیق داد. با وجود این اظهارنظرات پراکنده ای 
نشان  داشته اند،  مختلف  استان های  در  کارفرمایی  فعالان  یا  استانی  مسئولان  که 
می دهد که تعداد قابل توجهی کارخانه و کارگاه در تملک بانک ها قرار دارد. برای مثال 
اول تیر امسال معصومه مرادیان )مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد، بازرسی و امور حقوقی 
استانداری قزوین( گفت: در 6۸ واحد تولیدی استان به دلیل مشکلات ایجاد شده 
شاهد جانشینی بانک ها در این واحدها هستیم. در خراسان رضوی تعداد واحد های 
تولیدی در تملک بانک ها 139 واحد اعلام شده، استاندار فارس در اردیبهشت امسال 
گفته بیش از 60 بنگاه اقتصادی فارس به تملک بانک ها درآمده است، این رقم در 
اصفهان 300 مورد اعلام شده و در البرز تا سال 97، 164 واحد بوده است. در مواردی 
مسئولان استانی اعلام کرده اند که برای مثال تعدادی واحد تملک شده را آزاد کرده یا 

هشدار داده اند که واحد های زیادی در آستانه جانشینی تملک هستند. 23 آذر امسال 
ظاهر پورمجاهد )معاون استاندار همدان( بدون اینکه تعداد واحد های تولیدی در تملک 
بانک ها را اعلام کند، از  سیستم بانکی خواست این صنایع غیرفعال را به چرخه تولید 
بازگردانند. اعلام شده که از ابتدای امسال تا پایان آبان 36 واحد تولیدی تعطیل و از 
کارافتاده استان همدان با حمایت دولت به چرخه تولید بازگشته اند. 16 مرداد هم 
مجتبی رضوی )رئیس خانه صنعت و معدن مازندران( با اعلام اینکه  250 واحد تولیدی 
به دلیل بدهی ها در آستانه تملیک از سوی بانک ها قرار دارند، گفت: 169 واحد تولیدی 
توسط بانک ها تملک شده بودند که برای رونق و احیای دوباره آن برنامه ریزی شده و در 

حال حاضر شمار آن به 95 واحد رسیده است.
این اطلاعات جسته و گریخته شمایی کلی از وضعیتی به ما می دهد که کارخانه ها 
و کارگاه های تولید به دلیل دریافت وام بانکی گرفتار آن شده اند. آبان امسال و متعاقب 
اعلام این خبر که قرار است بانک ها اموال و دارایی های مازاد خود را واگذار کنند، اعلام 
شد که 1400 واحد صنعتی تملک شده توسط بانک ها به چرخه تولید بازمی گردند. 
باتوجه به اینکه اموال و دارایی های عرضه شده کمتر از یک پنجم املاک و دارایی های 
مازاد بانک ها ) 17 هزار میلیارد از 100 هزار میلیارد( است، می توان تخمین زد که چه 
تعداد زیادی واحد تولیدی به هر دلیل از تملک صاحبان خود خارج و به بانک ها واگذار 
شده اند. دستوری که دادستان کل کشور 17 آذر امسال داد و اعلام کرد در مورد آن 
دسته از واحد های تولیدی که برای پروژه ای وام گرفته و محل اجرای آن پروژه را در رهن 
بانک گذاشته اند، اگر چنانچه قیمت محل، کفاف پرداخت بدهی شرکت را می دهد، به 
همان بسنده کنند و سایر وثیقه ها را به اجرا نگذارند، نشان می دهد روند جانشینی تملک 

همچنان ادامه دارد و مشکلات زیادی به وجود آورده است.
تسهیل تسویه بدهی بدهکاران بانکی

بیستم آذر امسال اعلام شد که مجمع تشخیص مصلحت نظام قانون تسهیل تسویه 
بدهی بدهکاران شبکه بانکی کشور را تصویب کرده است. هر چند این قانون چیز تازه ای 
نیست و در سال های گذشته هم به کرات شاهد آن بوده ایم که از بانک ها درخواست 
شده از دریافت سود مرکب چشم بپوشند، اما تا به مرحله تصویب برسد جنجال های 
زیادی را پشت سر خواهد گذاشت. کارفرمایان می گویند این سود مرکب است که برخی 
از تولیدکنندگان را به خاک سیاه نشانده و اگر بناست شعار حمایت از تولید و تولید کننده 

را محقق کنیم باید فکری به حال آن کرد.
عدالتیان شهریاری می گوید: مساله؛ انباشت بدهی است که به دلیل سود مرکب 
ایجاد می شود. بانک ها هم در بسیاری موارد کاری ندارند که تولید و تولید کننده با بحران 
رو به روست. آنها پول شان را می خواهند و وقتی نمی توانند آن را دریافت کنند وثیقه ها را 

به اجرا می گذارند.
او با بیان اینکه بیایید بررسی کنیم چند واحد تولیدی به این دلیل تعطیل شده، چند 
کارگر بیکار شده اند و چند نفر به این دلیل به زندان رفته اند، عنوان می کند: در موارد 
زیادی شاهد هستیم به رغم تصویب قانون تسهیل تسویه بدهی بدهکاران بانکی، بانک ها 
به انحای مختلف از اجرای قانون سر باز می زنند و با ارائه طرح هایی بدهی های انباشته 

صاحبان بنگاه های تولیدی را بیشتر می کنند.
تعطیلی کارگاه، بیکاری کارگران

23 آذر امسال فتح الله بیات رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی ایران هم گفت: 
بانک ها باید از تولیدکنندگان حمایت کنند، چراکه مشکلات موجود باعث بدهکاری 

بسیاری از آنها شده است.
دومینوی نداشتن نقدینگی و سرمایه در گردش، گرفتن وام، ناتوانی در پرداخت اقساط 
وام، انباشت بدهی، ضبط شدن کارخانه از طرف بانک، تعطیلی کارخانه و بیکاری 
کارگران اتفاق آشنای این سال های حوزه تولید در ایران است. روند های موجود باعث 
شده وام هایی که برای بهبود وضعیت کسب و کار در نظر گرفته شده، عملا به گرفتاری 
تولیدکنندگان بینجامد و واحد های تولیدی را به تعطیلی بکشاند. در شرایطی که حال 
اقتصاد خوب نیست و ما با بیکاری فزاینده رو به رو هستیم باید فکری به حال واحد های 

تولیدی تحت تملک بانک ها کرد.
به دنبال مشکلاتی که معوقات بانکی برای واحد های تولیدی به وجود آورد، دادستان 
کل کشور گفت: هرچند بانک ها به دلیل اینکه پول مردم دست شان است حق دارند اما 

تعطیلی نباید اتفاق بیفتد؛ بلکه باید به نحوی مشکلات حل شود.
با وجود چنین تاکیداتی نباید فکر کرد که دیگر هیچ کارخانه  یا کارگاهی دچار جریان 

جانشینی تملیک نمی شوند.
دهم مهر امسال محمدرضا حسین زاده مدیرعامل بانک ملی هیچ واحد تولیدی 
به دلیل معوقات بانکی توقیف و تعطیل نمی شود، اما اگر به دلیل بروز اختلافات در 
گردانندگان واحد تولیدی یا تعطیلی تولید به هر دلیل فعالیت اقتصادی آن متوقف شود 

بانک برای جلوگیری از حیف و میل بیت المال آن موسسه را تملک می کند.
 این گفته می تواند نشان دهنده این باشد که هنوز هم روزنه ای برای بانک ها برای 
جانشینی تملیک وجود دارد. علاوه بر این طرح های موجود مانند تسهیل در تسویه 

بدهی که به تصویب مجلس رسیده، بیشتر موقتی هستند.
باید روند  موجود متوقف شود، یعنی بساط سود مرکب برچیده شده و از طرف دیگر نرخ 
سود تسهیلات بانکی برای تولیدکنندگان پایین بیاید. در غیر این صورت با ریزش بیشتر 

مشاغل، روز به روز افراد بیشتری به لشکر عظیم بیکاران می پیوندند.

گزارشی از گرفتاری تولیدکنندگان در باتلاقِ سود مرکب؛

چرخه مصادره اموال  توسط بانک ها هنوز قربانی می گیرد

رئیس بنیاد مستضعفان گفت: این نهاد برای سال گذشته، تاکنون ٦٧٠ میلیارد 
تومان مالیات پرداخت کرده است و سال آینده نیز یک هزار و ٦٠٠ میلیارد تومان 

مالیات پرداخت خواهد کرد.
»پرویز فتاح« روز سه شنبه در نشست خبری که در ساختمان بنیاد مستضعفان برگزار 
شد، افزود: به دلیل جایگزینی مالیات به جای نفت در بودجه سال آینده، مالیات بنیاد 

مستضعفان نیز افزایش یافته است.
فتاح به ارائه گزارشی از رقم پرداخت مالیات از سوی بنیاد مستضعفان گفت: رقم 

مالیات سال ٩٦ به طور کامل پرداخت شده است.
وی اینکه گفته می شود بنیاد معاف از مالیات است را تکذیب کرد و گفت تمام شرکت 

های بنیاد مستضعفان باید مالیات پرداخت کنند.
فتاح در عین حال از زیان ده بودن ٣٦ شرکت بنیاد در سال ٩٧ خبر داد و گفت: 
از تعداد ١٦٩ شرکت فعال بنیاد حدود ٣٦ شرکت زبان ده بودند که علت زیان دهی 

نوسانات نرخ ارز و افزایش قیمت دلار بوده است.
رئیس بنیاد مستضعفان گفت: این نوید را می دهیم که با اقدامات انجام شده وضعیت 

زیان شرکت های بنیاد در سال ٩٨ کاهش یابد.
فتاح در عین حال خبر داد که بعد از هشدار بنیاد برای بازپس گیری املاک مصادره 
شده توسط برخی افراد، یک هزار و 100 پرونده شکایت به قوه قضاییه ارسال شده 

است و با دستور رئیس قوه قضاییه اکنون در چند شعبه درحال بررسی است.
وی خبر داد که تاکنون ٦٠ درصد احکام صادر شده به نفع بنیاد مستضعفان بوده 
است و گفت: با اینکه املاک دست کدام فرد خاص است کاری نداریم و اگر ملکی 

مصادره شده باید بازپس داده شود.
وی اعلام کرد: یکی از برنامه های مهم ما باز پس گیری کاخ مرر از مجمع تشخیص 
مصلحت بود که سرانجام موفق شدیم و اکنون با هزینه بنیاد در حال بازسازی این مکان 
هستیم و اجناس باقی مانده در انبارها نیز به این مکان منتقل خواهد شد و بعد از مدت 

ها درب کاخ مرمر در دهه فجر امسال به روی مردم باز می شود.
فتاح خبر داد که موزه دفینه در میرداماد تهران نیز  با هزینه کلانی بازسازی شد و برای 

سال آینده افتتاح خواهد شد.
وی گفت: همچنین موزه خودرو بازسازی می شود و خودروهای تاریخی که دست 

برخی سازمانها است به این موزه منتقل می شود.
رئیس بنیاد مستضعفان از تکمیل موزه رامسر خبر داد و گفت: در سال آینده این موزه 
نیز به عنوان یکی دیگر از فعالیت های اقتصادی- فرهنگی بنیاد مستضعفان افتتاح 

می شود.
فتاح همچنین خبر داد که با تلاش های بنیاد مستضعفان تمام املاکی که توسط 
رضاخان به زور از مردم گرفته شده است تا سال آینده با سند به مردم تحویل داده می 

شود.
وی با اعلام اینکه تلاش بنیاد در شرایط تحریم بی اثر کردن تحریم ها است ادامه 
داد: برنامه بنیاد در ٩ ماهه نخست سال محقق شده است و درآمد بنیاد از محل فروش 

شرکت هایش امسال به رقم ٢٦ هزار میلیارد تومان رسیده است.

پرویز فتاح: 

بنیاد مستضعفان سال آینده ۱۶۰۰ میلیارد 
تومان مالیات می پردازد



چهار شنبه -چهارم دی ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4948 ورزشی6

حمیداستیلی: 
سخت ترین کار انتخاب ۲۳ بازیکن نهایی است

سرمربی تیم فوتبال امید با اشاره به آخرین وضعیت این تیم گفت: سخت ترین کار در این 
مرحله انتخاب بهترین نفرات برای حضور در مسابقات نهایی قهرمانی آسیا است.

»حمید استیلی« روز سه شنبه در گفت و گویی در خصوص آخرین شرایط تیم المپیک 
اظهار داشت: خوشبختانه شرایط بسیار خوبی در اردوی قطر داریم. روز به روز وضعیت تیم 
بهتر می شود، امکانات بسیار خوب و فوقالعاده ای در اختیار داریم. در خصوص بازیکنان 
هم خوشحالیم که همه نفرات را در اختیار داریم. البته »محمد محبی« و »علی شجاعی« 
با مصدومیت به اردو آمدند و هنوز شرایط لازم برای حضور در تمرینات گروهی را ندارند. 

امیدواریم در روزهای آتی آنها هم وارد کار تیمی شوند و بدون مشکل تمرین کنند.
وی افزود: شنبه آینده یک دیدار مهم برابر تیم المپیک قطر داریم. پیش از این دیدار هم 
تلاش کردیم تا با یکی از باشگاههای قطری بازی کنیم، اما به دلیل تعطیلات پایان سال،  
تمرینات همه تیم ها حتی دسته دوم هم تعطیل است. ترجیح میدهیم روز چهارشنبه 
در یک بازی درون تیمی جدی، بازیکنان را به 2 گروه تقسیم کنیم. از فدراسیون قطر 
درخواست کردیم داور رسمی برای این بازی معرفی کنند و می خواهیم شرایط کامل یک 
مسابقه جدی را ایجاد کنیم. با توجه به اینکه در فرصت باقیمانده باید به دنبال انتخاب 

گزینه ها در بعضی از پست ها باشیم این دیدار بسیار مهم است.
استیلی در خصوص فشار تمرینات تیم امید گفت: 2 هدف عمده در اردوی قطر داریم. 
ابتدا رسیدن به شرایط و وحدت تاکتیکی مورد نظر، همچنین بالا بردن توان بدنی بازیکنان. 
به همین دلیل مجبور می شویم فشار مضاعفی ایجاد کنیم. البته با دقت، مراقب وضعیت 
بازیکنان هستیم. تلاش می کنیم با ریکاوری مناسب آنها را در موقعیت خوبی قرار دهیم تا 

در معرض آسیب دیدگی قرار نگیرند.
داشت:  اظهار  امید  تیم  لژیونرهای  وضعیت  آخرین  پیرامون  المپیک  تیم  سرمربی 
هنوز  صیادمنش«  »الهیار  شرایط  ماست.  کنار  در  مهدی خانی«  »مهدی  خوشبختانه 
مشخص نیست که امیدواریم با کمک فدراسیون فوتبال در این بخش هم مشکلی نداشته 
باشیم و بتوانیم او را در اختیار بگیریم. با صیادمنش مدام در ارتباط هستم و می دانم 
وضعیت خوبی دارد و امیدوارم با شرایط خوبی به ما اضافه شود. همچنین پیگیر وضعیت 
»یونس دلفی« هستیم که اگر شرایط خوبی داشته باشد و مشکل مصدومیت نداشته باشد 

قطعا برای ما بازیکن تاثیرگذاری است.
وی گفت: انتخاب 23 بازیکن نهایی کار بسیار سختی است. هر شب با کادر فنی در 
این خصوص جلساتی داریم و ساعت ها صحبت می کنیم. تلاش ما این است که بهترین ها 
انتخاب شوند و در حق کسی ظلم نشود. بعضی از بازیکنان واقعا در یک سطح هستند و 
انتخاب گزینه نهایی بسیار سخت است. تلاش می کنیم با مشورت اعضای کادر بهترین 
تصمیم را بگیریم و اصطلاحا حق به حقدار برسد. در نهایت اگر موفقیتی حاصل شود 

پاداش آن برای همه 30 نفر پایانی است و هیچ تفاوتی وجود ندارد.

مهدی پاشازاده:

پنالتی گرفته می شد پرسپولیس را
 شکست می دادیم

سرمربی تیم فوتبال شهرداری ماهشهر گفت: از عملکرد شاگردانم مقابل پرسپولیس 
بسیار راضی هستم و اگر پنالتی ما گرفته می شد می توانستیم پرسپولیس را شکست 

دهیم.
مهدی پاشازاده اظهار داشت: تیم ما )شهرداری ماهشهر( بازی بسیار خوب و قابل قبولی 
مقابل پرسپولیس در جام حذفی ارائه داد و همه مردم دیدند که ما پایاپای با سرخ پوشان 
بازی کردیم. از عملکرد بازیکنانم کاملا رضایت دارم و گرچه نتیجه را به حریف واگذار کردیم، 

اما برنده واقعی این دیدار ما بودیم.
دروازه بان  و  می شد  گرفته  ما  پنالتی  اگر  داشت:  بیان  ماهشهر  شهرداری  سرمربی 
پرسپولیس اخراج می شد، کاملا ورق بازی به سود ما بر می گشت و قطعا پرسپولیس را 
شکست می دادیم. چون هم گل مساوی را می زدیم و هم پرسپولیس 30 دقیقه 10 نفره 

بازی می کرد. 
پاشازاده تصریح کرد: در آن صورت شرایط خیلی برای پرسپولیس سخت می شد چون 

بیرانوند را هم نداشتند و این هم مزیدی بر علت می شد. 
وی افزود: البته ما با همان شرایط هم به پرسپولیس فشار آوردیم و یکبار هم به تیرک دروازه 

آن ها زدیم و در مجموع شانس نیاوردیم وگرنه دروازه رقیب را باز می کردیم.
سرمربی شهرداری ماهشهر گفت: طوری مقابل یکی از بهترین تیم های ایران بازی 
کردیم که اگر بیننده تلویزیونی سوابق دو تیم را نمی دانست، ممکن نبود تصور کند 
تیمی که مقابل پرسپولیس بازی می کند از لیگ دو آمده و این بهترین اتفاق برای 

من و تیمم بود. 

 فیروزجا راهش را از شطرنج ایران جدا کرد
فیروزجا با پرچم فیده به مسابقات روسیه می رود

سوپر استاد شطرنج ایران تصمیم گرفته است تا در مسابقات قهرمانی جهان روسیه )جام 
ملک سلمان( با پرچم فیده با رقیبان مسابقه بدهد.

»علیرضا فیروزجا« نابغه شطرنج ایران و یکی از جوانترین سوپر استادهای شطرنج جهان 
بعد از اعزام نشدن تیم مردان ایران به مسابقات شطرنج قهرمانی جهان )سریع و برق آسا( 
که در روسیه برگزار می شود، تصمیم گرفت که با پرچم فدراسیون جهانی شطرنج )فیده( در 

این رقابت ها شرکت کند.  
این اقدام فیروزجا در حالی است که وی از چند ماه پیش به فرانسه رفته و در آن کشور 
زندگی می کند. پیش از این شایعاتی در مورد تغییر تابعیت این شطرنج باز مازندرانی مطرح 

می شد که فدراسیون آن را تکذیب کرد.
سارا خادم الشریعه، آتوسا پورکاشیان، شادی پریدر، میترا حجازی پور و مبینا علی نسب 

ترکیب بانوان اعزامی ایران به این مسابقات روسیه را تشکیل می دهند.
همچنین قرار بود که علیرضا فیروزجا، پوریا درینی، احسان قائم مقامی، پرهام مقصودلو، 
پویا ایدنی و محمد امین طباطبایی بازیکنانی بودند که قرار بود در قالب تیم آقایان راهی این 

مسابقات شوند که این اعزام لغو شد.
فیروزجا که کمتر از 17 سال سن دارد دومین شطرنج باز جوانی دنیا به شمار می رود که به 
عنوان سوپر استادی رسیده است. او 2 عنوان قهرمانی در المپیاد زیر 16 سال دنیا، عنوان 
قهرمانی تیمی آسیا، مدال طلای شطرنج برق اسای آسیا، مدال طلای میز یک مسابقات 
المپیاد زیر 16 سال، مدال طلای میز 6 قهرمانی تیمی جهان و قهرمانی در شطرنج جام 

فجر را در کارنامه دارد.
وی سال  گذشته 201۸ توانست در مسابقات قهرمانی جهان و در بخش سریع عنوان 

ششم را به خود اختصاص دهد.

 رئیس هیئت کشتی استان قم خبر داد؛

کسب مدال برنز کشتی آلیش جهان
 توسط کشتی گیر قمی

 رئیس هیئت کشتی استان قم از کسب مدال برنز کشتی آلیش جهان توسط روح الله 
نعمتیان، کشتی گیر قمی خبر داد.

نور  آلیش قهرمانی جهان در شهر  محسن وزیری اظهار داشت: رقابت های کشتی 
سلطان قزاقستان در حالی برگزار شد که استان قم در ترکیب تیم اعزامی مردان ایران به این 

رقابت ها یک نماینده داشت و صاحب یک مدال نیز شد.
وی افزود: روح الله نعمتیان کشتی گیر قمی که پیش از این بارها برای کشتی قم افتخار 
آفرینی کرده است در این مسابقات نماینده ایران در وزن 60 کیلوگرم بود که توانست مدال 

برنز را برای کشورمان به ارمغان بیاورد.
رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: در این رقابت ها روح الله نعمتیان در اولین مسابقه 
خود 6 بر صفر حریفی از استونی را از پیش رو برداشت اما شکست در مسابقه نیمه نهایی 
برابر نماینده قدرتمند قرقیزستان سبب شد دست نعمتیان از طلای کشتی آلیش جهان 

کوتاه بماند.
وزیری بیان داشت: این کشتی گیر با اخلاق قمی در دیدار رده بندی از سد نماینده هلند 
گذشت تا مدال برنزی با ارزش را کسب کند و این مدال برنز، دومین مدال برنز نعمتیان از 
مسابقات جهانی آلیش محسوب می شود چنان که وی در سال 2016 نیز برنز آلیش جهان 

را به دست آورده بود. 
وی عنوان کرد: قم یکی از استان های سازنده کشتی گیر در کشور هم در بخش فرنگی و 
هم در بخش آلیش است و تلاش مجموعه مربیان ما در بخش پایه به ارتقای جایگاه قم در 
میان استان های کشور انجامیده است که نتیجه نهایی آن افتخارات بی بدیل برای ورزش 

قم بوده است.

باشگاه استقلال در حالی 11 شرط استراماچونی برای بازگشت به این تیم را منتشر 
کرد که خود این سرمربی ایتالیایی، این شروط را دروغ و جعلی خوانده است. این 

یعنی یک طرف ماجرای استقلال و استراماچونی دروغ می گویند.
بیش از دو هفته پیش بود که آندره آ استراماچونی، سرمربی استقلال به بهانه دیر 
شدن پرداخت حقوقش و مشکلاتی که نحوه پرداخت استقلالی ها در ایتالیا برای 
کرد.  پایتخت  آبی های  با  قراردادش  طرفه  یک  فسخ  به  اقدام  بود،  شده  ایجاد  او 
استراماچونی پس از این اتفاق غیرمنتظره اعلام کرد که اگر باشگاه استقلال بتواند 
راهی قانونی برای پرداخت حقوق او پیدا کند، بلافاصله به ایران بازمی گردد و به 
کارش در ایران ادامه می دهد. همین موضوع باعث شد که باشگاه استقلال به کمک 
ارگان های مختلف به تکاپو بیفتند که خواسته سرمربی محبوب آبی های پایتخت 
را برآورده کنند تا حداقل از زیر فشار هواداران استقلال خارج شوند. در نهایت این 
اتفاق هم رخ داد و اواخر هفته گذشته، 160 هزار دلار از مسیر قانونی به حساب 

استراماچونی واریز شد تا همه منتظر بازگشت این سرمربی ایتالیایی به ایران باشند.
با این حال پس از پرداخت مطالبات استراماچونی، خبری از او نشد تا این که باشگاه 
استقلال روز دوشنبه ادعا کرد که وکلای این مرد ایتالیایی، 11 شرط را برای بازگشت او 
به ایران مطرح کرده اند. دو شرط عجیب و سخت در بین این 11 شرط، پرداخت تمام 
470 هزار یورو، مبلغ قرارداد استراماچونی بلافاصله پس از امضای قرارداد جدید و 
تامین 900 هزار دلار برای جذب بازیکن جدید در فصل نقل وانتقالات زمستانی که این 
جذب بازیکن باید در انحصار استراماچونی باشد و او تصمیم می گیرد که چه بازیکنی 

باید به استقلال بیاید.
نکته عجیب درباره مطرح کردن این شروط چندگانه از سوی استراماچونی - که 
باشگاه استقلال آن را منتشر کرد - این است که او بارها عنوان کرده بود که فردای 
پرداخت مطالباتش از راه قانونی به ایران برمی گردد اما نه تنها این اتفاق رخ نداد، بلکه 

حالا با شروط جدید و عجیبی وارد مذاکره با باشگاه استقلال شده است.

با فرض بر این که اطلاعات منتشر شده از سوی باشگاه استقلال صحت داشته 
باشد، شاید بتوان گفت، مشکلاتی که سوء مدیریت در استقلال برای استراماچونی 
ایجاد کرده بود باعث شده که او درباره آینده  همکاری اش با آبی های پایتخت نگران 
باشد و چنین شروط سختی را مطرح کند اما باید به این نکته هم توجه کرد که در 
هیچ کجای دنیا، چنین شروطی از سوی سرمربیان پذیرفته نمی شود به طوری که 
تمام حقوق ها براساس تقویم پرداخت می شود نه یک جا. در بحث نقل وانتقالات 
هم سرمربی تنها گزینه هایش را به باشگاه معرفی می کند تا باشگاه اقدام به مذاکره 
با بازیکنان مدنظر سرمربی کند و هیچ باشگاهی در دنیا، مبلغی را به سرمربی اش 

نمی دهد که او تمام کارهای نقل وانتقالاتی را انجام دهد.
به همین دلیل سوالاتی در ذهن هواداران استقلال ایجاد می شود؛ این که آیا عشقی 
که استراماچونی در این دو هفته نسبت به استقلال بیان کرده، واقعی بوده است؟ اگر 
واقعی بوده چرا چنین شروطی که می دانسته استقلال به احتمال زیاد توانایی عملی 
کردن آن ها را ندارد، گذاشته است؟ این که بر اساس چه متر و معیاری باشگاه استقلال 
باید با خواسته های عجیب استراماچونی موافقت کند؟ شروطی که طبق گفته وکلای 

این سرمربی ایتالیایی "غیرقابل مذاکره" است!
ماجرا جایی عجیب تر از شروط استراماچونی می شود که او روز سه شنبه در صفحه 
کرده  عنوان  استقلال  به  بازگشت  برای  مجدد  تمایل  ابراز  ضمن  خود  اجتماعی 
اطلاعاتی که دیشب منتشر شده، دروغ و جعلی است. استراماچونی همچنین 
صحبت های فتح الله زاده، عضو هیات مدیره استقلال مبنی بر اینکه سرمربی ایتالیایی 
استقلال خواهان افزایش 130 هزار دلاری قراردادش شده را تکذیب کرد تا ابهامات 
دوچندان شود. این ادعای استراماچونی به این معنی می تواند باشد که در باشگاه 
استقلال کسانی هستند که نمی خواهند استراماچونی به کارش در استقلال ادامه 
دهد و به دنبال پیاده کردن برنامه های خودشان با کادر فنی جدید هستند. به همین 
دلیل اگر ماجرا از این جنبه صحت داشته باشد، باید مشخص شود چه کسانی مخالف 

بازگشت استراماچونی هستند.
چه  که  شود  شفاف سازی  استقلال  هواداران  برای  باید  ماجرا  صورت  دو  هر  در 
کسی راست می گوید. اگر مدیران استقلال راست می گویند، تصمیم عاقلانه این 
است که قید استراماچونی را بزنند و به سراغ گزینه های جانشینی او بروند. اگر هم 
استراماچونی راست می گوید، برای هواداران استقلال مشخص شود که چه کسی در 
باشگاه به ادامه همکاری این سرمربی ایتالیایی در استقلال تمایل ندارد و همچنین 

شرایط برای بازگشت استراماچونی به استقلال فراهم شود.
در هر حال، تیم و هواداران استقلال هستند که در این ماجرا فریب خورده  و متضرر 
شده اند و پس از دور شدن از صدر جدول که با چنگ و دندان به دست آورده بودند، 

روزهاست که با نگرانی به آینده فکر می کنند.

کدام طرف دروغ می گوید؟

استراتژی "فریب" در ماجرای استرا و استقلال

بهترین  بیرانوند  که  می دانیم  همه  گفت:  پرسپولیس  بان  دروازه 
دروازه بان آسیاست و این را بارها ثابت کرده است؛ ما مشکلی بین ما 

وجود ندارد و رفتار بیرانوند نیز با من در این مدت تغییر نکرده است.
بوژیدار رادوشویچ دروازه بان کروات تیم فوتبال پرسپولیس درباره دیدار 
با شهرداری ماهشهر که منجر به صعود سرخپوشان به نیمه نهایی جام 
اما بسیار مشکل.  بود  بازی خیلی خوبی  اظهار داشت:  حذفی شد 
مسابقات بسیار فشرده هست و هر  چهار روز یک بازی داریم و مجبور 
بودیم سفرهای زیادی نیز انجام دهیم. به همین دلیل، دیدار بسیار 

دشواری بود.
وی درباره جو ورزشگاه تختی آدابان خاطرنشان کرد: جو بسیار خوبی 
وجود  به  را  فوق العاده ای  شرایط  آبادان  در  همیشه  ما  هواداران  بود. 
می آورند و از ما حمایت می کنند. اما از قسمت دیگر شاهد پرتاب سنگ 
بودیم که اصلا جای این چیزها در فوتبال نیست. فوتبال یک ورزش 

زیباست و این حرکات زیبایی اش را از بین می برد. امیدوارم دیگر در هیچ ورزشگاهی شاهد چنین اتفاقاتی نباشیم.
دروازه بان پرسپولیس درباره صحنه مشکوک به پنالتی در نیمه دوم که به نظر می رسید او مرتکب خطا شده است گفت: آن صحنه 
اصلا پنالتی نبود چرا که اصلا برخوردی با بازیکن حریف نداشتم. به جرات می توانم بگویم هیچ برخوردی نبود که داور بخواهد پنالتی 

بگیرد. تصمیم داور کاملا درست بود و مطمئن باشید که پنالتی رخ نداد.
وی درباره ثبت ششمین کلین شیت در ششمین بازی اش برای پرسپولیس در این فصل اذعان داشت: ما یک تیم هستیم. هر اتفاقی 
رخ می دهد برای تیم است. باید از سید جلال، شجاع خلیل زاده، محمد حسین کنعانی زادگان و بقیه مدافعان تیم تشکر کنم. ثبت 

کلین شیت یک اتفاق کاملا تیمی است و بدون کمک دیگر بازیکنان به دست نمی آید.
گلر کروات سرخپوشان تهرانی درباره میزان آمادگی اش تصریح کرد: من آماده هستم تا هر زمان تیم لازم داشت کمک کنم. سعی 

کردم تا همیشه آماده باشم وهروقت که لازم بود کمک کنم.
رادوشویچ در پایان درباره مشکلش با علیرضا بیرانوند و اینکه رفتار این دروازه بان با او تغییر کرده است گفت: من و بیرانوند باهم 
دوست واقعی هستیم. این نظر مربی است که تصمیم بگیرد چه کسی در درون دروازه بایستد. همه می دانیم که بیرانوند بهترین 
دروازه بان آسیاست و این را بارها ثابت کرده است. در تمرینات به هم کمک می کنیم و رابطه خوبی داریم. مشکلی بین ما وجود ندارد 

و رفتار بیرانوند نیز با من در این مدت تغییر نکرده است.

 گابریل کالدرون سرمربی پرسپولیس ، شروطش برای ادامه همکاری 
با این باشگاه را اعلام کرد. این شروط شامل پرداخت قراردادش، اقدام 
باشگاه در نقل و انتقالات زمستانی و همچنین برپایی اردوی قطر است. 
سرمربی پرسپولیس در صحبت هایش از بدقولی باشگاه پرسپولیس به 

شدت انتقاد کرد.
کالدرون در بخشی از صحبت هایش با بیان اینکه باشگاه به تعهدات 
مالی اش نسبت به وی عمل نکرده، گفت: شرایط من هم همانند 
استراماچونی سرمربی استقلال است ولی به خاطر ارزش هایی که به 

آن احترام می گذارم، کارم را ادامه دادم.
سرمربی پرسپولیس به مارک ویلموتس سرمربی تیم ملی هم اشاره 
کرد و افزود: سرمربی تیم ملی چند روز قبل از بازی با عراق به ایران 
می آید ولی من دنبال این نیستم که به خاطر پول با آینده فوتبال ایران 

بازی کنم.
کالدرون یادآور شد: تا 27 دسامبر )جمعه این هفته 6 دی( به پرسپولیس مهلت می دهم که مشکلات مالی را حل کند. باشگاه بدقولی 
کرده است. وقتی بعد از توافق در استانبول به آرژانتین رفتم و به ایران برگشتم، 100 هزار دلار از قرارداد مرا کم کرده بودند. از این کار 

مسئولان پرسپولیس خوشم نیامد.
وی در ادامه با انتقاد از باشگاه پرسپولیس گفت: قراردادی که با پرسپولیس بستم 40 درصد قراردادهای سابقم بوده است. باشگاه 

پرسپولیس گفت در پاداش ها، 100 هزار دلار قراردادت را جبران می کنیم که این کار را هم نکردند و این کار را دوست ندارم.
سرمربی پرسپولیس با بیان اینکه باشگاه به آژانس های هواپیمایی بدهکار است، گفت: برای همین باید پول بلیت سفر به آرژانتین را 

از جیب خودم بدهم.
کالدرون ادامه داد: مشکلات زیادی داریم از جمله اینکه مربی دروازه بان های ما 6 ماه است در ورزشگاه شهید کاظمی می خوابد.

وی در بخش دیگری از صحبت هایش شروطش برای ادامه همکاری با پرسپولیس را عنوان کرد و با بیان اینکه شنبه از ایران می رود، 
گفت: باشگاه قبل از بازگشت من به ایران باید طلب هایم راپرداخت کند و تکلیف اردوی قطر هم مشخص شود. وضعیت اردوی قطر 
مشخص نیست و مسئولان مدام می گویند »ان شاءالله«. این روش کاری باید تغییر کند. دو سه بازیکن هم می خواهم و اگر شرایطم 

اجرا نشود، به ایران بر نمی گردم.
سرمربی پرسپولیس تاکید کرد: در مدت زمان کارم در فوتبال هیچ کجا چنین تجربه ای نداشته ام.

بوژیدار رادوشویچ:

بیرانوند بهترین دروازه بان آسیاست
افشاگری کالدرون علیه پرسپولیس

 شروطم انجام نشود من هم برنمی گردم!

مربی اسبق استقلال گفت: آبی پوشان سه بازی بدون سرمربی 
به میدان رفتند و این رکورد باید در گینس ثبت شود اما حقیقت 
این است که مدیران باشگاه نتوانستند برای استراماچونی جانشین 

انتخاب کنند؛ هر کسی جای او می آمد بدبخت می شد.
»بهتاش فریبا« از شرایط این  روزهای استقلال حرف زد. او از 
شانس  و  استراماچونی«  »آندره آ  رفتن  سرمربی،  بدون  استقلال 
قهرمانی آبی پوشان در لیگ برتر حرف زد. گفت و گوی خبرنگار ایرنا 
با مربی استقلال را در زیر می خوانیم. سه بازی بدون سرمربی، این 

برای اولین بار در تاریخ باشگاه استقلال اتفاق افتاد ...
اتفاقی که در هفته های اخیر برای استقلال رخ داد در فوتبال 

جهان بی سابقه بوده و باید نام استقلال را در گینس ثبت کرد.
این اتفاق به اعتبار و نام استقلال لطمه وارد نمی کند؟

از همان روز اولی که در کمیته فنی باشگاه استقلال حضور داشتیم 
و همان طور که می دانید تعطیل شد، بارها و بارها به مدیران وقت 
استقلال اعلام کردیم یک مربی ایرانی را در کنار استراماچونی قرار 
دهید تا تجربه کسب کند و بتواند در کنار این مربی ایتالیایی آموزش 
ببیند اما متاسفانه به این توصیه گوش نکردند و امروز چوبش را 
می خوریم. اگر یک مربی ایرانی روی نیمکت استقلال حضور داشت 

در روزهایی نبود استراماچونی، می توانست به این تیم کمک کند.
استراماچونی مخالف دستیار ایرانی بود و این موضوع را 

به اطلاع مدیران استقلال رسانده بود.
این موضوعی است که احتیاج به بحث دارد و مدیران استقلال 
باید زمانی که می خواستند با استراماچونی قرارداد همکاری امضا 
قید  قرارداد  در  بندها  از  یکی  عنوان  به  را  ایرانی  دستیار  کنند، 

می خواهند  وقتی  و  است  همین طور  تیم ها  تمام  در  می کردند. 
یک مربی استخدام کنند باشگاه مربی جوانی را در کنارش قرار 
می دهند تا از تجربیات وی به بهترین شکل ممکن استفاده کند. 
حتی یادم می آید در نشست کمیته فنی جمله ای را به امیرحسین 

فتحی )مدیرعامل مستعفی استقلال(  گفتیم.
چه جمله ای؟

به او گفتیم تا ابد که نمی توانیم مربی خارجی داشته باشیم و هر 
طور شده یک استقلالی جوان را در کنار استراماچونی قرار دهید.

پاسخ فتحی به این پیشنهاد چه بود؟
او گفت حتما این کار را انجام می دهد اما چنین اتفاقی نیافتاد. آن 
روزها به حرف کمیته فنی استقلال گوش نکردند تا کار به امروز بکشد.

استقلال را بدون استراماچونی چطور دیدید؟
همان روزی که استراماچونی از ایران رفت، من در مصاحبه ای 
گفتم تا سه بازی استقلال با تفکرات او به میدان خواهد رفت و بعد از 
آن است که مدل و روش بازی استقلال تغییر می کند. خب در این 
سه بازی اخیر نداشتن تمرکز و آسیب پذیری روحی و روانی در بین 
بازیکنان کاملا مشهود بود. ما ایرانی ها تاکتیک پذیر نیستیم و این 
واقعیت است. در ایران وقتی یک مربی نتواند بالای سر تیم باشد به 
چند هفته هم نمی کشد، تاکتیک های سرمربی به فراموشی سپرده 
می شود. البته باید به موضوع دیگری که در استقلال به وجود آمد و 

زنگ خطر بزرگی را برای این تیم به صدا درآورد، اشاره کنم.
چه موضوعی؟

اینکه بعد از بازی و در رختکن تیم درگیری پیش می آید و بازیکن 
با مسوول تیم جر و بحث می کنند. این اتفاقات به خاطر این است 

که استقلال بزرگ تر ندارد و اوضاع روحی روانی بازیکنان کاملا به 
هم ریخته است.

به نظر قرار است استراماچونی به ایران بازگردد.
باشگاه استقلال پولش را پرداخت کرده و موانع انتقال پول از 
مجاری قانونی حل شده است و او از این بابت مشکلی نخواهد 
داشت. حالا باید مسوولان باشگاه استقلال از وی بپرسند چه زمانی 
به ایران باز می گردد؟ تا زمان از دست این تیم نرود. البته با توجه به 
اینکه سال نو میلادی در پیش است او می تواند چند روزی بیشتر 

در ایتالیا بماند.
و اگر نیامدن های وی ادامه داشت چطور؟

مدیران  سوی  از  سریعتر  هرچه  باید  که  است  موضوعی  این 
که  همان طور  شود.  گذاشته  میان  در  استراماچونی  با  استقلال 
گفتم تاریخ دقیق حضور او در ایران مشخص شود وگرنه باید تصمیم 

دیگری گرفته شود.
باشگاه استقلال هفته پیش به استراماچونی فرصت 24 
ساعته داد، )اسماعیل( خلیل زاده اعلام کرده بود ایمیلی برای 
استراماچونی ارسال کردیم که 24 ساعت منتظر وی خواهیم 

ماند در غیر این صورت تصمیم دیگری می گیریم.
خب تصمیم سختی بود که بخواهند جانشین استراماچونی را 
از  انتخاب کنند. استراماچونی مربی است که در بین هواداران 
محبوبیت زیادی برخوردار است و همه خواهان بازگشت او به ایران 
هستند. با توجه به این شرایط، گزینه ایرانی هرگز حاضر نمی شد 
به استقلال بیاید و کنار گذاشتن استرا برای مدیران استقلال کار 
دشواری بود. از این رو بهترین کار مذاکره با وی برای بازگشت بود. 

خیلی ساده بگویم، »هر کسی که جای استراماچونی روی نیمکت 
استقلال می نشست با اولین شکست بدبخت می شد.«

قبول دارید رفتار استراماچونی برای رفتن غیر حرفه ای 
بود و او می توانست زمان بهتری را انتخاب کند؟

من اولین نفری بودم که به به نحوه رفتن استراماچونی اعتراض 
کردم اما اینجا باید یک پرانتز باز کنم و بگویم او یک مربی حرفه ای 
است که برای پول کار می کند. حساب وی در ایتالیا بسته شده 
است و همه می دانند که در اروپا اگر فردی قتل انجام دهد شاید 
به 2 سال حبس محکوم شود اما اگر از پرداخت مالیات فرار کند 
به حبس طولانی مدت محکوم می شود و او به خاطر این شرایط 

ناراحت شد اما...
اما چی؟

یک مربی به غیر از مسائل مالی با بازیکنان رابطه احساسی و 
باید می ماند.  این ها به کنار؛ مگر  عاطفی دارد و استراماچونی 
خود او نگفته بود که به بچه نابینا قول قهرمانی داده بود، به خاطر 
او می ماند؛ و بعد از پایان نیم فصل می رفت. بهتر بود به مسوولان 
استقلال یک فرصت 10 روزه برای حل مشکلات مالی اش می داد و 
در غیر اینصورت تصمیم دیگری می گرفت. این کار به مراتب بهتر از 

این بود که صبح بازی با پیکان ایران را ترک کند.
در ادامه راه این استقلال را مدعی قهرمانی می دانید؟

اگر تمرینات استقلال به موقع برگزار شود و این تیم در ادامه لیگ 
برتر دوباره حاشیه ای سراغش نیاید بازهم مدعی قهرمانی خواهد 
بود. تیمی که بعد از چند سال شانس زیادی برای تصاحب جام دارد 

حیف است به حال و روز خود رها شود.

بهتاش فریبا: 

سه هفته بدون سرمربی؛ استقلال باید در گینس ثبت جهانی شود

رییس فدراسیون بسکتبال با اشاره به اینکه »مهران شاهین طبع« تا پایان المپیک سرمربی 
تیم ملی ایران است تصریح کرد: هدف گذاری ما حضور در جمع هشت تیم برتر المپیک است 
و با تدارکات خوب می توانیم نتیجه مناسب کسب کنیم. »رامین طباطبایی« دیروزبعد از 2 
سال نشست خبری برگزار کرد و در جمع خبرنگاران اظهار داشت: باید قبول کنم که ارتباط 
با رسانه ها باید بهتر شود و ما نشست های بیشتری داشته باشیم. بسکتبال برای خبرنگاران 
است و باید یک زمان بندی و تقویم مناسب داشته باشیم تا نشست ها با اهالی رسانه انجام شود. 
وی درباره تغییر و تحولات مدیریتی در فدراسیون خاطرنشان کرد: یکسری تغییرات به دلیل 
قوانین است. به طور مثال باید مدرک تحصیلی لیسانس به بالا باشد و فردی که این مدرک را 
ندارد، نمی تواند به کارش ادامه بدهد. یا فردی وارد کار می شود و بعد پیشنهاد بهتر دارد و می 
رود. تغییرات براین اساس بوده. رییس فدراسیون بسکتبال درباره امکانات تیم ملی در مسیر 
المپیک بیان کرد: وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک به رشته های المپیکی کمک می کنند 
اما ما منتظر بودجه دولتی نیستیم و حامی مالی داریم. دیدارهای تدارکاتی مشخص شده 
است. از کشورهایی دعوت نامه داریم تا بتوانیم برای المپیک آماده شویم و بهترین تدارکات را 
انتخاب می کنیم. مشکل خاصی  برای اجرا نداریم و برنامه ای که کادر فنی لازم داشته باشد را 
اجرایی می کنیم. وی در پاسخ به این سوال که چرا از بخش بانوان حمایتی انجام نشده گفت: 
مطابق تقویم آسیایی و جهانی پیش می رویم. در تیم پنج نفره برنامه کم است ولی در برنامه ها 
شرکت می کنیم. هم به دنبال کیفی سازی هستیم و هم کار کمّی می کنیم. تقویم آسیایی 
مدون نیست و گاهی برای ما مشکل ساز می شود. با این وجود سعی کرده ایم با تمام مشکلات 
و محدودیت ها کارها را انجام دهیم. بودجه لازم در اختیار بانوان قرار دادیم و برنامه ها انجام شد. 
اجازه نداریم در کارشان خلل ایجاد شود. از وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک برای بودجه 
بانوان هم درخواست داشتیم. رییس فدراسیون بسکتبال درباره وضعیت کمیته فنی گفت: 
طبق برنامه هایی که داریم جلسه کمیته فنی هم تشکیل می شود. جلسات زیادی داشتیم و 

این کمیته کار خودش را انجام می دهد. شورای راهبردی هم تشکیل شده و کارهایش را انجام 
می دهد. با توجه به اینکه آبکاریان و حیات پور رفتند، پیام سیفی زاده و نوروزی کارشان را انجام 
می دهند. در بخش بانوان نیز خانم طهماسبیان هستند و کار در بخش مسابقات و داوری پیش 
می رود. پیام سیفی زاده رییس کمیته مسابقات و داوران است که 2 نفر مسوول دپارتمان داوران 
و مسابقات هستند. وی درباره هیات رییسه فدراسیون اذعان داشت: نایب  رییس هنوز انتخاب 
نشده است. ناظمی را هم برای هیات رییسه بسکتبال پیشنهاد کرده ایم که به نظرم در بخش 
رسانه می تواند به ما کمک زیادی کند. طباطبایی درباره سرنوشت کادر فنی گفت: سرمربی 

تیم ملی »مهران شاهین طبع« است. برای تقویت کادر فنی اَبایی از جذب مربی خارجی 
نداریم. اما فعلا ترجیح می دهیم با مربی ایرانی کار کنیم. آمار می گوید او می تواند به کارش 
ادامه دهد. ما با باشگاه ها صحبت هایی داشته ایم که مربی خارجی تمرین دهنده خوب جذب 
کنند که بسکتبال از آنجا رشد کند. بسکتبال ما نیاز به علم روز دارد و به نظرم این نیاز اکنون در 
باشگاه ها بیشتر احساس می شود. وی درباره مسائل داوری نیز تصریح کرد: سعی کردیم که 
یک سیستم درست در داوری درست کنیم که برخلاف گذشته همه داوران رشد کنند. در بحث 

بین المللی ضعف داشتیم. باید این مشکل حل شود که چرا داور ما در جام جهانی نیست.

رییس فدراسیون بسکتبال:

 » شاهین طبع« تا پایان المپیک سرمربی تیم ملی است 
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میانه  از  که  رئیسی«   حجت الاسلام والمسلمین »سیدابراهیم 
اسفند سال 97 به عنوان هفتمین رئیس قوه قضائیه جمهوری 
اسلامی مشغول به کار شد اصلی ترین و جدی ترین رویکرد خود را 
معطوف به مبارزه همه جانبه با فساد چه در درون و چه در بیرون این 

قوه عنوان کرده است. 
رئیس دستگاه قضا بیست وهشتم مردادماه امسال در جلسه 
شورای عالی قوه قضائیه در این باره گفت: »مصمم هستیم که با 
همه افراد حتی یقه سفیدها که فکر می کنند خط قرمز هستند و 
می توانند قانون را با استفاده از روابط و نفوذ خود دور بزنند، برخورد 
کنیم. ما در برخورد با مفاسد، هیچ خط قرمزی جز اجرای قانون 

نمی شناسیم.«
تاکید رئیسی بر اینکه قوه قضاییه در برخورد با مفاسد هیچ خط 
قرمزی را نمی شناسد در شرایطی که افکار عمومی هر از چندگاه 
با خبری تازه در خصوص مفاسد کوچک و بزرگ اقتصادی روبه رو 
در  جامعه  نگرانی  از  می تواند  که  است  به جا  تاکیدی  می شود، 
که  شرایطی  در  اقتصادی  متخلفان  با  قاطع  برخورد  خصوص 
به  دست  معیشتی  و  اقتصادی  چالش های  با  مردم  از  بسیاری 
گریبانند، بکاهد. در این میان نکته بسیار مهمی که قوه قضائیه باید 
در برخورد با مفاسد هرچه بیشتر مورد توجه قرار دهد، حفظ رویکرد 
فراجناحی در برخورد با فساد به ویژه جرایم اقتصادی است چرا که 
در پیشگاه قانون باید با همگان یکسان برخورد شود؛ آنگونه که بند 
چهاردهم از اصل سوم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران بر 
تامین حقوق همه جانبه افراد از زن و مرد و ایجاد امنیت قضایی 

عادلانه برای همه و تساوی عموم در برابر قانون تاکید دارد.
تاملی بر عملکرد قوه قضائیه در زمینه مبارزه با مفاسد اقتصادی 
در کمتر از یک سالی که از تغییر ریاست این قوه می گذرد، نشان 
می دهد به موازات برخورد با سلاطین برهم زننده نظم اقتصادی و 
تاراج گران منافع عمومی، فعالیت مسئولان سیاسی و پیرامونیان 

آن ها نیز از نظر دستگاه قضا دور نمانده است.
نیز  قوه  داخل  در  افراد  برخی  با  برخورد  حتی  زمینه  این  در 
فراوانی  امیدهای  و  داشته  جامعه  در  زیادی  مثبت  بازتاب های 
را برانگیخته است اما در این میان برخی ناظران بر این باورند که 
به جناحی  نزدیک  افراد  اقتصادی  تخلفات  پرونده  به  رسیدگی 
خاص، با حاشیه هایی کمتر یا در سکوت خبری پیش می رود. اینها 
همه موجب شده که در ماه های اخیر برخی انتقادات نیز نسبت به 
عملکرد قوه  قضائیه در برخورد با مفاسد اقتصادی از سوی برخی 

کارشناسان و فعالان سیاسی مطرح شود.
آنچه موجب تقویت این گزاره شده، جنجال و حواشی بسیاری 
است که مرتبط با پرونده برخی افراد منتسب به جناحی دیگر یا 
وابستگان آنان حتی در مراحل اولیه بررسی های قضایی و طرح 
و  پرونده های بسیار مهم  اتهامات شکل می گیرد؛ در حالی که 
چالشی که نگاه های بسیاری به آن دوخته شده با چراغی خاموش، 
سرعت پایین یا سمت وسویی نامعلوم در دست اقدام قرارگرفته 

است.
اگرچه قوه قضائیه طبق اصل تفکیک قوا در جمهوری اسلامی، 
در برخورد با جرایم قضائی باید عملکردی مستقل داشته باشد و 
به خودی  اقتصادی  با مفاسد  مبارزه  برای  این قوه  عزم کنونی 
خود گامی مهم در جهت احقاق حقوق ملت به شمار می رود اما، 
به  تاکنون  اقتصادی  با مفاسد  مبارزه  روندهای شکل گرفته در 

گونه ای پیش رفته که برخی انتقادها را برانگیخته است.
نهاوندیان«  امسال  »محمد  آذرماه  هجدهم  زمینه،  همین  در 
معاون اقتصادی رییس جمهوری، در سخنانی، بر کنار گذاشتن 
مباحث جناحی و سیاسی در مبارزه با فساد تاکید کرد و گفت:  »اگر 
اجازه دهیم شکاف های سیاسی وارد موضوع مبارزه با فساد شوند، 
نمی توانیم در مبارزه با فساد موفق عمل کنیم؛ چرا که اگر مبارزه با 
فساد شکل جناحی و سیاسی به خود گرفت و از شکل ملی خارج 

شد، قطعا منتفعان مانع اقدام ریشه ای می شوند.«
دفتر  رئیس  واعظی«  »محمود  آبان ماه  هم  دوم  و  بیست 
رئیس جمهوری در حاشیه جلسه هیات وزیران با اشاره به اعلام قوه 
قضاییه مبنی بر برکناری »پنج شش قاضی فاسد«، صراحتا نظر داد 
که »حق مردم است بدانند که این قضات اخراج شده چه کسانی 

هستند.«
وی همچنین خواستار انتشار جزییات محاکمه این قضات شد و 

اضافه کرد: »اگر فساد انجام داده اند مانند بقیه شفاف شود.«
مشاور  آشنا«  »حسام الدین  واعظی،  سخنان  از  پیش 
رئیس جمهوری نیز در خصوص خبر بازداشت چند قاضی، در 
این  احکام  و  سوابق  و  »نام  بود:  نوشته  خود  توئیتری  حساب 
امکان  اجازه دهید مردم  و  اعلام کنید  را  برکنار شده  ناقاضیان 

شکایت و درخواست رسیدگی به تخلفات آنها را داشته باشند.«
»محمد خوش چهره« اقتصاددان نیز اواسط آذرماه سال جاری 
در گفت وگو با روزنامه »ایران«، در انتقاد از آنچه رویکرد جناحی قوه 
قضائیه نسبت به متخلفان اقتصادی خواند، اظهار داشت: مطالبه 
مبارزه با فساد، ابزار سوءاستفاده و برخوردهای جناحی و حزبی 

شده و حتی برای مبارزه با رقیب اقتصادی استفاده می شود.
از این رو و با توجه به برخی نگرانی های مطرح شده در خصوص 
لزوم فراگیری و فراجناحی بودن نحوه برخورد قوه قضاییه با مفاسد، 
به نظر می رسد مسئولان و تصمیم گیرندگان در این قوه باید هرچه 
بیشتر به سمت و سوی شفافیت حرکت کنند و در معرفی و محاکمه 
مفسدان اقتصادی برخورد یکسانی با افراد از جناح های مختلف 
داشته باشند تا در این زمینه شبهه ای برای افکار عمومی باقی 

نماند.
این روزها افکار عمومی به شدت در خصوص مفاسد اقتصادی 
حساس است و رسیدگی به سلامت مالی مسئولان و نخبگان 
سیاسی از سوی قوه قضائیه اقدامی فی نفسه ضروری است. در 

همین حال، توجه به سلامت و تعهد مسئولان با توجه به هنجارها 
و آموزه های دینی در نظام جمهوری اسلامی ضرورت مضاعف 
می یابد. در این میان آنچه در مورد رسیدگی به مفاسد سیاسیون 

اهمیت دارد، رسیدگی حساس و دقیق به این موارد است.
امروزه به دلیل افزایش فشارهای معیشتی و همچنین گردش 
آزاد اطلاعات به مدد رسانه های اجتماعی فراگیر، مردم نسبت به 
عملکرد مسئولان و به طور خاص پرونده های فساد و ویژه خواری 
به  پاسخی  منتظر  همواره  عمومی  افکار  و  شده اند  حساس تر 
یا  مسئولان  برخی  مالی  مسائل  خصوص  در  مطرح  شبهات 

وابستگانشان هستند.
تازه ترین این موارد اظهارات وزیر بهداشت است که می گوید 134 
دانشجوی آقازاده و خانم زاده را که از طریق پول و جایگاه والدین 
خود وارد دانشگاه شده بودند، از دانشگاه بیرون کردیم. پس از 
این سخنان بود که بسیاری خواستار اعلام نام و نسبت رانتی این 

دانشجویان اخراجی از سوی وزیر بهداشت شدند.
در چنین فضایی، اگر مبارزه با مفاسد فراگیر نباشد و از سوی 
بی فایده است  تنها  نه  نشود،  قلمداد  فراجناحی  افکار عمومی 
بلکه بی اعتمادی عمومی نسبت به دستگاه  قضایی را به دنبال 
خواهد داشت. برعکس این اتفاق اما رضایت عمومی جامعه را به 
دنبال خواهد داشت؛ موضوعی که چندی پیش »علی مندنی پور« 
وکلای  کانون های  سراسری  اتحادیه  سابق  رئیس  و  حقوقدان 
دادگستری ایران، در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا بر آن تاکید کرد و 
گفت: اگر بپذیریم برخورد با این جماعت )متخلفان اقتصادی( در 
قالب قانون و با رعایت مصالح و منافع ملی، در کمال بی نظری، 
بدون حُب وبُغض و غیرگزینشی و بدون چشم پوشی از فشار و نفوذِ 
این و آن صورت گیرد، نتیجه ای سازنده و مفید به بار خواهد آورد، 
نتیجه ای که خروجی اش رضایت شهروندان و در نهایت، تقویت 

جایگاه اعتماد عمومی میان مردم و مسئولان است.

راهی که اعتماد عمومی به دستگاه  قضایی را افزایش می دهد

مبارزه با فساد؛ ضروری اما فراجناحی

آیا »دوقطبی سازی« برای کسب رای جواب خواهد داد؟

موج سواری تندروها بر نارضایتی های معیشتی

عزم شان را برای بازگشت به بهارستان جزم کرده اند، دوری چهارساله از صندلی 
های قدرت پارلمانی و پاستور آنقدر برایشان سخت آمده است که حالا فکر تصاحب 
مرحله به مرحله کرسی های مجلس و بعد هم دولت برایشان اولویت اول و آخر 
باشد. اینبار هم بزرگان اصولگرا را کنار زده و زیر خیمه شورای ائتلاف گرد هم آمده 
اند و قرار است با دست فرمان اقتصادی به رقابت با اصلاح طلبان و حتی میانه 
روهای اصولگرا برخیزند. اصولگرایانی که تا دیروز خود را با عباراتی چون اصولگراتر 
بودن از قدیمی ترهای این جریان جدا می کردند و این روزها نام جریان انقلابی را 

بر خود نهاده اند.
موج سواری بر »نارضایتی های اقتصادی و معیشتی« از سوی منتقدان سرسخت 
و دلواپس دولت از مدت ها پیش کلید زده شد، فشارهای اقتصادی ناشی از اوج 
گرفتن تحریم های آمریکا علیه ایران و پایین آمدن درآمدهای ایران از محل فروش 
نفت اگر برای مردم سختی معیشتی به همراه داشت، برای مخالفان و منتقدان 
دولت فرصتی فراهم ساخت تا با تکیه بر آن هم حملات به دولتمردان و مجلسی ها 
را افزایش دهند و برای آتش نارضایتی ها هیزم بیشتری فراهم آورند، هم استراتژی 
خود برای ورود به انتخابات 9۸ را بر همان مبنا طراحی کنند. آنچنان که حتی این 

روزها از نام گفتمان شان هم رونمایی کردند؛ »نجات اقتصاد ایران«
سناریویی که طیف های نزدیک به سعید جلیلی، محمدباقر قالیباف، حداد 
عادل، محسن رضایی، پایداری ها و ...درپیش گرفته شده است، البته مربوط 
به امروز نیست و از ماه ها قبل کلیدواژه های مورد استفاده آن ها در سخنرانی 
ها و مصاحبه ها نشان از آن داشت که قرار است این بار با تکیه بر نارضایتی های 
معیشتی مردم، آراء را به سبدهای کاندیداهای موردنظرشان در انتخابات مجلس 

روانه کنند.
آنچنان که در تازه ترین مورد، غلامعلی حدادعادل از جایگاه ریاست شورای 
و  داده  قرار  تیز خود  و  تند  را مخاطب حملات  و مجلس  بازهم دولت  ائتلاف 
گفته است»در حال حاضر مشکل اصلی کشور بحث اقتصاد و معیشت است. 
در موضوع اقتصادی، مهم ترین مشکل مردم، تورم، بیکاری، تبعیض و تهیه 
مسکن است.نظرسنجی های انجام شده از سوی مراکز معتبر داخلی حکایت 
از نارضایتی مردم از دولت و مجلس دارد. انتقاد ما در درجه اول متوجه جریانی 
است که این دولت و مجلس را با پشتیبانی خود سرکار آورده و حالا نیز پاسخگوی 

عملکردش نیست.«
اما این تنها حدادعادل نیست که در اظهارات خود نگاه سلبی این شورا در 
انتخابات پیش رو را به نمایش می گذارد، انتقادات پی در پی دیگر چهره های 
نزدیک به این شورا چون قالیباف، جلیلی، محسن رضایی و ...حکایت از آن دارد 
که اصولگرایانی که ذیل شورای ائتلاف حرکت می کنند بی آنکه اشاره ای به برنامه 
های خود برای حل و فصل مشکلات معیشتی فعلی داشته باشند، با همان نگاه 

سلبی در تلاشند تا سبد خود را از آراء ناراضیان وضع موجود پر کنند.
عیدانه ای که به عزا بدل شد

در این میان پرداختن به دغدغه  های معیشتی این قسم از اصولگرایان بدون اشاره 
به عملکرد آنها خاصه آن زمانی که در قدرت حضور داشتند، خالی از لطف نیست. 
چه آنکه تنها در یک نمونه در مجلس هفتم که اکثریت آن در اختیار این طیف از 
اصولگرایان بود برخی از همین افراد دغدغه مند با طرح دولت اصلاحات برای 
افزایش پلکانی قیمت بنزین و به حداقل رساندن فشار بر مردم مخالفت کردند و با 
مسکوت گذاشتن طرح دولت وقت، قانونی را تحت عنوان »طرح تثبیت قیمت ها« 
مصوب کردند تا به قول خودشان مانع از فشار اقتصادی بر مردم شوند و آن را 
»عیدانه ای« به ملت ایران دانستند. طرحی که اگر اجرای آن متوقف نمی شد شاید 
دولت روحانی مجبور نمی شد که یکباره به افزایش قیمت بنزین روی آورد و شاید 

اتفاقات تلخ آبان ماه رقم نمی خورد.
دست خالی تندروها برای اصلاحات اقتصادی

این طیف از اصولگرایان گرچه با موج سواری بر نارضایتی ها در تلاش برای رأی 
آوری هستند اما پرسشی که اکنون مطرح می شود آن است که در دوره تحریم های 
نفتی علیه ایران و کسری بودجه ای که بدون شک دولت با آن روبرو خواهد شد، 
منابع لازم برای نجات اقتصاد ایران قرار است از چه محلی تامین شود؟ چه برنامه 

ای برای نجات اقتصاد ایران وجود دارد که از هیچ کدام آن رونمایی نمی کنند؟
جدا از درآمدهای نفتی که کاهش آن این شعار را می تواند با چالش روبرو 
کند، یکی از شیوه های بازگرداندن رونق به کسب وکارها و کاهش میزان بیکاری 
به  ورود سرمایه های خارجی  است،  پذیرفته شده  اصلی  امروز  اقتصاد  در  که 
کشورها است. منبعی عظیم از ثروت که می تواند در کنار صنایع داخلی و با 
ایجاد فضای رقابتی، رونق تولید و ثبات آن را کشور تضمین کند و نرخ بیکاری 
را به طور محسوس کاهش دهد. چنانچه در برنامه ششم توسعه اقتصادی نیز 
مقرر شد تا در جهت نیل به رشد اقتصادی هشت درصدی، 20 تا 22 درصد از 
سرمایه گذاری های لازم از منابع خارجی تامین شود که بنابر گزارش روزنامه ایران 
این مبلغ سالانه 45 میلیارد دلار پیش بینی شده است. رویکردی که می تواند 
بخش عمده ای از نیاز کشور به منابع درآمدهای نفتی را برای رونق تولید و کاهش 

تورم و بیکاری تامین کند.
با این حال نیروهای نواصولگرا این نگاه به جذب سرمایه گذاری خارجی را، 
»تجلی فرهنگ غرب گرا« و »گرایش به اقتصاد غربی« می دانند، اما بازهم مشخص 
نمی کند با چه مبانی نظری می خواهند تجارت بین الملل که کارکرد آن در کاهش 
نرخ بیکاری و فقر کشورها به اثبات رسیده را کنار بگذارند و بدون آنکه مروادات 
تجاری با غرب داشته باشد و در هنگامی که خبری از پول نفت هم نیست، اقتصاد 

را سامان دهد.
گروگانگیری اقتصاد ایران با منافع جناحی 

حتی اگر منظور این تفکر سیاسی چرخش به شرق باشد باید به آن ها یادآور شد 
که همین رویکرد هم در این شرایط که لوایح مرتبط با FATF مدت ها است در مجمع 
تشخیص و به دلیل برخی سنگ اندازی های هم مسلکان این طیف از اصولگرایان 
مسکوت مانده است و به تصویب نمی رسد، سدی مهم برای مروادات تجاری ایران 
حتی با هند و چین است. آنچنان که غلامرضا انصاری، معاون دیپلماسی اقتصادی 
وزارت امور خارجه در گفت و گویی با اعتماد هشدار داده است:» کشورهایی که 
حتی از چین هم با ما دوست تر هستند به ما اعلام کرده اند که پس از عبور از این 
ضرب الاجل نمی توانند هیچ گونه نقل و انتقال بانکی با ما انجام دهند اعم از اینکه 

بانکی در تحریم باشد یا نباشد.«
لوایحی که اولین بار در دولت محمود احمدی نژاد به تصویب رسید و سعید جلیلی، 
بر ضرورت اجرا و منافع آن برای کشور تاکید ورزید. با اینحال گویی این جناح 
سیاسی نمی خواهد تصویب این لایحه در دولت روحانی انجام شود و قصد دارد 
تا زمانی که خود به قدرت می رسد آن را تصویب کند و از شیرینی آن بهرمند شود. 

به نظر می رسد نواصولگرایان قرار است با سوار شدن بر موج نارضایتی های مردم از 
یک سو و ایجاد دوقطبی های کاذبی چون »جریان انقلابی و غیرانقلابی«، »جریان 
اسلام گرا و غیراسلام گرا« و ...بدون ارائه یک برنامه مشخص برای نجات اقتصاد 

ایران توسط مجلس یازدهم بازی انتخابات را به سود خود به پایان ببرند. 

با  دولت  روابط  تلاش کرده  ریاست جمهوری  دوره  در  حوزه  فرزند  عنوان  به  روحانی  دکتر 
گروه های مرجع جامعه را بازسازی کند. در این راستا، روابط سرد دوره اجرایی پیشین با حوزه 

علمیه و مراجع تقلید دچار تحول شد. 
یکی از عوامل موفقیت دولت ها در نظام های سیاسی مبتنی بر آرا مردم، ارتباط و توجه به 
دیدگاه و مطالبات طیف ها و گروه های مختلف مردم است چرا که این طیف های گوناگون مردم 
هستند که بنیان های قدرت و امکان حکم راندن مسئولان و قوای مختلف نظام های سیاسی 
را شکل می دهند. در واقع هر نظام سیاسی برای اعمال اقتدار در سطح جامعه نیازمند پایگاه 
اجتماعی است؛ پایگاهی که با ارتباط دوسویه مسئولان با مردم و مردم با مسئولان ساخته و 

پرداخته می شود.
نظام جمهوری اسلامی ایران هم که طبق اصل ششم قانون اساسی متکی بر آرای عمومی 
است به مسئله ارتباط با بخش های مختلف جامعه بی توجه نبوده و همواره سعی کرده کانال هایی 
برای این ارتباط تعبیه کند. وجود همین ضرورت در کنار بایسته هایی دیگر موجب شد دکتر 
»حسن روحانی« رئیس جمهوری، »علی ربیعی« را به عنوان دستیار ارتباطات اجتماعی خود 

انتخاب کند.
ضرورت ارتباط با گروه های مرجع

با اینکه ارتباط با گروه های مختلف مردم در نظام های سیاسی امری ضروری و بدیهی تلقی 
می شود اما هر نظام سیاسی متناسب با ساخت قدرت و ارزش های فرهنگی و هنجاری به 
رسمیت شناخته شده در سطح آن جامعه، گروه هایی را پررنگ تر از دیگر گروه ها مورد توجه قرار 
می دهد. این گروه ها یا دارای مختصات نخبگی و علمی هستند یا به دلیل نفوذ داشتن در بین 

عامه مردم به عنوان گروه های مرجع در آن جامعه شناخته می شوند.
ویژگی اصلی گروه های مرجع در هر جامعه توان تاثیرگذاری بر طیف وسیعی از مردم است. 
به دلیل همین ویژگی، ارتباط دولت و مسئولان با این گروه های مرجع برای انتقال اهداف و 
برنامه های خود به سطح جامعه برای آگاهی بخشی به مردم و کسب رضایت و همراهی آن ها 
ضروری است. در این بین، یکی از گروه های مهم و مرجع در کشور ما روحانیت و حوزه علمیه 

است.
 روحانیت در کشور ما حداقل از دوران زمامداری صفویه در قرن دهم هجری در عرصه رسمی 
قدرت نقش تاثیرگذاری را پیدا کرده و این تاثیرگذاری با پیروزی انقلاب اسلامی و اقبال روزافزون 
مردم به روحانیت بیشتر هم شده است هر چند قبل از دوران صفویه هم روحانیت در بین عامه 

مردم دارای جایگاه و پایگاه والایی بوده اما در عرصه رسمی حضور اندکی داشته است. 
با وقوع انقلاب اسلامی همانطور که امام خمینی)ره( هم در نظر داشت روحانیت بیشتر امور 
اجرایی و سیاسی را به گروه های ملی-مذهبی که قبلا سابقه اجرایی و سیاسی هم داشتند واگذار 
کرد و خود چندان مایل نبود در این جایگاه ها قرار بگیرد بلکه بیشتر شان نظارتی و ارشادی برای 
خویش قائل بود. اما عدم همراهی گروه های حاکم با خواست مردم و آرمان های انقلاب باعث 
شد روحانیت وارد امور اجرایی و سیاسی شود و حضور فعالی پیدا کند. از این مقطع یعنی دهه 
شصت به بعد روحانیت جدا از ساختار سیاسی و اجرایی کشور نبود و تا سال 13۸4 اکثر روسای 
جمهوری و بخشی از مسئولان اجرایی و نمایندگان مجلس از روحانیون بودند؛ امری که باعث 
شده همواره ارتباط حوزه با مراکز اجرایی و دولت در وضعیت خوبی قرار داشته باشد و اختلافات 

جزئی و در حد برخی تفاوت سلایق باشد. 
با اتمام دوران دولت اصلاحات که از سوی مخالفان به لیبرال مسلکی و مخالف آموزه های 
اسلامی متهم می شد اما برخلاف این اتهامات روابط خوبی با مراجع و حوزه علمیه داشت، دولت 
نهم بر سرکار آمد و اختلافات دولت و حوزه های علمیه و مراجع تقلید شروع شد و کار تا جایی 

پیش رفت که برخی مراجع حتی وقت ملاقات به رئیس دولت نهم و دهم نمی دادند.
در مقطع سال ۸4 تا 92 با ظهور طیف جدیدی از جریان اصولگرا که قدرت را در دست گرفته 
بود و با اقداماتی که این جریان انجام داد، نارضایتی در حوزه عملیه و در راس آن نزد مراجع 
معظم تقلید ایجاد شد در این بین، تلاش های دولت برای ترمیم روابط هم  ثمره چندانی 
نداشت. اختلافات در بهار ۸5 با دستور احمدی نژاد برای برداشتن موانع پیش پای ورود زنان 
به استادیوم های ورزشی که بدون مشورت و نظرخواهی از مراجع تقلید و بزرگان حوزه صورت 

گرفته بود شروع شد.
ماجرای »هاله نور« که رئیس دولت نهم مطرح کرد منجر به اعتراض آیت الله بهجت و برخی 

روحانیون دیگر شد. این روحانیون معتقد بودند که این مسائل باعث تضعیف دین می شود. نامه 
احمدی نژاد به پاپ که چند روز پس از سخنان پاپ علیه اسلام صورت گرفت مورد انتقاد علما قرار 

گرفته و آیت الله صافی گلپایگانی، این اقدام را »اشتباهی بزرگ« توصیف کرد.
اقدام بعدی را اسفندیار مشایی یار غار احمدی نژاد کلید زد. در همایش  دعوت از سرمایه گذاری 
برای پروژه های گردشگری هنگام شروع مراسم و قبل از تلاوت قرآن،12 خانم با لباس محلی 
دفن زنان روی سن آمدند و درحالیکه قرآن را در سینی گذاشته بودند با حالات ریتمیک، قرآن را 
به قاری تحویل داده و سن را ترک کردند. در این زمان، انتقادات زیادی از سمت علما و مراجع 
تقلید به این برنامه وارد شد آیت الله صافی در درس خارج فقه ضمن محکومیت اهانت به ساحت 
مقدس قرآن کریم گفته بودند: در مقابل این اهانت چه باید گفت؟ اهانت به قرآن قابل تحمل 

نیست و کسی که مسوول این سازمان است صلاحیت ندارد در این جایگاه باشد.
 اظهارنظر مشایی مبنی بر دوستی مردم ایران با مردم رژیم صهیونیستی به شدت مورد انتقاد 
علما و روحانیون و رهبر انقلاب قرار گرفت. سخن از پایان اسلام گرایی و همچنین انتشار فیلمی 
در مورد ظهور امام زمان از دیگر اقدامات حلقه ای بود که در دولت از وزن بالایی برخوردار بود. 
مستند »ظهور نزدیک است« به تدریج با اعلام موضع شدید علما و فضلای حوزه علمیه و مراجع 
تقلید روبه رو شده و مرکز تخصصی مهدویت حوزه علمیه قم با انتشار بیانیه های آن را مردود و 

فاقد اعتبار دانست. 
پس از وقوع هر یک از این اتفاقات، تلاش های ویژه ای از سمت روحانیون حامی احمدی نژاد 
برای بهبود روابط به راه می افتاد. هرچند در ابتدا، علما نیز نرمتر برخورد کرده و سعی داشتند 
انتقادهای  را تذکر دهند ولی رفته رفته فضا به سمتی رفت که  با دولتی ها نکاتی  در دیدار 
از اقدامات دولت تندتر شد. در نتیجه این اقدامات دولت و عدم توجه به حساسیت  علما 
ها و خواسته های مراجع و حوزه علمیه، در سفر پرحاشیه سال ۸9  احمدی نژاد به شهر قم، 
طبق گفته آیت الله غرویان از نزدیکان آیت الله مصباح بسیاری از علما احمدی نژاد را به حضور 
نپذیرفتند. در این سفر احمدی نژاد موفق به دیدار با آیات عظام صافی گلپایگانی، شبیری 
زنجانی و وحید خراسانی نشد. علاوه بر مراجع داخل کشور، خبرهایی هم از انتقادات آیت الله 
سیدعلی سیستانی مرجع عالی عراق از مواضع سیاست خارجی دولت نهم و دهم و به حضور 

نپذیرفتن احمدی نژاد مطرح می شد.
تاکید رئیس جمهوری به تعامل فعال  با حوزه ها 

یکی از راهبردهای کلان دولت تدبیر و امید در حوزه سیاست داخلی، بازسازی ارتباط ساختار 
رسمی با بخش های مختلف جامعه مدنی بود. به باور ناظران سیاسی و اجتماعی بعد از تحولات 
سال 13۸۸ و همچنین اقدامات دولت دهم،  ارتباط دولت به عنوان بخشی از ساختار سیاسی 
کشور با گروه های مرجع مثل هنرمندان، روشنفکران و دانشگاهیان در نامناسب ترین شکل خود 
قرار گرفته بود. با توجه به این مسئله، دولت تدبیر و امید در راستای بهبود ارتباط خود بعد از 
فضای سرد دولت دهم تلاش کرد با این گروه ها ارتباط گرفته و آنها را دوباره با ساختار سیاسی 
کشور پیوند زند. انتقاد رئیس جمهوری از تقسیم هنرمندان به ارزشی و غیرارزشی و توجه به حوزه 
علمیه و مراجع معظم تقلید در راستای عبور از سیاست های دوره پیشین و شکستن یخ روابط 

دولت با این گروه ها بود.
دکتر روحانی که خود فرزند و تربیت یافته حوزه  علمیه است از روز نخست استقرارِ دولت یازدهم 
کوشیده رابطه دولت را با روحانیت و به ویژه مراجع معظم تقلید برپایه ای از جنس احترام و اعتماد 
متقابل بنا نهد. تلاش دولت اعتدال در هفت سال گذشته براین اساس بوده که روابط به گونه ای 
پویا و متقابل بتواند به دغدغه های حوزه های علمیه در گستره  امور اجرایی؛ به ویژه در بخش 

فرهنگ پاسخ دهد. 
رئیس جمهوری به تعامل فعال  با حوزه ها توجه داشته و تأکید دارد.  او همواره به مسئولان 
گوشزد کرده که  نظرات بزرگان حوزه های علمیه در سیاست گذاری ها، لحاظ شود. در سال های 
گذشته هرگاه تصمیمی از سوی دولت با مخالفت یا انتقاد مراجع تقلید و فضلای حوزه ها 
روبرو شد،  به رغم اختلاف نظرها، ترجیح بزرگان حوزه مدنظر قرار گرفته است. از این رو برخی 
تصمیم ها و ملاحظات دولت یازدهم و دوازدهم در حوزه های مختلف از جمله فرهنگ مربوط به 

توجهات و احترامی است که این دولت به نظرات حوزه های علمیه دارد. 
روحانی در سفر به شهر مقدس قم در دولت یازدهم نظر خود در مورد نحوه رابطه دولت با 
حوزههای عملیه را با این جملات بیان کرد »نهاد روحانیت موظف است ضمن حفظ استقلال 

این باره  در  و  آمده  دولت  کمک  به  فرهنگی  و  اقتصادی  سیاسی،  عرصه های  همه  در  خود 
تئوری سازی کند. انجام این کار به حل مشکلاتی یاری می کند که انجام آنها به همطرازی با 
الگوهای دینی محتاج است.« در واقع روحانی در کنار به رسمیت شناختن استقلال حوزه های 

علمیه معتقد است که حوزه باید تئوری و زیر ساخت های دولت در نظام اسلامی را فراهم کند.
رئیس جمهوری معتقد است نهاد روحانیت به دلیل جایگاه و شأن برجسته  در نظام جمهوری 
اسلامی لازم است در همه زمینه ها دارای نظرات مستقیم و کارشناسی بوده و طراز اسلامی را 
برای بخش های مختلف معرفی کند. این امر به ویژه در حوزه فرهنگ از دیگر حوزه ها برجسته تر 
است. بنابراین نیاز است روحانیت درباره موضوعات مختلف چالش زا دیدگاه های روشنی را بیان 
کند که از یکسو بازتاب نگرش دینی باشد و از سوی دیگر بتواند به نیازهای واقعی عصرحاضر 

پاسخ دهد.
بانکداری ، سینما، تلویزیون، موسیقی، نقاشی، تئاتر و... از جمله مقولاتی است که عصر مدرن 
وارد زندگی اجتماعی مردم کرده است. همچنین است فناوری ارتباطات از جمله شبکه های 
مجازی و ماهواره ها که نادیده گرفتن آنها به ترتیبی پاک کردن صورت مساله است. بنابراین حوزه 
اگر در این زمینه ها دارای نظرات شفاف و مشخص باشد هم می تواند به دولت کمک کند تا برنامه 
های خود را پیش ببرد و هم اینکه از بروز اختلافات ها به دلیل شفاف نبودن نظرات جلوگیری 

می شود.
روابط صمیمی دولت اعتدال با حوزه های علمیه و مراجع  تقلید 

روابط صمیمی دولت اعتدال با حوزه های علمیه و مراجع معظم تقلید فرصتی است که بتوان در 
تعاملی مشترک و صمیمی برای برون رفت از بسیاری مشکلات چاره اندیشی کرد. رئیس جمهوری 
از نهاد روحانیت در این باره یاری خواسته است؛ خواسته ای که با پاسخ مثبت بزرگان حوزه هم 
مواجه شده است. حسن روحانی در راستای همین همکاری متقابل و صمیمی تر کردن روابط 
دولت و حوزه بلافاصله بعد از پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری دوره دوازدهم به دیدار مراجع 
تقلید رفت و با حضرات آیات شبیری زنجانی، مکارم شیرازی، صافی گلپایگانی، جعفر سبحانی، 

موسوی اردبیلی و نوری همدانی دیدار کرد.
علاوه بر دیدار روحانی، مسئولان بخش های مختلف دولت از جمله بخش هایی که علما 
حساسیت بیشتری در آن ها دارند مثل حوزه سیاست خارجی و حوزه فرهنگ همواره با مراجع 
در تعامل بوده و گزارش اقدمات خود را به آن ها ارائه می کنند به عنوان مثال وزیر امور خارجه در 
دیدارهای خود با مراجع آنان را در روند مذاکرات منتج به برجام و دیگر مسائل سیاست خارجی 
قرار داده اند. در همین زمینه ظریف برای تشریح مذاکرات مربوط به برجام به دیدار حضرات 
آیات وحید خراسانی، صافی گلپایگانی، مکارم شیرازی ، جوادی آملی، موسوی اردبیلی، نوری 

همدانی و سبحانی رفت و با این مراجع گفت و گو کرد.
یکی دیگر از اقدامات دولت برای تعامل بیشتر به حوزه علمیه انتخاب استاندار روحانی برای 
استان قم در دولت یازدهم بود. حسن روحانی »محمد صادق صادقی منش« را بعنوان استاندار 
قم منصوب کرد. صالحی منش نیز ارتباط بسیار خوبی در دوران مسولیت خود با مراجع تقلید 
و علما داشت و این مساله برای مراجع تقلید و علما نیز خوشایند بود چه آنکه قرار گرفتن یک 
روحانی در مدیریت عالی شهر و موفقیت وی می تواند الگویی برای شهرهای دیگر باشد ضمن 

آنکه علما و مراجع و روحانیون با یکدیگر بهتر می توانند تعامل کنند.
از دیگر اقدامات دولت تدبیر و امید که به نسبت دولت های گذشته کم سابقه بود حضور در 
مراکز حوزه ای بود که مخالف تند و تیز اقدامات دولت مخصوصا برجام بودند. در همین زمینه 
حسن روحانی در قم به دیدار آیت الله مصباح رفت و همچنان به تعامل خود ادامه می دهد. 
»سیدعباس عراقچی« معاون وزیر امور خارجه در بین فارغ التحصیلان موسسه امام خمینی )ره( 

حضور یافت و سخن گفت و با آیت الله مصباح نیز دیدار کرد.
یکی دیگر از موفقیت های بزرگ دولت در حوزه ارتباط و تعامل با روحانیت، روابط صمیمی و 
گرم دولت با آیت الله سیستانی از مراجع بزرگ شیعه مستقر در عراق است. در حالی روحانی در 
اسفندسال گذشته به دیدار آیت الله سیستانی رفت و با استقبال این مرجع تقلید پرنفوذ شیعه 
مواجه شد که احمدی نژاد امکان این دیدار را پیدا نکرد. در زمان این دیدار، گمانه زنی های 
رسانه ای، سیاست خارجی معتدل روحانی را از جمله دلایلی بیان کردند که باعث رضایت آیت 
الله سیستانی از دولت تدبیر و امید شده است. این دیدار همانطور که پیش بینی میشد انعکاس 
گسترده ای در رسانه های بین المللی داشت و نشان داد دولت بر خلاف همه هجمه ها دست 

پری در تعامل با روحانیت دارد.
در مسیرِ تحکیم روابط دولت با حوزه

برخی ناظران سیاسی و فعالان حوزوی معتقدند دولت اگر فردی را به عنوان مشاور امور 
روحانیت و متولی تعامل دولت با حوزه انتخاب می کرد می توانست در این زمینه ثمرات بیشتری 
به دست آورد. تردیدی در این مسئله نیست که دولت توانسته با مراجع و مراکز رسمی حوزه ارتباط 
و تعامل خوبی برقرار کند اما اگر مشاوری در این زمینه انتخاب می شد می توانست در ارتباط 
با بدنه طلاب جوان هم موفق تر عمل کند. به نظر میرسد خلا دولت در این زمینه باعث شده 

جریانات مخالف دولت در بین طلاب جوان بتواند پایگاه های خود را تقویت کنند.
مسئله دومِ بین دولت و روحانیت مرتبط با حوزه فرهنگ است. حوزه فرهنگ چالشی ترین 
بخش از ارتباط دولت با حوزه است. البته اعتراضات حوزه در مباحث فرهنگی مختص به این 
دولت نبوده و حوزه علمیه همواره نقطه نظرات و انتقاداتی در حوزه فرهنگی و سیاست های دولت 
داشته است. به نظر می رسد مهمترین راهکار فرهنگب این است که دولت حوزه را در کارهای 

فرهنگی مشارکت دهد. ن
رئیس جمهوری با درک حساسیت علما و ارج نهادن بر این حساسیت ها همواره تاکید کرده 
است که مجموعه دولت برآمده از اراده ملت است و در عین حال خود را موظف به اجرای احکام 
اسلامی می داند. دولت و دستگاه های اجرایی به استمرار رابطه صمیمانه و همکاری علما و 
روحانیت دلسوز، اهتمام ویژه دارند. دولت با حساسیت خاص و با روش های علمی و تعاملی 
در پی مدیریت مسایل فرهنگی و از جمله فضای مجازی است به نحوی که هم دسترسی مردم 
به اطلاعات و خدمات این شبکه ها ادامه یابد و هم ارزش های اسلامی و اخلاقی و فرهنگ ملی 

کشور آسیب نبیند.
بررسی اجمالی رابطه دولت تدبیر و امید با حوزه علمیه و مراجع معظم تقلید این گزاره را تایید 
می کند که بر خلاف تهمت ها و حملاتی که اکثرا با شائبه سیاسی به دولت مبنی بر بی توجهی به 
دغدغه های روحانیت و حوزه عملیه از سوی جناح های سیاسی مخالف دولت صورت می گیرد 

دولت توانسته با سیاست های خود تا حد مطلوبی رضایت حوزه را به دست آورد.

مناسبات دولت و مرجعیت در فصل اعتدال

بازسازی ارتباط دولت با روحانیت

 کارشناس حقوق بین الملل و استاد دانشگاه با بیان اینکه 19۸ کشور با 
گردش مالی بالای 95 درصد اقتصاد جهانی توصیه هایFATF را پذیرفته 
اند، گفت: FATF مانند هر نظم و نهاد جهانی حتی برای کشوری مانند 
و  بپذیریم که رویکرد سیاسی  باید  اما  آمیز است  آمریکا هم محدودیت 

جناحی تصویر درستی برای ما ایجاد نمی کند.  
 FATF یوسف مولایی« عصر روز سه شنبه در نشست »تصویب لوایح«
و آثار و پیامدهای آن بر حکمرانی مالی و تجارت بین المللی ایران« که در 
پژوهشکده تحقیقات راهبردی برگزار شد، گفت: FATF ) گروه ویژه اقدام 
مالی( یک نهاد ویژه است که در عرصه کلان بین المللی بسیار تاثیرگذار 

است.
وی یادآورشد: مجموعه ای از قواعد، هنجارها و اصول نظم بین المللی را 
تشکیل می دهند. این مقررات  مناسبات کشورها را مدیریت کرده و نظم 

می دهند.    این کارشناس حقوق بین الملل ادامه داد: برخی سازمان ها 
ماموریت  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  و  امنیت  شورای  ناتو،  مانند 
امنیتی دارند. برخی نهادها و سازمان استانداردساز هستند و بر مناسبات 
حاکمیتی وارد نمی شوند. این گونه سازمان ها عموما حساسیت برانگیز 

نیستند، اما کارکرد اساسی دارند.  
این استاد حقوق بین المللی دانشگاه تهران با بیان اینکه برای ادامه 
زیست اجتماعی در نظم جهانی همیشه با سازمان ها در ارتباط هستیم، 
اظهار داشت: سازمان های استانداردساز، مقررات و نظم جهانی را شکل 
می دهند. مجموعه تصمیمات فراتر از اراده ملی توسط اراده این نهاد 
در  ولی  است  استانداردساز  عملکردی  نظر  از   FATF می گیرد.  شکل 
مجموعه نهادهای اثرگذار است چراکه با جهت دهی در عرصه پولی و بانکی 
دارد، توصیه هایی که می کند و همچنین به عرصه هایی که ورود می کند، 

حساسیت برانگیز است.  
مولایی در عین حال گفت: FATF از نظر کارکردی فنی است چراکه در 
حوزه نظام پولی و مالی فعالیت می کند که چطور پول شفاف باشد و از 

خطرات ناشی از پولشویی و تامین مالی ترویسم دور باشد.
 این استاد دانشگاه اظهار داشت: وقتی از سالم سازی نظام مالی و پولی 
حرف می زنیم، مکانیزمی را شکل می دهیم که در قالب نظام سرمایه داری 
عمل کند و ماموریت خود را برای نظم اقتصاد جهانی ایفا کند. ممکن است 
شما نسبت به این مساله سوال داشته باشید ولی بدون ورود به مسائل 
سیاسی، مرجع تصمیم گیر در عرصه ملی کدام است؟ به نظر من باید 
کار را به نهادهای تخصصی و فنی مانند بانک مرکزی یا کمیته مقابله با 
پولشویی سپرد.   وی افزود: وقتی ما وارد نظام بین المللی می شویم حق 
انتخاب گسترده ای نداریم. این نظام نه تنها عادلانه نیست حتی در برخی 

موارد، تبعیض آمیز است مانند سازمان ملل ولی باید بدانیم در چه شرایط 
و جایگاهی قرار داریم.   این حقوقدان با تاکید بر اینکه دولت تلاش  زیادی 
تبیین دیدگاه های خود کرده است، خاطرنشان کرد:  و    FATF درباره
نهاد اجرایی مانند بانک مرکزی و کمیته ضدپولشویی با توجه به شرایط 
پیرامونی نظرات تکنیکی خود را گفته اند. CFT شامل تعدادی قطعنامه  
شورای امنیت است و حتی اگر ما ملحق به آنها نشویم دارای الزام برای اجرا 
از سوی ماست.   مولایی با بیان اینکه اگر ما می خواهیم وارد نظم جهانی 
شویم، باید مقررات آن را بپذیریم، ابراز داشت: ما در ده ها سازمانمانند 
ان پی تی و سازمان ملل قرار داریم که الزاما متضمن منافع ما نیست و از 
سویی مقرراتش هم عادلانه نیست. وی خاطرنشان کرد: باید بررسی کنیم 
که کدام کشور در FATF قرار ندارد که مشکلی ندارد و توسعه یافته است. در 
FATF فقط کشورهای غربی حضور ندارند بلکه همسایگان و دوستان ما 

هم درآن حضور دارند.  این استاد دانشگاه با بیان اینکه 19۸ کشور خود را 
ملزم به اجرای توصیه های FATF می دانند که گردش مالی شان بالای 95 
درصد اقتصاد جهانی است، ابراز داشت: آیا عقل آنها نمی کشید که ورود به 
FATF می تواند منافع و استقلال آنها را با چالش روبرو سازد. قطعا ورود به 
نظم جهانی محدودیت آمیز است حتی FATF برای آمریکا هم محدودیت 
ایجاد می کند ولی ورود و رویکرد سیاسی و جناحی بی تردید قطعا تصویری 
درستی برای ما ایجاد نمی کند.   این استاد دانشگاه افزود: ممکن است ما 
نسبت به نهادهای بین المللی سوال داشته باشیم. ما اول انقلاب، صلیب 
سرخ را قبول نداشتیم. دیوان بین المللی دادگستری هم قبول نداشتیم 
ولی چندین بار علیه آمریکا به این دیوان رفته و موفق هم شده ایم. اکنون 
هم باید مشخص کنیم و ببینیم مناسبات ما با نظم بین المللی چگونه است 

ولی باید بدانیم برخی استانداردها اجتناب ناپذیر است.

یوسف مولایی کارشناس حقوق بین الملل:

رویکرد سیاسی و جناحی تصویر درستی از FATF ایجاد نمی کند



 شهردار قم گفت: بارها تأکید داشته ایم که کمیسیون 
سیما و منظر شهری به طور جدی باید وارد شده و اجازه 
پایان کار به نماهای ناهمگون با شرایط قم در این شهر داده 

نشود.
سیدمرتضی سقائیان نژاد در نشست صمیمی معتمدین 
شهر مقدس قم و مدیریت شهری و آئین تکریم و معارفه 
معاون فنی و عمرانی شهردار و مدیرعامل سازمان توسعه و 
عمران شهرداری که در سالن همایش های رضوان شهرداری 
قم برگزار شد، با اشاره به حواشی مختلفی که در دوره کاری 
تیم مدیریتی فعلی شهرداری قم ایجاد شد، اظهار کرد: 
بودجه شهرداری قم 700 میلیارد تومان بود و امروز بودجه 
شهرداری به بیش از 2 هزار میلیارد تومان رسیده است و 
این در حالی است که مشکلات فراوان مالی در کشور وجود 
دارد. شهردار قم با تأکید بر اینکه قم باید در تراز شأن خود 
پیش برود، گفت: باید قم در حد و تراز جهان شهر شیعی 
ساخته شده و پیشرفت کند. سقائیان نژاد با بیان اینکه 25 
ارگان مختلف بر شهر حکمرانی می کنند، خاطرنشان کرد: 
مدیریت یکپارچه شهری وجود ندارد و همین امر موجب 

می شود مسائلی در مدیریت به وجود آید.
سالانه 300 هزار تن آسفالت در معابر شهر قم 

توزیع می شود
وی با بیان اینکه سالانه 300 هزار تن آسفالت در معابر 
که  است  حالی  در  این  گفت:  می شود،  توزیع  قم  شهر 
در تهران در سال 305 هزار تن آسفالت توزیع می شود و 
متأسفیم که همین آسفالت که سرمایه مردم و برای رفاه 

مردم است هر روز دستخوش تخریب از سوی دستگاه های 
مختلف می شود. شهردار قم با تاکید بر اینکه حدود 60 
درصد بودجه شهرداری وابسته به فروش تراکم است، بیان 
کرد: چرا باید نماهای کذایی رومی در قم اجرا شود با وجود 
ما  اما دست  استفاده می شود  آن  در  که  غربی  نمادهای 
بسته است. سقائیان نژاد گفت: بارها تاکید داشته ایم که 
کمیسیون سیما و منظر شهری به طور جدی باید وارد شده 
و اجازه پایان کار به نماهای ناهمگون با شرایط قم در این 

شهر داده نشود.
حجت الاسلام والمسلمین علیرضا تکیه ای :

تحول و تغییر مستمر در شهر قم مشهود است 
رئیس ستاد اعتکاف قم  نیز دراین جلسه گفت: زائران 
اذعان دارند که هر زمان که وارد این شهر می شوند تحول 
و تغییری ویژه را در شهر قم مشاهده می کنند و یکی از 
شهرداران هم اذعان می کردند که دکتر سقائیان نژاد افتخار 
شهرداران کشور است. حجت الاسلام والمسلمین علیرضا 
تکیه ای با اشاره به ظرفیت های شگرف شهر مقدس قم 
در حوزه های مختلف اظهار کرد: رهبری تاکید کردند که 
خدمت به قم موجب آبروی نظام است و لازم است که از 

شخصی که باعث آبرومندی شهر قم شده تقدیر کنیم.
نژاد  دکتر سقائیان  کرد:  بیان  قم  اعتکاف  رئیس ستاد 
ولایتمدار و متدین در منش و میدان کار است،  دانشمند 
و فرهیخته به دلیل جایگاه علمی، عاقل و فهیم به دلیل 
سلامت کاری،  مدیر و مدبر به دلیل مدیریت تیمی متخصص 
و کارآمد، توانمند است. تکیه ای گفت: زائران اذعان دارند 

که هر زمان که وارد این شهر می شوند تحول و تغییری ویژه را 
در شهر قم مشاهده می کنند و یکی از شهرداران هم اذعان 
می کردند که دکتر سقائیان نژاد افتخار شهرداران کشور 
است. وی با تاکید بر اینکه رهبری تاکید دارند که نگران 
هویت قم هستند، گفت: قم روی تمام زوایای زندگی ایران 
و جهان اثر می گذارد و امیدواریم بتوانیم به شهر ترازی که 

شایسته این خطه است با همت مدیران دست یابیم.

معاون سابق فنی و عمرانی شهرداری قم  عنوان کرد

ارتقای فنی و تخصصی شهرداری در 
حوزه عمرانی

معاون سابق فنی و عمرانی شهرداری قم با اذعان به اینکه تلاش ابتدایی ما در 
تیم مدیریت شهری این بود که رشد فنی و تخصصی اتفاق بیافتد، گفت: امروز 
چیزی که از این دوره کوتاه باقی خواهد ماند همین متخصصان و نیروهای فنی 

هستند که راه را در راستای توسعه و پیشرفت قم ادامه خواهند داد.
علیرضا قاری قرآن در نشست صمیمی معتمدین شهر مقدس قم و مدیریت 
شهری و آیین تکریم و معارفه معاون فنی و عمرانی شهردار و مدیرعامل سازمان 
توسعه و عمران شهرداری که در سالن همایش های رضوان شهرداری قم برگزار 
شد، با بیان اینکه در مدت بیش از 4 سال گذشته توفیق خدمت در شهر قم 
نصیب بنده شد، اظهار کرد: در زمانی که ما وارد شهرداری شدیم فضا کاملا 
متفاوت از امروز بود و در ارتباطات داخلی و خارجی شهرداری مسائلی داشتیم 

که انجام کار را مشکل می کرد.
معاون سابق فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به تجربه گران قیمت تیم 
مدیریت شهری در جایگاه های قبلی، تصریح کرد: این تجربیات بستری را 
فراهم کرد تا تیم مدیریت شهری وارد کارهایی شود که کمتر کسی جرات چنین 

کاری را دارد که نیازمند پشتیبانی گسترده است.
چون  سیستمی  در  عمرانی  کارهای  انجام  اینکه  به  اذعان  با  قرآن  قاری 
شهرداری در وهله آخر است و تمام بدنه شهرداری باید کارهایی انجام دهند 
تا منجر به یک پروژه شود، خاطرنشان کرد: به همین خاطر نیازمند انسجام و 
هماهنگی در داخل مجموعه شهرداری بودیم و به سرعت طی چندماه فضا برای 

کار آماده شد.
 وی اظهار کرد: پروژه های متعددی در قم به دلایل مختلف متوقف شده بود 
و پیمانکاران مختلفی مطالباتی را از شهرداری داشتند و همین نبود انسجام 

موجب می شد کمتر کسی بتواند به این فضا ورود کند.
معاون سابق فنی و عمرانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه تیم مدیریت شهری 
اعتقادی وارد میدان کار در شهر قم شدند، افزود: وقتی مردم ببینند مجموعه 
شهرداری پویا است و کارها به نتیجه می رسد بسیاری از مسائل حل خواهد شد 
و توانستیم طی این سال ها این تاثیر را در شهر قم بگذاریم و شرایط بهتری را 

محقق کنیم.
قاری قرآن با اذعان به اینکه تلاش ابتدایی ما در تیم مدیریت شهری این بود که 
رشد فنی و تخصصی اتفاق بیافتد، خاطرنشان کرد: امروز چیزی که از این دوره 
کوتاه باقی خواهد ماند همین متخصصان و نیروهای فنی هستند که راه را در 

راستای توسعه و پیشرفت قم ادامه خواهند داد.
وی بیان کرد: شهر قم سه نماینده دارد اما تاثیر این سه نماینده نسبت به 
نمایندگان کل کشور بی نظیر است و این ظرفیت بی نظیر کمک زیادی به تیم 

مدیریت شهری بود.
عباس حلوائی زاده سرپرست معاونت فنی و عمرانی شهرداری قم هم در این 
مراسم با بیان اینکه سازمان توسعه و عمران همپای پیمانکاران بزرگ در حوزه 
عمرانی عمل می کند، اظهار کرد: در حوزه های مختلف در این فرصت خدمت 

توانستیم اقدامات قابل توجهی را انجام دهیم.

معاون برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم مطرح کرد

پیش بینی بودجه ۲۸۰۰ میلیاردی
 برای سال آینده

معاون برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم گفت: با پیش بینی صورت 
گرفته، کل بودجه پیشنهادی برای سال 99 حدود 2هزار و ۸70 میلیارد تومان 

است.
محسن رنجبر در نشست صمیمی معتمدین شهر مقدس قم و مدیریت 
شهری و آیین تکریم و معارفه معاون فنی و عمرانی شهردار و مدیرعامل سازمان 
توسعه و عمران شهرداری که در سالن همایش های رضوان شهرداری قم برگزار 
شد، با تاکید بر اینکه شهرداری در تنظیم برنامه و فعالیت های خود نیاز به 
مشورت متخصصین و معتمدین شهر دارد اظهار کرد: چشم انداز بیست ساله 
شهر قم با استفاده از ظرفیت مراجع تقلید،  علما و نخبگان شهر تدوین شد و 
با این حال لازم است که با جمع بیشتری از فرهیختگان طرح های آینده در 

میان گذاشته شود.
معاون برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم با اشاره به آغاز روند تدوین 
برنامه 5 ساله دوم شهرداری، تصریح کرد: به دنبال استفاده از ظرفیت و مشارکت 

نخبگان شهر، علما، مراجع تقلید،  معتمدین و اقشار اثرگذار شهر هستیم.
رنجبر با تاکید بر اینکه سال 94 تیم جدید کار خود را با هزار و 100 میلیارد 
اعتبار و با سرانه ۸۸0هزار تومانی آغاز کرد، گفت: سال 9۸ بودجه شهر قم به 
2 هزار و 360 میلیارد تومان رسید و سرانه هر شهروند ۸/1 میلیون تومان است.

وی با بیان اینکه طبق کنترل پروژه در حال حاضر از برنامه ۸ درصد عقب 
هستیم، گفت: ۸0 درصد درآمد را تاکنون محقق کردیم و این با وجود تمام 
مشکلات مالی کشور است، اعتقاد داریم که می توانیم بیش از این مبلغ هم 
محقق کنیم و به همین خاطر 200 میلیارد تومان بودجه را با متمم افزایش 

دادیم. 
معاون برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم با بیان اینکه تلاش داریم 
بودجه 99 را در زمان مقرر پایان دی ماه تحویل شورای اسلامی شهر دهیم، 
افزود: سال 9۸ بالغ بر 737 ردیف بودجه عمرانی داشتیم که در سال 99 به 

۸59 ردیف خواهد رسید.
رنجبر اضافه کرد: بودجه اصلاح شده عمرانی هزار و ۸00 میلیارد تومان است 
که پیشنهاد افزایش بیش از 500 میلیارد تومانی است و پیش بینی می کنیم 

بودجه عمرانی سال آینده حدود 2 هزار و200 میلیارد تومان باشد.
وی کل بودجه پیشنهادی برای سال 99 را حدود 2هزار و ۸70 میلیارد تومان 
است، خاطرنشان کرد: نسبت 20 درصد جاری و ۸0 درصد عمرانی هم در 

بودجه سال 99 پیش بینی شده است.
معاون برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم بیان کرد: 2 هزار و 2۸ میلیارد 

تومان از بودجه سال 99 تملک دارایی سرمایه ای است.
رنجبر گفت: نزدیک به 210 میلیارد تومان پیش بینی انجام پروژه مشارکتی در 

سال آینده پیش بینی شده است.

رئیس شورای اسلامی شهر قم  خواستارشد

لزوم تلاش بیشتربرای کسب 
رضایت مندی مردمی در امور شهری

کسب  برای  پیش  از  بیش  تلاش  لزوم  بر  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
رضایت مندی مردمی در امور شهری تاکید کرد.

عبدالله جلالی در نشست صمیمی معتمدین شهر مقدس قم و مدیریت 
شهری و آیین تکریم و معارفه معاون فنی و عمرانی شهردار و مدیرعامل سازمان 
توسعه و عمران شهرداری که در سالن همایش های رضوان شهرداری قم برگزار 
شد، با بیان اینکه انتظار شورای شهر از مجموعه معاونت فنی و عمرانی جبران 
عقب ماندگی های شهر قم است، اظهار کرد: امیدواریم نیروهای جدیدی که 
در جایگاه تخصصی فنی و عمرانی قرار گرفتند مسیر رشد و توسعه قم را با قوت 

ادامه دهند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه شورای پنجم قبل از اینکه کار خود 
را شروع کند 43 جلسه تخصصی و آسیب شناسی و واکاوی شرایط قم را برگزار 
کرد، تصریح کرد: برای اینکه بتوانیم رسالت خود را به خوبی انجام دهیم باید 
تصمیم بزرگی برای ادامه مسیر رشد قم در چارچوب برنامه می گرفتیم که در این 

راستا تثبیت مدیریت شهری مورد تاکید قرار گرفت.

یکی از معتمدین شهر قم :

حضور سقائیان نژاد موجب تحول در 
شهر قم شده است

یکی از معتمدین شهر قم گفت: باید اقرار کنیم که بعد از حضور دکتر سقائیان 
نژاد تحولی در عمران و آبادانی و زیرساخت های شهر به وجود آمده است.

علی محمدی در نشست صمیمی معتمدین شهر مقدس قم و مدیریت شهری 
و آیین تکریم و معارفه معاون فنی و عمرانی شهردار و مدیرعامل سازمان توسعه 
و عمران شهرداری که در سالن همایش های رضوان شهرداری قم برگزار شد،  
با تاکید بر اینکه باید اقرار کنیم که بعد از حضور دکتر سقائیان نژاد تحولی در 
عمران و آبادانی و زیرساخت های شهر به وجود آمده است، اظهار کرد: امروز 
معتمدین شهر گرد هم آمدند تا از همین خدمات و اقدامات گسترده در حوزه 

مدیریت شهری تقدیر کنند.
یکی از معتمدین شهر قم با اشاره به عقب ماندگی های بسیار شهر مقدس 
قم، گفت: ما درخواست استمرار خدمت را در راستای رفع عقب ماندگی های 

شهر قم داریم.
محمدی با بیان اینکه انسجام شورا و شهرداری و نمایندگان شهر موجب شده 
خدمت رسانی به مردم با سرعت و کیفیت بهتری انجام شود، خاطرنشان کرد: 
در شرایطی که بسیاری از شهرها از نظر بودجه ای در مشکل هستند و کارهای 
عمرانی انها پیش نمی رود دکتر سقائیان نژاد زمینه رشد و پیشرفت قم را فراهم 

کرده است.

جزییات حقوق بازنشستگان در سال 99 
معاون امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه بیشترین مقدار رشد مصارف بودجه 
مربوط به امور رفاه اجتماعی است که 22.2 درصد افزایش داشته است، گفت: بودجه امور رفاه برای سال 
99، 130 هزار میلیارد تومان است که حدود 60 درصد بودجه امور رفاهی یعنی ۸5 هزار میلیارد تومان مربوط 
به صندوق های بازنشستگی است.حجت اله میرزایی به تبیین بودجه امور رفاهی سال 99 پرداخت و اظهار 
کرد: پیش بینی می شود محدودیت های ناشی از تحریم در سال 99 به بالاترین سطح خودش برسد، به ویژه 
محدودیت های مربوط به صادرات نفت. پیش بینی شده است صادرات نفت در سال آینده به کمترین حد 
خودش در 60 سال گذشته برسد. میرزایی درباره میزان افزایش حقوق بازنشستگان پس از همسان سازی 
سال 99 اظهار کرد: میزان افزایش متفاوت است و حقوق ها به صورت پلکانی رشد می کنند. بازنشستگان در 
سطوح پایین تر، مشمول افزایش حقوق بیشتری می شوند. حداقل پنج سال زمان برای همسان سازی کامل 
زمان نیاز است. اگر قرار بود همسان سازی کامل اجرا شود باید 15 هزار میلیارد تومان بودجه تامین می شد.
وی درباره اجرای همسان سازی برای بازنشستگان تامین اجتماعی گفت: مبلغ کمی دیده شده است. تامین 
اجتماعی این امور را از محل منابع خودش تامین می کند. تامین اجتماعی از دولت مطالباتی دارد که دولت به 
اشکال دیگری آن را بازپرداخت می کند. در قانون برنامه ششم تاکید شده است که دولت در هرسال حدود 10 
درصد از مطالبات تامین اجتماعی را پرداخت کند. اما متناسب با آن پیش بینی برنامه ای، این بودجه پرداخت 
نشده و هرسال 5 تا 7 هزار میلیارد تومان بدهی را تسویه کرده اند و طبیعی است که زمان بازپرداخت این بدهی 

طولانی تر شود.

رتبه اول ایران در فرسایش خاک 
دبیر کارگروه فرسایش و حفاظت خاک در ستاد توسعه فناوری های آب، خشکسالی، فرسایش و محیط 
زیست، با تاکید بر اینکه ایران در زمینه فرسایش خاک در رتبه های اول دنیا قرار دارد، افزود: برآوردها نشان 
می دهد که به طور میانگین 2 میلیارد تن در سال فرسایش خاک در کشور داریم و با سیلی که اواخر سال جاری 
در کشور رخ داد، 3 تا 4 میلیارد متر مکعب خاک از دست دادیم؛ خاکی که 3 تا 4 میلیون سال به طول انجامید 
تا تشکیل شود.دکتر منوچهر گرجی تغییر اقلیم را یکی از دلایل فرسایش خاک در کشور نام برد و اظهار کرد: 
کشور در شرایط خشکی قرار دارد؛ از این رو پوشش گیاهی کمی داریم و پوشش گیاهی کم، زمینه را برای 
فرسایش خاک فراهم می کند.گرجی، شیب دار بودن کشور را از دیگر علل فرسایش خاک در کشور نام برد و 
ادامه داد: بیش از 51 درصد از کشور دارای اراضی شیب دار است و شیب، سرعت فرسایش را افزایش می دهد.
این محقق حوزه خاک، روش های مدیریت خاک در کشاورزی، دامداری، منابع طبیعی و جنگل ها و عملیات 
راه سازی را از دیگر دلایل فرسایش خاک ذکر کرد و یادآور شد: بر اساس مطالعات محققان آمریکایی در سال 
2011، به ازای هر تن فرسایش خاک در آمریکا، 2۸ دلار به این کشور خسارت وارد می شود و اگر ما 2 میلیارد 

تن فرسایش را در 2۸ دلار ضرب کنیم، رقم آن از میزان فروش نفت بیشتر خواهد شد.

تکذیب خبر دیدار رهبر انقلاب با مسئولان درباره حوادث آبان ماه 
دفتر حضرت آیت الله خامنه ای با تکذیب خبر جلسه ایشان با مسئولان کشور در 26 آبان ما اعلام کرد: تنها 
دستور رهبر انقلاب در مورد قربانیان آبان ٩٨، همان »دستور رافت« ایشان است.به گزارش ایسنا، یک منبع 
آگاه و نزدیک به بیت رهبر معظم انقلاب اسلامی اعلام کرد: بر خلاف ادعای بنگاه خبری رویترز، هیچ جلسه 
مشترکی میان حضرت آیت الله خامنه ای، رئیس جمهور و اعضای کابینه دولت در روز »٢٦ آبان-١٧ نوامبر« و 
حتی پس از آن در مورد آشوب ها تشکیل نشده است.وی افزود: تنها دستور رهبر انقلاب در مورد قربانیان آبان 
٩٨، همان »دستور رافت« ایشان است که به صورت مکتوب و در پاسخ به گزارش دبیر شورای عالی امنیت ملی 

در رسانه ها منتشر شد.

نورعلی تابنده درگذشت 
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: نورعلی تابنده بر اثر کهولت سن و بیماری در 
سن 92 سالگی درگذشت.دکتر کیانوش جهان پور در مصاحبه تلفنی با خبرگزاری صدا و سیما، افزود: آقای 
تابنده )از بزرگان دراویش گنابادی( از مدتی قبل تحت مراقبت های پزشکی در یکی از بیمارستان های تهران قرار 
داشت، اما در نهایت، دیروزبر اثر بیماری ریوی و قلبی و کهولت سن فوت کرد.. نورعلی تابنده متولد 21 مهرماه 
1306 در گناباد است. او در سال 1327 موفق به اخذ مدرک لیسانس حقوق از دانشگاه تهران شد و برای ادامه 
تحصیل در این رشته به فرانسه رفت و دکتری حقوق را از دانشگاه پاریس دریافت کرد. تابنده در دولت موقت 
مهدی بازرگان معاون وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، مدیر سازمان حج و زیارت و معاون وزارت دادگستری بود.

وجود 2۰۰ مرکز تجاری پر خطر در تهران 
 معاون وزارت کار گفت: امروز بیش از 200 مرکز تجاری پر خطر در تهران وجود دارد و ما به عنوان وزارت کار 
خواستار تعطیلی 40 واحد تجاری ناایمن شدیم.شاکرمی با تاکید بر اینکه سیستم پر خطر برق در بازار احتمال 
آتش سوزی را در این محل بسیار افزایش داده است گفت: امروز بحث ایمنی چه در محیط کار و چه در منازل 
مسکونی و مراکز تجاری مسئله مهمی است.وی افزود: در تهران ساختمان های مسکونی و تجاری احداث شده 
است که در زمان حوادث امداد رسانی به آن ها غیر ممکن است.معاون روابط کار وزارت کار افزود: طبق ماده 
۸7 شهرداری ها هر فردی که بخواهد ساختمانی تجاری احداث کند باید از وزارت کار تایید ایمنی دریافت کند 

که متاسفانه این قانون اجرا نمی شود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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نشستن مرد در کنار خانواده اش ، نزد 
خداوند متعال ، دوست داشتنی تر از 

اعتكاف در اين مسجد من است .

چهار شنبه - چهارم دی ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4948

شهردار قم:

اجازه اجرای نماهای ناهمگون در قم داده نشود

تنبيه الخواطر : ج 2 ص 122

برای هفتمین بار بعلت آلودگی هوا ؛

مدارس قم باز هم تعطیل شد 

آلودگی هوا، برای هفتمین بار در چند روز اخیر مدارس قم را تعطیل کرد.
اداره کل مدیریت بحران استانداری قم اعلام کرد براساس مصوبه کمیته اضطرار و آلودگی هوا و 
موافقت استاندار با توجه به پدیدگی وارونگی دما و افزایش میزان ذرات آلاینده موجود در هوا، مهدهای 
کودک، پیش دبستانی ها و تمامی مقاطع تحصیلی شهرهای قم و قنوات در دو نوبت صبح و عصر فردا 

و پس فردا چهارشنبه و پنج شنبه تعطیل است.
براساس اعلام این اداره کل مدارس بخش های جعفرآباد، کهک و سلفچگان تعطیل نیستند.

مدراس روستاهای بخش مرکزی هم باز هستند.
اروجی در گفت وگویی آلودگی هوای قم در دو هفته گذشته را مورد توجه قرار داد و گفت: استان قم 

منابع آلاینده متفاوتی دارد که مهمترین آنها خودروها و موتورسیکلت ها هستند.
وی تصریح کرد: البته منابع دیگری هم در اطراف شهر وجود دارد که واحدهای صنعتی از جمله 

آنهاست و به آنها هم اخطار نصب فیلتر داده شده است.
مدیرکل مدیریت بحران در خصوص آلایندگی نیروگاه سیکل ترکیبی قم هم گفت: تمام آلایندگی 
هوای قم به این نیروگاه مربوط نیست هرچند مکاتبات لازم از سوی استاندار با وزیر نفت انجام شده 

است و این نیروگاه از نفت کوره در فصل زمستان کمترین استفاده را میکند.
اروجی خاطرنشان کرد: مجموع این آلاینده ها در کنار پدیده وارونگی هوا که در فصل زمستان اتفاق 

می افتد باعث تعطیلی های چندروز اخیر مدارس در کشور شده است.
 پایش های اداره کل محیط زیست و دانشگاه علوم پزشکی نشان می دهد شاخص کیفیت هوا از ظهر 

دیروز در شرایط ناسالم قرار گرفت.
دستگاه های پایش آلاینده های هوا از عصر دیروز ارقام  بالای 100 میکروگرم بر مترمکعب را ثبت 

کردند. این میزان یعنی هوا برای گروه های حساس ناسالم است.
روند ناسالمی هوا برای گروه های حساس برای فردا و پس فردا هم پیش بینی شده است.

هوا  در  آلاینده  ذرات  میزان  افزایش  به  توجه  با  کرد:  اعلام  استان  بهداشت  مرکز  اساس  این  بر 
سالمندان،کودکان و بیماران ریوی و قلبی- عروقی از رفت و آمد غیر ضروری در سطح شهر و انجام 

فعالیت های سنگین خودداری کنند.

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: احداث تقاطع های غیر همسطح از 
مطالبه های جدی مردم قم نیست، و بیشتر مربوط به ساخت بوستان، کتابخانه و فضاهای 

فرهنگی است.
محسن بهشتی روز سه شنبه درجلسه مشترک کمیسیون ماده پنج و شورای حمل و نقل و 
ترافیک قم با موضوع بررسی طرح احداث تقاطع غیر همسطح خیابان امام )ره( و 30 متری 
شهید کیوانفر قم اظهار داشت: از اواخر سال گذشته تاکنون پیرامون این طرح، جلسه های 
متعددی برگزار شده است. وی با بیان اینکه تصمیم گیری درخصوص این طرح بواسطه نظر 
کمیته حل اختلاف استان برعهده شورای ترافیک و کمیسیون ماده پنج گذاشته شده ، افزود: 
درپیش نویس طرح قبلی مطالعات جامع حمل و ترافیک و ترافیک قم، ساخت این تقاطع 
جز اولویت ها بوده ولی به دلیل مشکل تملک اجرا نشده است. وی با بیان اینکه کمیسیون 
ماده پنج جایگاه قانونی برای تصمیم گیری درخصوص احداث تقاطع ها را دارد، گفت: طرح 
تقاطع خیابان امام و کیوانفر به هر شکلی که اجرا شود، فضای شهری زیادی را دراختیار 
قرار نمی دهد. معاون استاندار قم همچنین با اشاره به اهمیت خیابان امام خمینی )ره( قم 
به عنوان تنها خیابان حرم نمای این شهر، خاطرنشان کرد: با اجرای این طرح ،محور فوق 

همچنان جهت مستقیم خود به سمت حرم را حفظ می کند.
وی همچنین بااشاره به اینکه دراجرای طرح های عمرانی درقم باید به حرم حضرت معصومه 
)س(،نگاه ویژه ای داشته باشیم، گفت: به دلایل مختلف اعم از الزام های شهری یا برنامه ریزی 

نامناسب، شبکه معابر قم نسبت به حرم مطهر مناسب تعبیه نشده است.

بهشتی اضافه کرد: ولی تقاطع غیر همسطح خیابان امام خمینی )ره( عارضه بصری که 
محدوده کننده باشد، ایجاد نمی کند.

وی همچنین با تاکید بر اینکه در خصوص این طرح باید یک تصمیم منطقی بگیریم، یادآور 
شد: درحال حاضر تقاطع غیر همسطح میدان 72 تن و همچنین بخشی از روگذر آیت الله 
کاشانی در منطقه سه شهرداری قم قرار دارد و این منطقه بدون تقاطع خیابان امام نیز دارای 
تقاطع می باشد. معاون استاندار قم همچنین گفت: دراجرای طرح های عمرانی قم موضوع 

رفاه و آسایش شهروندان و ساکنان این شهر باید بیش از زائران مورد توجه قرار گیرد.
مدیرکل حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم نیز در این جلسه با بیان اینکه بر اساس مطالعات 
بازنگری طرح جامع حمل و نقل قم و همچنین برخی شاخص های مورد نظر از جمله 
ترافیکی، اتوبوس رانی و فرهنگی و اجتماعی ضرورت ساخت 73 تقاطع در نقاط مختلف 
شهر قم مشخص شده است، افزود: از این تعداد 17 تقاطع در اولویت قرار گرفته، که تقاطع 

غیر همسطح خیابان امام خمینی )ره( و کیوانفر در اولویت هفتم است.
سید امیر عباس صفوی افزود: این تقاطع ها درسه افق کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت 

پیش بینی شدند، که افق کوتاه مدت آن تا سال 1402 و شامل طرح های اولویت دار است.
جلسه کمیسیون ماده پنج و شورای حمل و نقل و ترافیک قم با حضور مدیران دستگاه های 
اجرایی و کارشناسان حوزه حمل و نقل با موضوع بررسی طرح تقاطع غیر همسطح خیابان 
امام و 30 متری شهید کیوانفر برگزار و پس از طرح دیدگاه های کارشناسی، تصمیم گیری 

نهایی در خصوص این طرح به جلسه آینده موکول شد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

احداث تقاطع غیرهمسطح از مطالبه های مردم قم نیست

پوستر هجدهمین آزمون سراسری حفظ و مفاهیم قرآن و 
عترت با توسط آیت الله سعیدی امام جمعه قم در حرم مطهر 

حضرت فاطمه معصومه )س( رونمایی شد.
ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به 
اسلامی استان قم، نشست هم اندیشی شورای توسعه و 
ترویج فرهنگ قرآنی استان قم با حضور آیت الله سعیدی 
امام جمعه قم و اعضا و نمایندگان مؤسسات فعال قرآنی در 
حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها برگزار 

شد.
سید موسی حسینی کاشانی مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان قم در این نشست با اشاره به اینکه برگزاری 

هجدهمین آزمون سراسری حفظ و مفاهیم قرآن و عترت در 
دستور کار این اداره کل است، اظهار کرد: یکی از اهداف 
برگزاری این آزمون سنجش و ارزیابی و سنجش اثربخشی 
و  قرآنی  مراکز  و  مؤسسات  توسط  ارائه شده  آموزش های 
همچنین معرفی نخبگان و استعدادهای درخشان در این 

زمینه است.
وی ادامه داد: این آزمون به عنوان یک رویداد بزرگ قرآنی 
در روز 11 بهمن ماه سال جاری هم زمان با سراسر کشور 
در شهر قم نیز در سه گروه حفظ، مفاهیم قرآنی و معارف 
اهل بیت )ع( به صورت الکترونیکی، شفاهی و کتبی برگزار 

خواهد شد.

ثبت نام بیش از ٦٣٠٠ نفر در این آزمون 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم استقبال از این 
آزمون در شهر قم را موردتوجه قرارداد و شش هزار و 336 در 
این آزمون ثبت نام کردند که این استقبال باعث شد شهر قم 

در رده نخست ثبت نام در کل کشور قرار گیرد.
حسینی کاشانی افزود: از این تعداد چهار هزار و 995 
نفر زن و مرد در آزمون کتبی حفظ قرآن کریم، 232 نفر در 
آزمون کتبی معارف اهل بیت )ع(، 434 نفر در آزمون کتبی 
ترجمه و مفاهیم قرآن کریم، 503 نفر در آزمون شفاهی 
حفظ و 172 نفر نیز در آموزش های الکترونیک ثبت نام 
کرده اند. آیت الله سید محمد سعیدی امام جمعه قم نیز 
در این نشست با اشاره به اینکه قرائت و تلاوت قرآن کریم 
مقدمه عمل به آن است، اظهار کرد: باید عمل کردن به 

دستورات این کتاب شریف در جامعه پیاده شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با تأکید بر اینکه امروز 
فضای مجازی محلی برای از بین رفتن تقوا شده است، 
گفت: حتی می بینیم برخی مؤمنین نیز در این فضای 
مجازی بی تقوا شدند و به راحتی آبروی افراد در آن از بین 
می رود. امام جمعه قم ادامه داد: انتقاد دلسوزانه و درست در 
این فضا مانعی ندارد ولی طوری نشود که اگر کسی به هر 

دلیلی ذلیل شد برای وضعیت وی شادی کنید.
از  یکی  اینکه  بر  تأکید  با  پایان  در  سعیدی  آیت الله 
جلوه های قرآن استکبارستیزی است، خاطرنشان کرد: 
نخستین استکبارستیزی باید درون انسان شکل بگیرد و 
سپس به سراغ نمادهای بیرونی آن برود و با آن بجنگد و 
منازعه کند. رونمایی از پوستر هجدهمین آزمون سراسری 
حفظ و مفاهیم قران و عترت در قم پایان بخش این نشست 

قرانی در حرم کریمه اهل بیت )س( بود.

توسط آیت الله سعیدی امام جمعه قم صورت گرفت

رونمایی از پوستر هجدهمین آزمون سراسری حفظ و مفاهیم قران و عترت 

قیمت دام 4۰درصد ارزان شد، گوشت نه! 

طرح:محمد علی رجبی

پایان سال بحث  تا  رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر قم گفت: 
دیوارکشی، ایمنی و کف سازی کوه خضر نبی )ع( برای تسهیل رفت وآمد مردم برطرف 

می شود. 
حسن مالکی نژاد در حاشیه رونمایی از پوستر عکس »قم، شهر من«گفت: از منظر 
فردی، یک عکس همه خاطرات زندگی هر شخص را تداعی می کند و از اجتماعی 
نیز عکس هایی که در دوره های مختلفی از تاریخِ یک شهر، محله یا رویداد خاصی 

گرفته شده، هویت آن شهر و جامعه را برای آیندگان روشن می کند.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر قم یادآور شد: وقتی از معضلات 
و  مدیریت  بهتر  راستای  در  می تواند  می شود،  گرفته  تصاویری  شهر  یک  اجتماعی 
برنامه ریزی کردن یک شهر کمک کند چراکه عکس ها گویای خیلی از مشکلات و خیلی 

از صفت ها و ویژگی های خوب و بد یک جامعه است.
مالکی نژاد ادامه داد: الآن وقتی مردم و به ویژه جوانان عکس های دوران دفاع مقدس 
را می بینند، متوجه می شود چه صحنه ها و ایثار و فداکاری هایی از سوی رزمندگان اتفاق 

افتاده است.
ابراز کرد: عکس می تواند برای  با تأکید بر اینکه عکس در تاریخ ماندگار است،  او 
سال های سال و با نسل های آینده ارتباط برقرار کند تا آن ها و به ویژه مدیران بعدی از 
هویت گذشتگان خود باخبر شوند و برای مدیریت شهر، محله، خانه و محیط کارشان 

برنامه ریزی بهتری داشته باشند.
به گفته مالکی نژاد زمانی که یک فرد عکسی را می بیند، می گوید افراد در گذشته چه 

کار هایی کردند و من باید برای درس و عبرت گرفتن از گذشته، هدف مقدس تری را برای 
آینده خود برنامه ریزی کنم.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد: به شخصه 
همیشه در برنامه های کاری خود عنوان کردم قبل و بعد از پروژه ها را باید عکس گرفت تا 
ما بگوییم این معضل شهری را دیدیم و چنین نگاهی داشتیم که مشکلات در شأن شهر 

ما نیست و باید برطرف شود.
او ادامه داد: چند وقت پیش تصویری از مشکلات محله نوبهار گرفتم و برای برخی از 
مسئولان فرستادم و گفتم اینجا یکی از محله های قم در سال 9۸ است و برای قبل از 
انقلاب نیست؛ به محض اینکه مسئولان تصاویر ارسالی را دیدند، فردای آن روز به طور 

جمعی به این محله رفتند و مشکلات را اصلاح و ساماندهی کردند.
مالکی نژاد تصریح کرد: نمونه بارز رسیدگی به مشکلات، کوه خضر نبی است که مردم 
برای بالا رفتن از آن با مشکلات زیادی مواجه بودند که قول هایی برای رفع این معضل را 
از نظر اجتماعی، فرهنگی و مذهبی رفع دادیم که احتمالًا تا پایان سال بحث دیوارکشی، 
ایمنی و کف سازی برای تسهیل رفت وآمد مردم برطرف شود؛ البته این مهم به لطف وجود 
شهدای گمنام در کوه خضر نبی بوده که ما از آن ها درخواست کردیم تا با عنایت شان، 

مشکلات را برطرف کنیم.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم تأکید کرد: عکس 
می تواند تأثیر زیادی در تنویر افکار عمومی جامعه و جهت دهی در خدمت کردن مسئولان 

به مردم داشته باشد.

مدیر کل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم گفت:به منظور افزایش ضریب 
ایمنی و تسهیل ترافیک دریکی از مهمترین محورهای جاده ای استان قم ، طرح چهار 

خطه شدن جاده سلفچگان – ساوه ، دردهه نخست دی ماه سالجاری اجرایی میگردد . 
ابوالفضل جمالی اعتبار تخصیصی این پروژه را افزون بر ١٢٠ میلیارد ریال دانست 
واظهارداشت: این طرح به طول ٨ کیلومتر و دردوقطعه 4 کیلومتری به اجرا درخواهد 

آمد .
وی افزود :قطعه نخست این پروژه درمجاورت روستای جنداب قراردارد که طی سالیان 

گذشته عملیات اجرایی آن آغاز وبه بهره برداری رسیده است . 
وی ادامه داد : قطعه دوم طرح چهار خطه شدن محور سلفچگان ساوه نیز در مجاورت 
روستای تاج خاتون واقع گردیده ولی به دلایلی من جمله عدم انتخاب پیمانکاران مناسب 

، پروژه متوقف گردید . 
جمالی درخصوص اهداف اجرایی این طرح توضیح داد : تسهیل ترافیک محور که 
غالبا پر حجم و محل تردد وسائط نقلیه سنگین می باشد و همچنین حذف نقلط حادثه 

ساز تقاطع های جنداب و تاج خاتون و مهمتر از همه حذف نقطه پرتصادف پل راه آهن، 
از اهداف اصلی اجرای این پروژه می باشد . 

مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم بازه زمانی اجرای پروژه را ٩ ماهه 
دانست و تصریح کرد : با توجه به هماهنگی های به عمل آمده و قول پیمانکار ، درصورت 
مساعد بودن شرایط جوی ، درمدتی کمتر از زمان اعلامی این طرح آماده بهربرداری 

می شود. 
جمالی درادامه ضمن تقدیر از مساعی ارزشمند استاندار محترم و دیگر مسئولین ارشد 
استانی در راه اندازی این طرح ودیگر طرح های ناتمام عمرانی یاد آور شد : پروسه طولانی 
انتقال مسئولیت اجرایی این طرح از راه و شهرسازی به راهداری و حمل ونقل درشهریور 

ماه سالجاری طی و مقرر گرید این اداره کل نسبت به تکمیل طرح اقدام نماید .
وی درخاتمه باعنوان اینکه مراحل تجهیز کارگاه و استقرار پیمانکار درمحل انجام شده 
ابراز امیدواری کرد: طی روزهای آتی با حضور استاندار محترم و دیگر مسئولان استانی 

شاهد آغاز عملیات اجرایی پروژه چهار خطه شدن محور سلفچگان – ساوه باشیم .

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر قم؛

رفع مشکلات ایمن سازی کوه خضر نبی )ع( تا پایان سال 

مدیر کل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد 

آغاز عملیات اجرایی طرح چهار خطه شدن محور سلفچگان – ساوه 


